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Resum executiu

En el marc de l’Economia Social i Solidària (ESS) es parla sovint de posar les persones al centre i de cures, 
però, a la pràctica hi ha alguns sectors com el de les cooperatives de comunicació que es troben emocio-
nalment al límit i amb la sensació de fluctuar entre dos mons: el de l’Economia Social i Solidària versus el 
capitalisme.

En la primera part del treball, es fa una breu anàlisi d’esdeveniments històrics en el món del disseny que 
tenen característiques similars en la forma de treballar del món cooperatiu i dels valors de l’ESS. Aquests 
esdeveniments són inspiradors en pràctiques que actualment implementen les cooperatives de comunicació. 
En la segona part del treball després d’haver fet el buidatge d’entrevistes posarem en context les cures, 
també, analitzarem les causes d’aquest malestar en les treballadores i quines iniciatives impulsen i apliquen 
per aconseguir un millor benestar emocional que repercuteixi en el col·lectiu, en les seves treballadores a 
nivell personal i, en darrera instància, en la productivitat de la cooperativa.

Finalment, es presenten propostes que poden ajudar a les cooperatives de comunicació a organitzar-se de 
forma col·lectiva per treballar les cures de forma comunitària i evitar així aquesta sensació d’incomprensió 
tant en l’ESS com en el mercat capitalista.

Resumen ejecutivo

En el marco de la Economía Social y Solidaria (ESS) se habla frecuentemente de poner a las personas en el 
centro y de cuidados, pero en la práctica hay algunos sectores como el de las cooperativas de comunicación 
que se encuentran emocionalmente al límite y con la sensación de fluctuar entre dos mundos: economía 
social versus capitalismo.

En la primera parte del trabajo, se realiza un breve análisis de eventos históricos en el mundo del diseño 
que tienen características similares en la forma de trabajar del mundo cooperativo y en los valores de la 
ESS. Estos eventos son inspiradores en prácticas que actualmente implementan las cooperativas de comu-
nicación. En la segunda parte del trabajo, después de haber realizado el vaciado de entrevistas, pondremos 
en contexto los cuidados y también analizaremos las causas de este malestar en las trabajadoras y qué ini-
ciativas impulsan y aplican para lograr un mejor bienestar emocional que repercuta en el colectivo, en sus 
trabajadoras a nivel personal y, en última instancia, en la productividad de la cooperativa.

Finalmente, se presentan propuestas que pueden ayudar a las cooperativas de comunicación a organizarse 
de forma colectiva para trabajar los cuidados de manera comunitaria y evitar así esta sensación de incom-
prensión tanto en la Economía Social y Solidaria como en el mercado capitalista.

Executive Summary

Within the framework of Social and Solidarity Economy (SSE), there is often talk of putting people at the 
center and of care. However, in practice, there are certain sectors such as cooperative communication that 
find themselves emotionally on the edge, with the feeling of fluctuating between two worlds: social eco-
nomy versus capitalism.

In the first part of the work, a brief analysis is made of historical events in the design world that have similar 
characteristics in the way cooperatives work and in the values of SSE. These events serve as inspiration for 
the practices currently implemented by cooperative communication enterprises. In the second part of the 
work, after conducting interviews, we will provide context to the concept of care. We will also analyze the 
causes of this distress among workers and examine the initiatives that promote and implement strategies 
to achieve improved emotional well-being that impacts the collective, the workers on a personal level, and 
ultimately, the productivity of the cooperative.

Finally, proposals are presented that can assist cooperative communication enterprises in organizing collec-
tively to address care needs communally, thereby avoiding this sense of incomprehension both within the 
Social and Solidarity Economy and in the capitalist market.
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1. Introducció

L’objectiu d’aquest treball és analitzar quin és el paper de les cures dins de les cooperatives de 
comunicació que ofereixen serveis de disseny. Es parteix de la hipòtesi que aquestes cooperatives 
fluctuen entre dos escenaris: el de l’Economia Social i Solidària i el del capitalisme. Aquesta com-
plexitat pel que fa la convivència de dos contextos antagònics provoca tensions i afectacions dins 
de l’espai de treball, en general, i en l’estat d’ànim i en la vida personal de les seves treballadores, 
tan a nivell particular com col·lectiu. 

Com veurem, les cooperatives no disposen de prou espais, eines i mecanismes per abordar qües-
tions relacionades amb les cures ni espais segurs en els quals les treballadores puguin expres-
sar-se i organitzar-se de forma col·lectiva. A més, per la seva complexitat i precarietat laboral, 
són espais on es treballa amb la sensació de viure constantment al límit, on l’estrès i la sensació 
d’autoexplotació és molt freqüent i normalitzada. Aquesta situació s’accentua en les persones que 
s’encarreguen, dins de les cooperatives, del disseny i els audiovisuals. Per tal de contextualitzar, 
el treball exposa la breu recerca feta sobre la història del disseny que ens permet tenir una visió 
més àmplia d’aquells esdeveniments que han permès la configuració i consolidació del que avui 
en dia és considerat un ofici, el disseny. Així mateix, es fa un repàs d’uns esdeveniments històrics 
que tenen relació amb les cures, i en quins aspectes s’acosten a l’Economia Social i Solidària i els 
principis del cooperativisme.

Pel que fa al treball de camp, s’han realitzat una sèrie d’entrevistes a diferents cooperatives de 
comunicació que ofereixen serveis de disseny per analitzar la seva organització i quin és el paper 
de les cures en l’entitat. D’aquesta manera, també esbrinarem si han impulsat alguna iniciativa 
relacionada amb el tema o si han apostat per treballar en una comunicació transformadora o amb 
perspectiva feminista de forma col·lectivitzada.

Com a treballadora d’una cooperativa feminista realitzant les tasques de disseny i audiovisual tinc 
una motivació personal a l’hora de realitzar el treball. M’interessava, sobretot, analitzar si aquesta 
sensació de manca de cures que patim és un cas aïllat o si forma part d’una realitat compartida 
amb les companyes d’altres cooperatives.
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2. El Disseny

Per tal de poder contextualitzar la situació d’estrès que pateixen les treballadores dedicades al 
disseny dins de les cooperatives, és important entendre què és el disseny, quines funcions té i de 
quin passat parteix aquesta disciplina.

2.1. Què és el disseny?

Als darrers anys, el disseny ha guanyat molt terreny com a disciplina i podem arribar a conside-
rar que, com a tal, ens acompanya en tot el que ens envolta. Victor Papanek, un dels principals 
referents de la teoria del disseny, va dir que el disseny és “l’esforç conscient per establir un ordre 
significatiu”. (Victor Papanek, 2014).

Segons l’Enciclopèdia Catalana, el disseny és: ‘Activitat encaminada a aconseguir la producció 
en sèrie d’objectes útils i bells’. Per tant, segons aquesta definició podem entendre el disseny com 
quelcom superficial, que forma part d’una moda, que és sofisticat, artificiós i car. Des d’aquesta 
perspectiva, el disseny s’emmarcaria com a idea capitalista per incentivar al consum. 
Per contra, també podem entendre el disseny com quelcom útil que està al servei de les persones 
i que en alguns casos vetlla per facilitar accions de la vida quotidiana, que ajuda a la comunicació 
amb els altres i a la difusió d’idees i que té una voluntat transformadora. Per sort, hi ha altres de-
finicions que posen una mirada en el disseny enfocada a una professió que implica responsabilitat 
social i on diu que dissenyar és una activitat de creació intel·lectual i amb el pas del temps han 
sorgit noves filosofies i conceptes de disseny com: el disseny sostenible, el disseny universal, el 
disseny centrat en l’usuari, l’open design i el codisseny. (Campi Valls, 2020).

‘El bon Disseny ha d’estar present a la feina, al carrer, a les escoles, al transport públic, a casa, 
etc’ (Campi Valls, 2020 p.14).

2.2. Breu història del disseny, crítica i esdeveniments relacionats amb l’Economia Social i 
Solidària

La història del Disseny, comença a la prehistòria on ja es buscaven maneres de donar formes 
visuals a conceptes i idees per guardar coneixements o bé endreçar informació, durant l’Edat 
Mitjana, el Renaixement i el Barroc, l’església, la monarquia, l’aristocràcia i els militars, subven-
cionaven obres pictòriques amb molta càrrega iconogràfica que tenien com a finalitat l’adoctrina-
ment i instrucció d’una població analfabeta sobre la magnificència del seu poder polític i militar. 
(Enric Satué, 2012).

Així mateix, el disseny com a professió es pot considerar com a heretada dels escribes sumeris 
qui van inventar l’escriptura, dels artesans egipcis combinant paraules i imatges als manuscrits 
en papir, dels impressors xinesos que utilitzaven fustes per a les impressions, dels il·lustradors 
medievals, impressors i compositors del segle XV que van dissenyar els primers llibres impresos, 
per tant, aquesta és una tradició anònima que s’ha donat gràcies al valor social, a la transmissió de 
coneixement i a la creativitat d’aquests artistes que no han estat mai prou reconeguts per les seves 
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tasques. (Campi Valls, 2020). L’any 1922 William Addison Dwiggins, dissenyador de llibres, va 
encunyar el terme dissenyador gràfic per definir les seves activitats com les d’un individu que va 
donar ordre i estructura de forma visual a comunicacions impreses. 

Cal que no apartem la mirada d’aquesta herència històrica per entendre que el disseny, no té una 
única missió exclusivament comercial i que no és una activitat únicament individual, sinó que ha 
de tenir en compte els valors humans, les seves necessitats i el col·lectiu.

La història del disseny viu un gran canvi amb la seva industrialització que va arribar en diferents 
èpoques i en diferents disciplines, una de les més rellevants és la impremta on a Alemanya al segle 
XV Gutenberg, desenvolupa un sistema d’impressió a base de lletres intercanviables. Aquest fet, 
obre la porta a un nou sistema de difusió d’idees, de cultura i de conceptes i, per tant, es comença 
a definir el que serà el Disseny Gràfic: composició de text i imatge, organització de la informació i 
del contingut. Malgrat que moltes parts d’aquest procés ja eren existents en els manuscrits, el que 
és innovador és la producció en sèrie, de manera que es plantegen noves demandes per reproduir 
imatges de forma, també, seriada: gravat, xilografia i litografia. (Meggs, 2000).

La història del disseny és molt extensa i diversa, però, hi ha alguns autors i dissenyadors que 
han fet accions o han tingut una trajectòria que ha estat rellevant en el disseny d’una vessant més 
activista. A continuació veurem alguns dels episodis més rellevants d’aquesta història i que es 
considera que tenen relació amb els valors de l’Economia Social i Solidària malgrat la distància 
temporal i en alguns casos, també, amb els principis del cooperativisme:

2.2.1. La Revolució Industrial 

La Revolució Industrial que va néixer a Gran Bretanya a la segona meitat del segle XVIII, va in-
fluir en l’economia d’Europa i en un creixement exponencial de la població. Tot això, va compor-
tar canvis dràstics en el sistema d’organització dels artesans que no estaven capacitats per donar 
respostes a la nova situació, així que van aparèixer els projectistes o dissenyadors. La impremta, 
rep un gran impuls amb nous mecanismes que permeten reproduir amb més rapidesa, quantitat i 
qualitat de textos: Friedrich Köenig, Alois Seneldfeder i Thomas Bewick, introdueixen millores 
en la recreació d’imatges de forma automatitzada. Això dona peu a l’aparició de publicacions com 
diaris, revistes i setmanaris com el The Times (1814).

Tota la producció mecanitzada i en sèrie, fa que hi hagi una agitació cultural, els criteris artístics 
queden obsolets i les identitats culturals comencen a difondre’s. Al segle XIX, la indústria era 
un instrument ideal per a democratitzar el luxe, tot el que es podia reproduir com si hagués estat 
manufacturat per un artesà provoca una crisi de civilització, ja que la tecnologia es posa al servei 
de la imitació i no de la creació i, per tant, va quedar associada a l’explotació laboral. 

L’activació del moviment Arts and Crafts a través de William Morris i John Ruskin, reivindicava 
el paper de l’artesania i els valors amables i purs de la fabricació manual, la pressió que va exercir 
aquest moviment va durar fins al segle XX mentre el constructivisme agafava forma i que tenia 
una visió molt diferent de la tecnologia i el disseny. (Enric Satué, 2012).
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Crítica i relació amb la responsabilitat social

Aquest esdeveniment és un punt d’inflexió en la societat de com la coneixíem a com la coneixem 
actualment. Partíem d’un ritme respectuós amb la producció probablement més sostenible tant 
ecològicament com respectuós amb les persones, ja que molts dels artesans partien d’oficis here-
tats transmesos d’una generació a una altra o bé apresos en algun taller, també, hi havia un teixit 
rural força actiu on aquesta mecanització industrial va canviar el paradigma, fent que moltes 
famílies canviessin el seu entorn de la ruralitat a les ciutats, aquest sistema laboral, va convertir 
les persones en peons de maquinària, anul·lant-ne així la creativitat i el treball manual, per tant, 
es va acabar limitant el pensament propi, l’autocrítica i l’autonomia. Els empresaris prioritzaven 
el benefici i la quantitat de producció a la seva qualitat, parlem, doncs, de llarguíssimes jornades 
laborals, condicions laborals pèssimes, i una desigualtat social força significativa.

2.2.2. Constructivisme rus

És un moviment artístic i arquitectònic sorgit a Rússia a partir de l’any 1920 per reivindicar i 
contraposar-se a l’Art Nouveau burgès, que estava expandit a Europa. Basat en unes línies rec-
tes, expressions mínimes i formes geomètriques es va convertir en una eina més de la revolució 
que podia contribuir a la construcció d’un nou model de societat i fer difusió d’idees socialistes, 
tanmateix, va servir per informar de la política del nou govern a la població majoritàriament 
analfabeta. 

Els constructivistes consideraven que l’estètica estava al servei de la funció del disseny, en el cas 
de l’arquitectura el repte era donar espai a les persones i a la seva economia, per això es van fer 
servir materials econòmics (formigó, vidre, ferro) i es van dissenyar espais per a la comunitat 
com: centrals de comunicació, garatges, escoles, centres d’oci pels obrers, habitatges col·lectius. 
Els habitatges col·lectius van ser pensats per allotjar treballadors, ja que a causa de l’esclat de 
la revolució industrial moltes poblacions van haver d’allotjar noves famílies, aquests habitatges 
van derivar en falta de privacitat, estrès, més risc de transmissió de malalties, més brutícia, més 
accidents, etc. (Enric Satué, 2012).

Crítica i relació amb la responsabilitat social

En aquest corrent, i moviment paral·lel a la Bauhaus, es pot veure que hi ha molta voluntat de 
canvi per aplicar les idees socialistes a l’arquitectura o el disseny, però al mateix temps no hi ha 
una previsió de les conseqüències d’aquest canvi. Les idees són bones, però l’execució no ho 
és del tot. Es troba, doncs, la priorització de posar les persones al centre de la vida, donar-los-hi 
espai i, per tant, millorar-ne la qualitat de vida es pot parlar doncs, de cures. Però, per contra, ens 
trobem que els treballadors assalariats continuen tenint sous baixos i jornades laborals intempes-
tives, doncs, el sistema que prometia benestar, està fallant. El Constructivisme Rus promou el 
treball col·laboratiu i la presa de decisions conjunta, d’aquí les escoles i el fet de poder compartir 
coneixement que posés solucions a unes necessitats socials vigents com en el cas de l’habitatge.
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2.2.3. La Bauhaus orígens i paper de les dones

La Bauhaus va ser una escola d’art, disseny i arquitectura fundada per Walter Gropius l’any 1919 
i que va ser tancada pels nazis l’any 1933. La voluntat de Gropius, era fer una escola d’oficis on 
l’artesania fos un puntal i on s’aprenguessin diferents oficis on artesans i artistes no treballessin 
de forma independent sinó de forma col·laborativa amb l’objectiu de resoldre problemes tècnics 
i pràctics de la vida quotidiana. Per a dur a terme aquesta idea, es va inspirar en diferents escoles 
d’oficis com la tradició fabril gremial medieval que pretenia organitzar-se i sol·licitar la tutela de 
la monarquia per protegir-se de la societat feudal, i també en les Baühutte, que són construccions 
gòtiques en forma de taller on treballaven jornalers, aprenents, artesans, escultors de pedra, etc. 
d’aquí surt el nom de la Bauhaus i el principi de treball col·lectiu que implementa. Durant els 
anys 1922 i 1923 la Bauhaus va orientar les seves activitats a la producció industrial mitjançant 
tecnologia i màquines agafant una perspectiva més racional i pragmàtica. (Meggs, 2000).

Les dones a dins la Bauhaus 

Quan la Bauhaus es va crear, molts joves van voler inscriure’s a l’escola assedegats d’una neces-
sitat de canvi, gràcies a les lleis de la Nova República, les dones, podien inscriure’s i per tant això 
els obria la porta a aprendre un ofici i també les acostava a un sentiment d’igualtat amb els seus 
companys. Quan es van obrir les matriculacions, es van matricular vuitanta quatre dones i setanta 
nou homes, aquesta alta demanda es va veure restringida, tenir aquesta ratio tant elevada de do-
nes podia fer entendre que aquesta escola era un refugi femení. Tot i que als inicis de la Bauhaus 
les dones podien participar a tots els tallers, amb el temps i els canvis de direcció, se les va anar 
restringint la seva participació exclusivament als tallers considerats més ‘femenins’ com teixits i 
ceràmica. (Hervás y Heras, 2015).

Una dada a destacar és que Gunta Stölz, va ser la primera dona en accedir al Consell de Mestres, 
funció que va ser donar un rol de poder en un entorn molt masculinitzat a una dona. (Hervás y 
Heras, 2015).

Crítica i relació amb la responsabilitat social

Un dels motius que va impulsar la creació de l’escola Bauhaus l’any 1919, van ser les con-
seqüències que va tenir la Primera Guerra Mundial (1914-1918) a Alemanya: la inflació i l’atur. 
Així doncs, com a objectiu i repte l’escola es va proposar proporcionar habitatge a la ciutadania. 
(Hervás y Heras, 2015).

Una característica relacionada amb la forma de fer de l’Economia Social és la relació, d’una 
banda, amb el medi ambient que tot i que en aquella època la paraula ecologisme no tenia gaire 
sentit. Des de la Bauhaus, es van intentar optimitzar processos de fabricació i aprofitar materials, 
d’altra banda, posava les persones al centre tant pel que fa al disseny dels artefactes com de la 
governança, com a exemples:

- Amb la creació d’habitatges per a persones obreres, van aconseguir optimitzar l’espai, aprofitar 
la il·luminació, tenir en compte l’antropometria, etc. Aquests factors que avui en dia semblen evi-
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dents, l’any 1919 eren vistos com una excentricitat, però, l’impacte que van tenir en les persones 
van ser positius: a diferència de les llars tradicionals aquells dissenys arquitectònics proporciona-
ven beneficis en la salut dels habitants d’aquelles llars (ventilació, aprofitament de la il·luminació, 
espais amplis) a més a més, van aconseguir democratitzar l’habitatge, és a dir, persones obreres 
van poder tenir accés una habitatge amb serveis propis com aigua calenta i aigua corrent.

- En relació a la governança, aquesta, era col·lectiva entre mestres i alumnes, de forma conjunta 
participaven en la presa de decisions provocant, així, una sensació d’empoderament. L’escola 
s’organitzava amb un consell d’estudiants i un consell de mestres i tallers. El que es pretenia amb 
aquests tallers era obtenir una educació interdisciplinària, terme que avui en dia està essent molt 
valorat com a metodologia de disseny.

- Pel que fa al paper de la dona, es pot dir que va ser un punt d’inflexió en el disseny i la pers-
pectiva feminista. Les dones que habitaven les aules de la Bauhaus van haver de lluitar molt per 
posicionar-se i per ser el més ‘iguals’ possible als seus companys. Un dels exemples és el cas de 
les dones arquitectes que eren una gran minoria segons el crític d’art Hans Hilderbrand, conside-
rava que el fet que hi haguessin tan poques dones arquitectes demostrava la seva incapacitat com 
a gènere per desenvolupar aquella activitat. (Hervás y Heras, 2015).

- Benestar i cures: A l’escola hi havia un hort per abastir la cantina, per tant, es promociona el 
producte local i l’autogestió d’un espai sense dependre de proveïdores i incentivant un cultiu 
sostenible. Aquesta iniciativa promou també la connexió amb la comunitat. En relació amb el pla 
educatiu, es va promocionar l’esport defensant-ne els beneficis que tenia en la salut física i mental 
dels alumnes i com repercutia aquest benestar en els seus projectes. (Dakota Hernández, 2022). 

2.2.4. Pop Art

El Pop Art és un moviment artístic que reflecteix l’estat d’ànim d’una època, sorgeix als anys 
cinquanta a Anglaterra amb Richard Hamilton com a referent i dura fins als anys vuitanta. És 
símbol d’alliberament i de crítica al sistema capitalista i al consum de masses. En aquell moment, 
tot girava entorn de comprar i vendre de forma massiva. En moltes obres d’aquest estil, es pot 
apreciar la repetició com a tècnica simbolitzant així l’efecte anestèsic que té la publicitat en la 
quotidianitat i en la presa de decisions, apartant a les persones d’aspectes més importants, és a dir 
engalipar-nos. Una de les característiques és la crítica que fa als valors que ha adquirit la societat 
on l’estètica, la imatge, els objectes materials, el consumisme i la moda, són els protagonistes. 
Es va consolidar als Estats Units amb Andy Warhol com un dels seus màxims representants. (Os-
terwold 2007).

Crítica i relació amb la responsabilitat social

Malgrat Pop Art i Economia Social i Solidària semblen conceptes totalment oposats, hi ha dife-
rents punts d’unió entre els dos termes:

- Crítica al consumisme: l’Economia Social i Solidària treballa per un consum responsable i per 
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una satisfacció de necessitats reals, el Pop Art, fa una sàtira del consumisme. En definitiva en tots 
dos casos es fa una crítica al capitalisme i al consum de masses. 

- Promoció de la cultura popular: En els orígens del Pop Art, es van utilitzar imatges de la cultura 
popular com a element principal d’una expressió artística i l’Economia Social i Solidària, promou 
la participació i empoderament de les comunitats en la producció de la cultura local.

2.2.5. Maig del 68: Atelier populaire a la Sorbonne

Al maig de 1968, a París, uns vuit milions de persones volen expressar la seva contraria al règim 
de Charles De Gaulle, i exigir un canvi polític i social. La població necessitava manifestar una veu 
conjunta que va protestar en forma d’un seguit de cartells impresos que sortien des de la facultat 
belles arts de París. Estudiants, artistes i obrers, van convertir un dels tallers de l’escola en una 
petita impremta: ‘Fàbriques, Universitat, Unió’ són les tres paraules que marquen el primer cartell 
del maig del 68 i que continua amb un segon cartell que porta el lema ‘l’art al servei del poble’.

Aquests cartells s’imprimien amb la tècnica de la litografia, però, necessitaven més agilitat per 
respondre a la urgència de difusió de missatges i protestes, és aleshores quan Guy de Rougemont, 
inspirat per la feina del taller d’Andy Warhol, decideix, muntar un taller de serigrafia a la facultat. 
Aquest és l’Atelier Populaire un taller de disseny i impressió dedicat a expressar la veu del poble  
el taller treballava nit i dia produïnt 2.000 còpies de cada peça diariament. Els lemes i dissenys 
proposats es votaven en assemblea general i els cartells triats eren els que s’imprimien. Aquest 
taller, rebia ajuda de diaris i botigues d’impressió que els proporcionaven material i pintura, els 
veïns de la zona, portaven queviures als joves impressors que van decidir instal·lar-s’hi a viure.

En aquest context, el disseny perd l’essència estètica per servir una urgència política. A poc a poc, 
els tallers de serigrafia van anar expandint-se per la ciutat ocupant fàbriques aturades que es van 
convertir en manufactures editorials, en total van sorgir uns deu tallers entre el maig i el juny de 
l’any 1968. 
En aquestes circumstàncies, l’autoria individual de les obres desapareix, i esdevé una creació 
col·lectiva, de manera que el valor burgès que havia adquirit el disseny queda difuminat. (El País, 
2018, La revolución será subastada).

Entré en Bellas Artes al día siguiente de que la ocupasen. Los estudiantes estaban en plena 
asamblea. Para los primeros carteles habían usado la litografía, que apenas permitía impri-
mir 15 o 20 copias por hora. Levanté la mano para pedir la palabra y propuse hacer serigra-
fías, con las que había trabajado en Nueva York. ‘¿Quieres ser el responsable del taller?’, me 
preguntaron. Dije que sí y enseguida pasamos a hacer entre 1.000 y 3.000 copias al día.
Guy de Rougemont, pintor y escultor.

Crítica i relació amb la responsabilitat social

Si relacionem aquest esdeveniment amb les cures, probablement va comportar molt estrès i la 
presa de decisions poc meditades o poc consensuades a causa de la urgència i rapidesa amb què 
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passaven els fets orgànicament. De la necessitat va sorgir la iniciativa, però de forma pràctica-
ment natural. Tal com s’explica en la descripció, el disseny serveix a una urgència (aquí tenim la 
immediatesa) però, d’altra banda, les creacions es generen i es decideixen de forma col·lectiva, 
per tant, es fa un treball col·laboratiu i democràtic, amb la participació i l’autogestió es tenen en 
compte les cures.

2.2.6. ICSID

En un context encara franquista, l’any 1971, es celebrava el VII Congrés de l’Internacional Coun-
cil of Societies of Industrial Design (ICSID), a la cala Sant Miquel, a Eivissa i organitzat per 
l’Agrupació de Disseny Industrial del Foment de les Arts Decoratives (ADI/FAD).
Encara, en temps de dictadura de Franco, en quant a territori, Eivissa es considerava un entorn 
poc urbanitzat i s’hi havien instal·lat diferents artistes i personalitats intel·lectuals dels anys tren-
ta, avantguarda i transgressió convivien amb la ruralitat, i la llibertat davant el foraster. Entre els 
organitzadors hi havia personatges com: André Ricard, Joan Antoni Blanc, Enric Tous, Ferran 
Freixa, Daniel Giralt-Miracle, Francesc Pernas o el Grup Obert de Disseny Urquinaona.

En aquest congrés no hi havia cap programació establerta, els col·loquis sorgien de forma es-
pontània, en qualsevol lloc, moment i des de qualsevol persona. Es van fer presentacions sobre 
disseny, urbanisme, noves tecnologies, art, i pensament filosòfic, es van fer mostres de l’ús dels 
ordinadors al disseny, i reflexió crítica sobre la situació del disseny a l’Estat Espanyol. 

En un esdeveniment que es podia anomenar ‘Do it yourself, do it toghether’, Carles Ferrater i Fer-
nando Bendito, van dissenyar el que seria ‘un càmping inflable’ per als assistents al congrés, van 
fer una crida a la participació mitjançant un manifest que va engrescar a més de 400 estudiants i 
professionals arquitectes i dissenyadors d’arreu del món a col·laborar en la construcció d’aquest 
inflable que es va anomenar Instant City. Van construir aquesta ciutat efímera amb grapadores i 
teles que havien de ser matèria primera per a la fabricació de flotadors, i que l’empresa va donar al 
congrés. Aquesta ciutat efímera i símbol de llibertat, va donar peu a noves formes de convivència 
i al treball col·lectiu. 

La idea de l’ICSID va sorgir l’any 68, quan es volia crear un congrés que no fos de caràcter bur-
gès amb l’objectiu de generar un tipus de festival amb campaments, on les persones estiguessin 
al centre i fossin les que construïssin el que hi passava. Així es podia demostrar que el jovent 
en aquell moment era democràtic, i que s’estava vivint un nou cicle evolutiu del país i que tenia 
capacitat de creació industrial, cultural i presència intel·lectual no només en l’àmbit estatal sinó 
a escala mundial.

Segons André Ricard, els congressos que es feien habitualment, es basaven en parlaments que no 
enriquien als assistents, i que el que donava valor eren i les trobades que es feien abans i després 
d’aquests que és on succeïen els temes realment d’interès. Això és el que a l’organització, li va 
semblar que podia ser l’esperit d’un nou congrés. 

En conclusió l’ICSID, va generar pensament crític i treball col·lectiu, en un context històric rígid 
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i feixista. 

El Miralda va muntar un happening amb menjars de colors, aquells aliments tenien uns co-
lors, els quals, no estava acostumada a veure, i per una altra banda pensava: això és el dis-
seny? Transformar les coses de manera que la gent es desorienta o la gent se sent intimidada? 
Doncs la vida, t’ensenya que va bé que hi hagi gent que posi les coses fora dels límits del que 
estem acostumats perquè això t’apropa a tu a fer coses més enllà del que es pot fer, això és 
dissenyar. Tots aquells happenings ens van obrir horitzons. 
Mai Felip, dissenyadora industrial i psicòloga assistent a l’ICSID. 
(extret del vídeo de Zona Liminal 2013).

Crítica i relació amb la responsabilitat social

L’ICSID, va ser un esdeveniment on segons s’ha apreciat a les imatges audiovisuals hi ha una 
participació més elevada d’homes que de dones però també de grups familiars amb infants. Al 
marge d’aquesta dada, sembla interessant que de forma espontània, sorgeixin grups de treball 
que es configuren de forma natural per resoldre necessitats que sorgeixen amb la convivència 
com per exemple la construcció d’uns lavabos per part de Jordi Galí i Fernando Amat, per tant, 
podem parlar de treball col·lectiu, i d’interès pel bé comú. És un esdeveniment que sorgeix com 
a acte reivindicatiu a les convencions de caràcter més burgès i, per tant, pioner en trencar amb un 
tipus d’esdeveniment més des d’una una mirada més organitzativa. El programa d’activitats es 
construeix des de dins, els mateixos participants proposen temes de debat i dialoguen de forma 
equitativa. 

2.2.7. Altres esdeveniments que s’han replicat a través dels anys i autors crítics amb les pers-
pectives de disseny convencionals

Al llarg del temps hi ha hagut altres moviments socials com el 8M, el 15M, el moviment #metoo, 
I am a man, etc. Aquets, són moviments que han estat impulsats per les persones, en alguns dels 
casos impulsats per dones i han sigut altaveu de col·lectius ja sigui per raó de gènere, racial o bé 
per defensar drets humans. Tots ells anant en contra d’un capitalisme que cada vegada ha estat 
més present a les nostres vides. (Galmés, T., Cabré Àngels,M. 2019).
Alguns autors com Viktor Papanek i Enzo Mari, han estat dissenyadors que han vist el disseny com 
quelcom que ha d’estar al servei de les persones i que aquestes han de participar en el procés, per tant 
podem dir que han defensat un disseny democratitzat, que pugui estar a l’abast de tothom i que no hagi 
de ser immediat, contrari al que podem veure de com funciona avui en dia i d’on parteix aquest treball.

2.3. Resum i crítica

Amb el pas del temps, el disseny i els seus professionals, han viscut diferents canvis. En els seus 
inicis, es parteix de treballar per abastir unes necessitats concretes des d’uns tallers amb pocs 
treballadors i amb coneixements transmesos de forma generacional i una producció controlada a 
una revolució industrial on es comença a donar servei al capital i a l’empresa, produint en mas-
sa, perdent el saber productiu, individualitzant a les persones i degradant la vida familiar. (Enzo 
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Mari, 2021). Per tant, en aquest moment alguns dissenyadors ja comencen a patir contradiccions, 
d’una banda, de renunciar a uns sistemes de treball més artesanals i d’una altra haver de servir un 
sistema que no prioritza a les persones. La producció en cadena, la planficació extrema, el disseny 
com una eina per dissenyar artefactes a demanda del sistema exigint al dissenyador una elevada 
responsabilitat moral i social, ha de canviar. i s’ha d’enfocar a la investigació essent interdisci-
plinar. (Victor Papanek, 2014). Tot i així, tal i com hem pogut veure, també s’han desenvolupat 
fets històrics o corrents de pensament alternatives, com el Pop Art, l’Atelier populaire del 1968 
o l’ ICSID.
El context sociopolític partia també de poca visió feminista, per això, probablement expressar 
emocions, treballar de forma col·lectiva, compartir coneixement o la comunicació entre compan-
yes, seria impensable. Des de la creació de la Bauhaus fins avui, posem en qüestió el sistema i la 
responsabilitat que té el dissenyador en vers a la societat, així com les cures i el treball col·lectiu.

Com hem vist, al llarg de la història del disseny podem trobar fets que tenen trets característics al 
caràcter de les cooperatives de comunicació actuals com ara el treball col·lectiu o les decisions 
democràtique. Tal i com han coincidit la Raquel Pelta i l’Òscar Guayabero en les entrevistes en 
alguns casos han estat temes poc ensenyats en l’àmbit acadèmic i explicats des d’una perspecti-
va capitalista i no tant des de la relació amb l’impacte social o les formes socials organitzatives 
probablement pel poc interès que genera el tema social o per què són esdeveniments que volen 
provocar un sistema capitalista o reivindicar-ne formes de fer que no són beneficiones pel col·lec-
tiu ni prioritza les cures.

Els esdeveniments descrits, tal i com defensava John Ruskin, tenen en comú que el disseny ha 
de ser honest tant en materials, tècniques i concepte per tant, rebutjen la producció en massa i 
la industrialització. Així mateix, són esdeveniments que per la forma d’organitzar-se i de forma 
orgànica tenen en compte les cures pel motiu que prendre les decisions de forma col·lectiva, invo-
lucrar la comunitat o altres professionals en el procés i tenir en compte les necessitats dels futurs 
usuaris té un impacte en la qualitat de vida de les persones. (Hernández, D. 2022).

En l’entrevista amb Raquel Pelta, diu que no hi pot haver espai de cures si la societat no els dona 
espai, per tant no només les cooperatives de comunicació han de fer canvis implementant sistemes 
per treballar aquestes cures, sinó també cal fer una revisió a nivell social de l’àmbit laboral i les 
cures: 

Es imposible que tu te plantees en tu cooperativa: vamos a hacer una jornada de treinta horas 
cuando hay una institución o una empresa o para quien trabajéis que te dice para mañana 
necesito el proyecto, no hay nada tan importante que tenga que ser para mañana, entonces 
mientras en la sociedad no esté instalada esa idea del cuidado que aun falta, es muy complica-
do en cooperativas como la tuya y en la Economía Social y Solidaria lograr un equilibro con 
todo eso, vosotros podéis hacer encontrar mecanismos para poder conciliar, pero mientras no 
haya un cambio a otra escala de esa sociedad que valore mas el cuidado va a ser imposible 
que puedas desarrollar una vida profesional medianamente satisfactoria cuando tu tienes que 
hacerte cargo de los cuidados.
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3. Les Cures

L’Enciclopèdia Catalana defineix les cures com a “Atenció a vetllar pel bé o pel bon estat d’algú o 
d’alguna cosa, a fer alguna cosa com cal.” (Enciclopèdia Catalana). Sociològicament hi ha estudis 
sobre cures que parlen de les cures a la llar, però es troba poca informació sobre les cures en les 
entitats o en l’àmbit laboral. A més, pel que fa l’àmbit laboral, la gestió de les cures es fa des de la 
perspectiva de la conciliació, entesa com la flexibilització o reducció de la jornada laboral, sense 
entrar en una mirada interna de les cures dins de l’àmbit laboral. 

Segons l’article de la revista Nexe d’Irene Moulas, des de la revolta feminista es reivindica la jor-
nada laboral de trenta-dues hores, que com es pot veure en el recull de les fitxes annexades, una de 
les cooperatives ha aconseguit implementar-la. La pregunta, aleshores, és què passa amb aquestes 
hores ‘alliberades’, i a què es dediquen, probablement moltes d’aquestes hores passen a formar 
part de les cures domèstiques i no de les cures personals, per tant, en el cas de les dones continuarà 
havent-hi una diferència de gènere. Es vol treballar per una alternativa, però el capitalisme és una 
cuirassa la qual no es pot trencar tan fàcilment.
Per obtenir aquesta resposta, s’ha consultat el web de Fil a l’Agulla on hi ha força materials que 
parlen de cures i comunitat, no hi ha massa informació documentada de les cures fora de l’àmbit 
domèstic i les persones dependents i que sigui específic de les entitats i cooperatives.

Segons defineix la cooperativa Fil a l’Agulla, les cures són un exercici de mirar cap endins de 
l’organització i com aquesta mirada repercuteix cap en fora tenint en compte com se senten les 
persones que formen part d’aquesta comunitat. Les cures tal com les han entès durant força dèca-
des es relacionaven més amb la productivitat i la racionalitat i no tant amb la subjectivitat, l’estat 
d’ànim i emocional, el conflicte, el dolor, les emocions fortes i l’estrès. És a dir, tradicionalment, 
s’han pensat les cures i la salut mental en l’entorn laboral només en la repercussió que tenia en la 
productivitat i no pas en la salut emocional de la persona.

Posar la mirada en les persones treballadores implicaria pensar en quin suport familiar es dispo-
sa, la nostra salut mental, física i emocional i de quina manera s’aborda aquest tema en l’entorn 
laboral: si hi ha una bona comunicació interna, si l’entorn és segur i dona confiança per parlar, si 
hi ha diferències de socialització amb relació al gènere i quines dificultats hi ha per gestionar les 
emocions.

Dins el món capitalista, parar, escoltar i preguntar “què ens passa?” és considera una pèrdua de 
temps, les cures emocionals no prenen importància i les malalties i afectacions que venen deri-
vades de l’estrès i l’excés de productivitat com l’ansietat i la depressió, tenen un gran estigma 
i normalment s’assenyala a les persones afectades en comptes d’ajudar-les. Les conseqüències 
d’aquesta no-intervenció o detecció precoç acaben en un col·lapse (L’estigma i la discriminació 
en salut mental a Catalunya, 2016) o el que s’anomena ‘burn out’ que és el que de forma col·lo-
quial s’anomena ‘estar cremat’.

L’estrès és una conseqüència d’un malestar laboral. Segons l’OMS, l’estrès és un conjunt de 
reaccions fisiològiques que preparen l’organisme per l’acció, quan el nivell d’estrès és moderat 
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ens ajuda a tenir un bon rendiment i una bona concentració, però quan se sobrepassa i no podem 
controlar-lo apareixen símptomes com: tensió muscular, mal de cap, irritabilitat, nerviosisme, 
ganes de plorar, ansietat, alteracions en el son, en el menjar, problemes gastrointestinals, proble-
mes cardiovasculars (taquicàrdia, tensió alta), pèrdua d’autoestima, desesperança, desmotivació, 
esgotament, falta d’energia, fatiga, dificultat per desconnectar, etc. 
 
Segons dades de l’informe L’estigma i la discriminació en salut mental a Catalunya, de l’entitat 
Obertament, tres de cada cinc persones pateixen o han patit trastorns de depressió o ansietat per 
causes laborals. A l’Informe, de l’any 2016 i, per tant, abans de la pandèmia de la Covid-19, es 
mostren unes dades preocupants on la majoria de persones afectades són dones. Així doncs, tenir 
en compte les cures i donar-los espai dins les entitats és una qüestió urgent i totalment necessària 
i tal com s’esmena en el Manual d’Autodiagnosi: l’estat de les cures a la nostra cooperativa, de 
Fil a l’Agulla, les cooperatives tenen el dret i el deure d’aplicar aquesta revisió, han de destinar un 
temps a aquests espais perquè si no entren en contradicció amb els seus propis principis. 
A què ens pot ajudar fer un bon treball de cures? 

- A escoltar les necessitats de les persones que formen part del projecte i posar-les en diàleg amb 
les necessitats col·lectives. 

- A anar més enllà de la democràcia formal i estatutària i transitar cap a una democràcia interna 
real, on les persones sentin llibertat i suport per ser. 

- A promoure que les organitzacions gestionin les seves dinàmiques de poder per tal que les per-
sones es puguin expressar obertament i amb llibertat. 

- A crear lideratges al servei de l’organització, les persones i la societat. 

- Empoderar a les persones i donar suport al seu desenvolupament professional i humà. 

- A millorar la productivitat i la capacitat creativa i d’innovar de la cooperativa. 

- Tenir connexió continuada amb la raó de ser de la cooperativa, amb el seu sentit i lloc en el món. 
Pensar la cooperativa com a espai portador de sentit individual i col•lectiu. 

- Millorar el benestar individual i col·lectiu. 

- Prevenir conflictes intractables i certs nivells d’angoixa. 

- Transformar els conflictes en aprenentatges i desenvolupament. 

- A tenir una visió holística de la persona i l’organització, tot considerant dins la gestió cooperati-
va la dimensió racional, emocional i espiritual dels éssers vius. 

- Millorar la capacitat de cooperar internament, externament i dins el treball en equip.

- A prevenir i gestionar les dinàmiques d’opressió i discriminació com ara el masclisme, el racis-
me i l’homofòbia.
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- A construir un món més habitable

(Fil a l’Agulla, Manual d’Autodiagnosi: l’estat de les cures a la nostra cooperativa p.7. 2021).

En l’entrevista realitzada a Raquel Pelta, esmena que els recursos que es tenen des de les coopera-
tives que treballen en l’àmbit de l’Economia Social i Solidària són més limitats que les empreses 
que treballen pel mercat, per tant, això també té un impacte en el benestar i, com a resultat, genera 
tensions, ja que potser si hi ha pics de feina es pot contractar a més gent o no es poden derivar 
projectes perquè es necessiten facturar des de la mateixa cooperativa.

Una altra afectació que comenta la Raquel en l’entrevista, és que els dissenyadors estan al final de 
la cadena dels projectes i això genera tensió perquè al final del procés és on queda el menor marge 
de temps d’execució en relació amb l’entrega. Sempre s’ha pensat que el dissenyador és qui posa 
el toc final per donar forma a les coses, i creu que no és així, que haurien de participar de l’inici 
del procés tal com està passant amb el codisseny i amb el disseny d’experiència d’usuari.

Com s’ha comentat anteriorment, amb l’aparició de l’ordinador, els dissenyadors s’han vist més 
tensionats, i amb menys marge de maniobra degut a que l’eina tecnològica ha posat facilitats en 
la manera de treballar, pero la veritat és que el que ha augmentat és la càrrega i per tant el nivell 
de producció. La Raquel Pelta ho compara de la següent manera: 

Es como pasó con los electrodomésticos y las mujeres, se prometia que les ahorraría trabajo 
pero no fue así, hacían todas las tareas y todo el tiempo libre lo usaban para cuidar hijos y 
maridos, no se yo si estaríamos mejor sin electrodomésticos. Feministas de los años veinte y 
treinta pretendían cooperativas dónde se compartía todo y no que hubieran electrodomésticos 
individuales. En el mundo del dieño ha pasado un poco igual, lo que antes asumian varias 
personas ahora lo tienes que asumir tu sola…

En aquest context de manca de cures, l’any 2020 s’implanta el teletreball a causa del confinament 
provocat per la pandèmica de la Covid-19, i encara fa més estret el pas de les cures, tots els espais 
de la llar acaben esdevenint espais de treball (Lupton, E 2023) de la feina productiva i de les tas-
ques reproductives. A més a més, el teletreball, ha provocat un aïllament social on s’ha perdut el 
contacte físic i, per tant, la comunicació entre les companyes ha quedat més limitada. Tot i això, 
podem veure que el teletreball, com a mecanisme, no és causa directa de manca de cures, tal i 
com observem en una de les cooperatives entrevistades que porta fent teletreball des d’abans de la 
pandèmia, assegura que no ha tingut tensions fortes en l’equip pel motiu de treballar a distància, 
per tant, han pogut continuar fent el treball de cures d’una altra manera. El secret segons expli-
quen ha estat comunicar-se amb assiduïtat entre companyes i establir mecanismes per prevenir 
les tensions i el burn out o estar cremat. Per tant, veiem, l’existència de pràctiques de gestió de les 
cures és clau per al bon funcionament de la cooperativa, més enllà de si es fa treball presencial o 
en remot. 

Encara queda molt camí per recórrer en vers les cures, és important que s’abordin des del mateix 
col·lectiu o amb l’ajuda externa d’una persona professional facilitadora que ajudi a dinamitzar 
aquest procés. És una evidència, però, que des del cooperativisme i l’Economia Social i Solidària, 
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hi ha una voluntat de donar espai a les cures i a l’aplicació d’una perspectiva feminista en la ma-
nera de fer les coses. Fer un bon treball de cures, aporta en definitiva, una bona relació laboral 
entre les companyes i un rendiment positiu en el dia a dia laboral de les persones que configuren 
l’entitat.

3.1. Context actual

Aquest treball ha esdevingut un estudi de l’estat de les cooperatives de comunicació en el sistema 
econòmic actual i el seu estat emocional, després de tenir converses informals en dues ocasions amb 
treballadores de cooperatives de comunicació durant la Fira d’Economia Social de Catalunya s’ha 
detectat que entre les diferents cooperatives hi ha una necessitat natural d’agrupar-se i compartir 
experiències laborals, sensacions, mancances en drets laborals, etc. En definitiva es crea un espai de 
cura de forma natural. A part, des de les mateixes companyes de professió vinculades o no a l’Eco-
nomia Social i Solidària, es comença a comentar que els festivals que abans s’anomenaven congres-
sos, són inaccessibles econòmicament i de poc profit, i que per tant, s’han convertit en aparadors 
per competir entre professionals i veure qui té més reconeixements. Veiem com, enlloc de generar 
debats o punts de trobada per teoritzar sobre el disseny i l’enfocament que hauria de tenir, aquests 
festivals són contraproduents amb les cures, ja que fomenten la falta d’autoestima, l’individualisme 
i la frustració dels professionals que hi assisteixen sobretot si aquests tenen responsabilitat social.

A conseqüència d’aquestes circumstàncies, hi ha una voluntat forta de reivindicar i de fer pedago-
gia sobre la professió, justificar la tasca i la missió d’aquesta fora de les aules. Les dissenyadores 
i els dissenyadors, s’han de justificar constantment o bé demostrar que la seva feina té un valor i 
que la creativitat no és un producte tangible, però que forma part del procés de treball. Per aquests 
motius, tal com es podrà comprovar més endavant, algunes de les cooperatives entrevistades 
generen activitats o continguts pedagògics des de l’activisme de forma individual, fent una crida 
al col·lectiu per reivindicar noves formes de fer i fer valdre la seva tasca i, d’alguna manera, em-
poderar-se de forma conjunta.

Després de veure que durant la història del disseny i sobretot des de l’aparició de la mecanització i 
la Revolució Industrial hi ha hagut col·lectius minoritaris que han reivindicat durant generacions un 
ofici (d’orígen artesà), el treball col·lectiu i l’impacte que té en la societat, es conclou que el capi-
talisme s’ha imposat a ser el centre vida i dels hàbits de consum de les persones. Fins a dia d’avui i 
tenint en compte la voluntat que hi ha per part de petits col·lectius que estan fent una transició cap 
a una visió més comunitària, i cap a un decreixement que ha de ser necessari per fer canvis substan-
cials al sistema tal i com es coneix actualment, cal també fer modificacions en la manera d’entendre 
com ens comuniquem i l’impacte i efecte que té aquesta comunicació en la societat.

En relació amb aquestes noves maneres de fer podem parlar del Disseny Universal, una filosofia 
de treball que es tracta tal com indica el seu nom en crear un disseny de fàcil ús, practicable pel 
nombre més gran de persones possible i en la varietat més gran de situacions possibles. Aquests 
principis són aptes per a tots els tipus de disseny (producte, gràfic, web, arquitectura i tecnologia) 
i són els següents: (Raquel Pelta 2017).
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1. Ús equiparable
2. Ús flexible
3. Simple i intuïtiu
4. Informació perceptible
5. Tolerància a l’error
6. Exigir poc esforç físic
7. Tamany i espai per a l’accés i ús.

Aquests principis es poden consultar amb més detall a la web del Center for Universal Design.

La societat està en un punt on el disseny col·laboratiu i el disseny social comença a introduir-se, 
on totes les disciplines conviuen al mateix nivell i s’interrelacionen constantment, és el que s’ano-
mena transdisciplinarietat. La pràctica de la interdisciplinarietat i la transdisciplinarietat, fa uns 
vint anys que s’està començant a practicar, no s’han de confondre aquests conceptes amb multi-
disciplinari o pluridisciplinari, ja que aquests dos no integren el treball cooperatiu i, per tant, no 
tenen un factor integrador dels seus participants. (Raquel Pelta, Experimenta 2022). ; de manera 
natural, el disseny ha estat una disciplina que ha necessitat col·laborar amb professionals d’altres 
àmbits, però, l’individualisme, la competència, les demandes del mercat capitalista i fins i tot 
l’ego, han frenat durant moltes dècades aquesta manera de fer, és per això que trobo interessant 
que aquestes noves maneres de treballar, incentivin la definició i recerca dels problemes com a 
prioritat en comptes de cercar una solució concreta directament. Per tant, és un procés iteratiu on 
l’assaig i l’error estan permesos i on es construeix una solució durant un procés d’aprenentatge 
col·lectiu i transversal que haurà tingut en compte diferents perspectives i on el procés de treball 
tindrà uns temps més respectuosos i acabarà esdevenint una creació conjunta i comunitària. 

El context actual també és un context on els professionals del disseny han hagut d’assumir rols i 
acceptar tasques de forma automàtica i en més creixement des de l’aparició de l’ordinador, quan 
el Macintosh s’instal·la a alguns estudis, es comencen a sistematitzar i a resoldre tasques que 
abans es feien de manera més artesanal. Segons diu la Raquel Pelta a l’entrevista realitzada, quan 
feien una foto un dia de pluja la portaven a una persona que només es dedicava a retocar fotos: 
el retocador, quan havien de tractar temes de color per a impremta se n’encarregava el tècnic de 
la fotomecànica, per posar un tipus de lletra en un text se n’encarregava l’impressor a impremta, 
maquetar el text ho feia el maquetador, i així amb altres parts del procés de disseny d’algunes 
peces que han quedat extingides per la tecnologia. Així doncs, és com el dissenyador actual ha 
hagut d’esdevenir fotògraf, tipògraf, programador, colorista, etc. comportant un cúmul de tasques 
que es tradueix en una sobrecàrrega en el dia a dia. Veiem doncs com s’ha normalitzat una manera 
de treballar on la immediatesa, els ritmes frenètics de projectes, el multitasking i el perfil multi-
disciplinari són el més normal generant tensions de tal manera que l’estrès, la falta de temps i la 
sensació de viure tocant al límit forma part de la professió. Amb aquest context, i tenint en compte 
la lògica de l’ESS i a diferència de les empreses del sector privat, les cooperatives tenen elements 
que les diferencien en la manera de treballar malgrat el context actual tecnològic, que són: l’espai 
de cures i el suport mutu. 
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3.2. Aptituds del dissenyador

Els dissenyadors, han de tenir el deure de ser responsables socialment i moralment, tanmateix, 
han d’anar sempre més enllà de les consideracions que els marca el mercat o els mateixos arte-
factes que han de dissenyar perquè hauran de detectar a priori si el disseny que s’ha de fer està a 
favor o en contra del bé social. (Rawsthorn 2021).
En general els dissenyadors, es troben en el paper d’haver de ‘vestir’ missatges que no han creat 
ni han participat en la seva creació, i aquí és hi ha també contradiccions.

Tal i com s’ha vist en l’apartat anterior, el disseny ha estat una eina al servei del capitalisme en 
moltes ocasions sobretot des de la Revolució Indústrial, amb l’introducció de maquinària i de 
sistemes automatitzats de producció, ha servit per fer difusió d’idees polítiques i per satisfer 
necessitats derivades de contextos socials. Actualment, però, s’està fent una conversió d’aquest 
tarannà, alguns estudis de disseny com per exemple ‘Hoy es el dia’ dediquen un tant per cent 
dels seus recursos a treballar en aquest tipus de ‘client’ i apliquen una perspectiva feminista en el 
seu projecte malgrat no ser una cooperativa, però, en canvi, en les cooperatives de comunicació, 
aquest percentatge va implícit a dins de la seva jornada i en un alt percentatge de projectes en els 
que treballen, ja que la majoria de clients que tenen son o bé cooperatives, entitats del tercer sector 
o administració pública. A part, també dediquen temps a fer accessible aquest disseny o comuni-
cació a entitats que no poden permetre’s aquest servei, fins i tot han desenvolupat eines per poder 
ajudar a aquestes iniciatives que d’alguna manera no poden accedir a aquests serveis i així acon-
seguir que tinguin autonomia per resoldre les seves necessitats, es tracta aleshores de compartir 
coneixement i desdibuixar autories. A més a més, també participen de xarxes que promouen el 
cooperativisme i l’Economia Social i Solidària a vegades des de l’activisme no remunerat o amb 
un preu inferior al de la tarifa que tenen establerta.

La sostenibilitat, és també, un factor clau perquè suposa un replantejament de base dels models 
assumits fins ara per una societat industrial, cal que els dissenyadors tinguin conscència de com 
la seva feina afecta als demés i per a qui treballen. (Papanek, V. 2014).

Hi ha dissenyadors que treballen de forma independent, d’altres que treballen en equips que a ve-
gades son multidisciplinaris, el que és evident és que el treball en comunitat, permet desenvolupar 
un coneixement més elevat des de l’experiència dels diferents agents que participen en el procés 
de forma que s’enriqueix la realitat col·lectiva. Aquesta perspectiva més amplia, permet tenir una 
situació laboral emocional més favorable i beneficiós per la salut mental i física, parlem aleshores 
de les cures. (Rawsthorn 2021)

Segons l’entrevista a l’Òscar Guayabero, els dissenyadors actuals tenen una responsabilitat en 
vers al futur, i és: ajudar a crear imaginaris de futur que siguin més optimistes que els que s’han 
creat fins ara. A partir dels anys 80 a causa de la decepció amb el capitalisme i de les teories 
neoliberals de l’economia es comencen a establir una sèrie de paràmetres que fan que es parli 
del futur com una cosa negativa, creiem que el futur depèn del capital. Per aquest motiu, urgeix 
que l’imaginari col·lectiu creï referents de futur que activin el present i això es pot fer des de la 
intel·ligència col·lectiva, l’Òscar comenta que mitjançant tècniques com el Design Thinking en 
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els tallers amb joves que imparteix on treballa sobre aquests futurs optimistes, s’aconsegueixen 
resultats positius on l’alumnat surt dient que no esperaven imaginar-se un futur millor del que 
coneix fins ara. Per tant, des d’iniciatives cooperativistes i de l’Economia Social mitjançant la 
comunicació, s’ha d’apropar a la població i animar-la a fer canvis, una de les vies que suggereix 
l’Òscar, és fer-ho des de l’administració pública, així, s’aconsegueix un major abast de forma 
que es modifiquen maneres de fer i es generen contextos determinants. També, afegeix que el 
problema persisteix quan des del sistema tradicional s’incentiven festivals amb entrades a preus 
desorbitats (on la major part de públic són estudiants), segons diu textualment, “es ven fum”, i es 
promociona la professió des de la ‘happycracia’ on es promouen les idees: sigues feliç, creu en tu 
mateix, tu pots amb tot i, per tant, en l’alimentació al capitalisme. Temes com la precarietat labo-
ral, el dret al fracàs i el disseny transformador o mètodes de treball col·lectiu, transdisciplinarietat, 
etc. ni se’n parla ni se’n fan exposicions.

Per tant, s’ha de donar espai des dels sistemes més tradicionals a les iniciatives que tenen caràcter 
transformador, per mostrar que hi ha alternatives i que en aquest cas futurs professionals puguin 
triar cap a on volen anar, si no hi ha opció el procés de canvi és molt més lent, ja que si aquesta 
nova manera de fer de l’Economia Social i Solidària en el disseny no es fa visible, seguirà essent 
un sector de minories, poc visibilitzat i que ha de fer un esforç molt gran per fer-se lloc.

Per la seva banda, la Raquel Pelta, creu que la única manera de treballar del dissenyador del segle 
XXI és treballar de manera interdisciplinar, des de l’àmbit social i no solament per al mercat. La 
responsabilitat social no només ha de ser individual sinó també empresarial, i cal entendre que els 
dissenyadors i les empreses per les que treballen o les seves propies empreses formen part d’un 
entramat: d’altres empreses, d’usuaris, i altres persones on cal tenir en compte l’ètica personal i 
l’ètica empresarial. Des de l’acadèmia no s’està formant als dissenyadors en un àmbit social ni 
col·lectiu sinó es fa des d’una perspectiva poc feminista, individualista i poc actualitzada. Per tant 
la Raquel, cita a Adela Cortina dient que 

Las cooperativas como la tuya tienen que tener un interés universalizable, tienen que hacer 
actuaciones que estén marcadas por la importancia y el impacto que tienen sus decisiones y de 
que manera influyen en el entorno, ahí entra eso, esta idea de que hay que tener una responsa-
bilidad pensando siempre en el impacto de lo que vas hacer y de qué manera y a que numero 
de personas beneficia. Eso tiene mucho que ver con la justicia.

4. Economia Social i Solidària i Cooperativisme

Els valors i principis que tenen l’Economia Social i Solidària i el cooperativisme són elements 
diferenciadors clau que fan que la forma de treballar de les cooperatives de comunicació estiguin 
lluny del món capitalista i d’unes pràctiques laborals poc respectuoses amb el benestar de les per-
sones això les diferencia de les empreses tradicionals. És important posar en valor aquests princi-
pis per entendre quan parlem de responsabilitat social a què ens referim i quan parlem d’impacte 
saber a quin impacte correspon.
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4.1. Els principis del cooperativisme

Els set principis del cooperativisme (Gencat. Departament de treball. Principis i valors del coo-
perativisme. 2011) són importants destacar-los perquè són la base de les cooperatives, marquen 
una manera de fer determinada i una línia de treball clarament democràtica i amb interès per la 
comunitat encara que les cooperatives de comunicació tinguin aquesta sensació de viure entre 
l’ESS i el món capitalista. Per aquests motius s’ha considerat important esmenar-los en el treball:

1r. Adhesió voluntària i oberta
Les cooperatives són organitzacions voluntàries, obertes a totes les persones capaces de fer-ne servir els 

serveis i disposades a acceptar les responsabilitats de ser-ne sòcies, sense cap tipus de discriminació. 

2n. Gestió democràtica per part dels socis 
Les cooperatives són organitzacions gestionades democràticament pels socis, que tenen igualtat de drets i deures 
(una persona, un vot)  i participen activament en la definició de les polítiques i en la presa de decisions. Els homes 

i les dones escollits per representar i gestionar les cooperatives en són responsables davant els socis.

3r. Participació econòmica dels socis 
Els socis contribueixen equitativament al capital de les cooperatives i el gestionen democràticament. Per ser soci 
d’una cooperativa cal realitzar una aportació de capital. Una part dels excedents obtinguts s’ha de destinar al des-
envolupament de la mateixa  cooperativa, per tal d’assegurar-ne la viabilitat a llarg termini. Una altra part, s’ha 
de destinar a la formació dels membres de la cooperativa i al suport a altres cooperatives. Aquestes reserves són 
de propietat col·lectiva, és a dir, no distribuïbles entre els/les cooperativistes. Finalment, una part dels excedents 

obtinguts es pot destinar a compensar la participació de les persones sòcies en l’activitat cooperativa.

4t. Autonomia i independència
Les cooperatives són organitzacions autònomes d’autoajuda gestionades pels seus socis. Si firmen acords amb 
altres organitzacions, governs inclosos, o bé si aconsegueixen capital de fonts externes, ho fan en termes que asse-

gurin el control democràtic per part dels seus socis i mantinguin l’autonomia cooperativa.

5è. Educació, formació i informació
Les cooperatives han de destinar una part dels seus excedents a la formació de les persones mem-
bres de la cooperativa, per tal d’assegurar que totes elles entenen bé la complexitat i rique-
sa de les cooperatives i tenen les habilitats necessàries per a dur a terme les seves responsabili-
tats amb eficàcia. Les cooperatives se senten responsables d’informar i divulgar el cooperativisme. 

6è. Cooperació entre cooperatives
Les cooperatives poden assolir el seu màxim potencial mitjançant la col·laboració pràctica de les unes amb les 

altres, tant en l’àmbit local com en l’àmbit internacional.

7è. Interès per la comunitat 
Les cooperatives treballen per aconseguir el desenvolupament sostenible de les seves comunitats en els àmbits 

econòmic, social, cultural i ecològic, mitjançant polítiques aprovades pels seus socis.



22

4.2. Els principis de l’Economia Social i Solidària

L’Economia Social i Solidària, es diferencia de l’economia mercantil per diferents motius que fan 
que tingui unes característiques específiques i pràctiques transformadores que tenen en compte: 
governança democràcia, apoderament comunitari, polítiques retributives equitatives, arrelament 
territorial, equitat de gènere, diversitat cultural, intercooperació i transició ecològica. Aquesta, 
busca construïr un sistema econòmic alternatiu  centrat en el benestar de les persones i les comu-
nitats, en definitiva posar l’economia al servei de les persones.
Principis i valors de l’Economia Social i Soliària (Generalitat de Catalunya. Departament de Tre-
ball, Afers socials i Famílies 2020):

· Interès cap al bé  comú: impacte social positiu de l’activitat, promou la inclusió social. 
· Sense finalitat de lucre o distribució limitada i transparència d’excedents
· Funcionament democràtic i sistemes de governança democràtica: gestió col·lectiva.
· Transformació social feminista i d’igualtat de gènere
· Generació d’ocupació estable amb relacions laborals justes, de qualitat i equitat salarial
· Compromís amb el medi ambient
· Arrelament en el territori i participació en el teixit social
· Transparència sobre l’activitat, sistema de govern, gestió i distribució d’excedents i retribucions
· Intercooperació amb altres iniciatives  de l’ESS

D’aquests principis destaquen: l’interès pel bé comú, el funcionament democràtic i gestió col·lec-
tiva, la transformació social feminista i la generació d’ocupació estable, aquests son els principis 
bàsics que veurem que en alguns casos no acabaran d’estar ben arrelats a les cooperatives de 
comunicació i per tant seràn causa de frustració i contradiccions que acabaran generant tensions.

5. L’estat individual de les cooperatives de comunicació i les iniciatives 
que impulsen.

Per tal de realitzar una diagnosi de quin és l’estat de les cooperatives de comunicació, s’han rea-
litzat un total de deu entrevistes a diferents persones treballadores d’aquest tipus de cooperatives, 
aquestes entrevistes s’han mantingut anònimes. Així mateix, al llarg de tot el procés, també s’han 
mantingut converses de caire informal amb diverses treballadores de cooperatives que han aportat 
una visió més àmplia del tema. 
S’han analitzat cooperatives de comunicació molt diverses, tan pel que fa l’estructura interna, els 
anys de funcionament així com la seva localització geogràfica. A l’Annex 1 es pot consultar les 
fitxes de diagnosi a mode de resum de l’entrevistes realitzades, destacant alguns aspectes de cada 
una d’elles i que permeten veure aquesta diversitat, les entrevistes transcrites es poden consultar 
a l’Annex 2. 
Amb l’anàlisi de les entrevistes realitzades, podem veure que, malgrat es tracti de cooperatives 
molt diverses, comparteixen el malestar per la sobrecàrrega de feina, la manca de sistemes per 
redistribuir les tasques i el malestar emocional de les seves treballadores per la manca de cures 
que, a la vegada, això comporta. Si que és cert que trobem que en totes es fan rondes emocionals 
a les reunions de planificació setmanal.
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Segons s’ha contrastat en les entrevistes, les cooperatives de comunicació aborden els pics de 
feina de diferents maneres: 

- Amb sistemes de distribució de feina entre companyes
- Intercooperant o reestructurant temps d’entrega 
- Negociant amb el client i posant límits
- Organitzar la feina en funció del pressupost anual 

Pel que fa a la seva voluntat de transformar la comunicació o el disseny tal i com es coneix, algu-
nes d’elles impulsen inicatives pròpies o creen eines per a millorar el dia a dia d’aquest ofici per 
enfortir la comunitat i compartir maneres de fer i coneixement, en alguns casos són espais for-
mals però que acabaran generant debats i diàlegs entre companyes d’entitats diferents, de forma 
que comparteixen mètodes d’organització que poden ser d’ajuda per a millorar el rendiment de 
les cooperatives de comunicació, a continuació el llistat d’algunes iniciatives impulsades per les 
cooperatives entrevistades en aquest treball: 

· Tarifaris diferenciats segons el tipus de client (empresa privada, cooperativa consolidada, 
cooperativa emergent).
· Posar un cost al càlcul de pressupostos o gestió de projectes.
· Festival de comunicació feminista Cru Cru Cru.
· Publicació crítica Illegal Times.
· Guia: Com comunicar-se amb les entitats de comunicació? Un manual de comunicació per 
a projectes econòmics i socials. Una guia per reflexionar i garantir un procés de treball fluït.
· Documentals de producció pòpia que difonen i visibilitzen la cultura basca.
· Acompanyament a cooperatives de nova creació, intercooperació internacional.
· Guia de cures interna i externa.
· Jornades Futuro ComunESS.
· Jornades de Comunicació Social i Ttransformadora.
· Jornada per a comunicadores, periodistes i publicites: Comunicació i Cooperativisme.
· Treballen el disseny amb persones amb discapacitat intel·lectual.
· Curs de comunicació inclusiva.
· Cursos en línia.
· Fitxes de seguiment de client per valorar la relació amb aquest.
· Règim intern redactat
· Pla d’igualtat propi
· Activitats o àpats pagats per fer cohesió fora de l’oficina.
· Mesures de conciliació
· Acompanyaments i formacions sobre comunicació a entitats de forma individual o des dels 
Ateneus.
· Publicació “Català inclusiu i natural”, amb 44 propostes lingüístiques per a evitar l’andro-
centrisme i el sexisme del català, i també per a evitar el classisme, el racisme, l’LGTB-fòbia, 
el capacitisme i l’estigma.
· Guia per fer una campanya de comunicació amb pocs recursos.
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Moltes d’elles comparteixen que l’estrès que tenen està vinculat a la sobrecàrrega de feina i al 
volum d’hores que han de dedicar a resoldre-la, però també ho justifiquen dient que ‘l’empresa 
és teva’ i ‘és com si fossis autònom’ i per tant, hi ha un autoconvenciment en pensar que dedicar 
més hores a la feina està justificat i per tant, no es posen límits en comparació d’un treballador 
assalariat. 

Pel que fa a les cures, algunes han revisat les jornades laborals, altres han donat més espai a com-
partir estats d’ànim i vida, altres fan una tancada d’uns dies per fer cohesió d’equip, en definitiva: 
cada cooperativa s’ho gestiona de forma pròpia i en alguns casos els funciona més que d’altres, 
especialment en les cooperatives de més de quatre membres. Només dues cooperatives han insis-
tit en el fet que no tenen puntes d’estrès o de col·lapse, i aquestes són dues cooperatives amb una 
característica comuna i és que estan formades majoritàriament per dones.

Val a dir que des de l’Economia Social i Solidària la cooperativa Fil a l’Agulla i Obertament que 
és l’Associació que lluita per contra l’estigma i la discriminació en salut mental, posen a l’abast 
de tothom un seguit de recursos d’ús i consulta amb relació a estudiar la salut emocional de les 
persones en l’entorn laboral. Obertament, presenta una eina d’autodiagnosi: Mental Health Radar, 
pensada perquè empreses i institucions en facin ús per avaluar la salut mental dels seus equips. A 
partir d’una bateria de preguntes individuals, l’eina prové un informe personalitzat i recursos per 
posar en pràctica des del primer dia. En el cas de Fil a l’Agulla, a la pàgina web es pot trobar un 
seguit de recursos per a la gestió d’equips entre ells un d’específic sobre cures i un sobre gestió 
de conflictes en les cooperatives.

Després d’investigar fets que han format part de la història del disseny i quins punts de connexió 
tenen amb l’Economia Social i Solidària i el cooperativisme i d’entrevistar a persones teòriques 
del disseny i a sòcies i treballadores cooperatives de comunicació, podem contrastar que els dis-
senyadors que treballen dins de l’Economia Social i Solidària tenen més pressió que els que no ho 
fan i això provoca que no acabin de sentir-se còmodes del tot a dins de l’ESS. Les causes d’això 
són:

· La responsabilitat social:
Formar part d’un projecte que tingui un impacte positiu en la societat implica una responsabili-
tat en cada acció des del tracte amb el client fins a la materialització del producte final tenint en 
compte per exemple, quin impacte té en el medi ambient i un cop fet quin serà l’abast social que 
tindrà. 
En relació a formar part d’entitats que agrupen iniciatives de l’Economia Social i Solidària com 
ara la XES, els Ateneus Cooperatius, la Federació de Cooperatives, etc, consideren que no hau-
ria de ser obligatori participar-hi, però, que ser-hi forma part del caràcter de les cooperatives, és 
quelcom innat. Tal i com relata una de les entrevistades el fet de participar i fer aquest activisme 
reafirma que en les cooperatives es treballa “des de la veritat”. També afirmen, que aquesta par-
ticipació comporta un desgast en l’equip malgrat hi ha una part d’hores de participació que són 
remunerades per fer reunions, tot i així s’acaba derivant feina extra i per tant fent més hores i això 
comporta tensions. 
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· L’Autoexigència i l’individualisme laboral:
En el cas dels dissenyadors que abans de treballar dins de l’Economia Social i Solidària han tingut 
contacte amb el sector privat o han treballat en el món més mercantil, venen de patir uns hàbits 
de treball on es posa a les persones al límit. Per exemple: un ritme de treball on les entregues són 
gairebé immediates, els temps d’execució reduïts, els processos de treball es fan sota pressió i es 
treballa individualment sense compartir coneixement amb altres professionals durant el procés de 
realització d’un projecte. Pel fet d’haver viscut aquest precedent, les dissenyadores i dissenyadors 
de les cooperatives que tenen en comú una personalitat amb sensibilitat creativa alta, pateixen 
frustracions quan han de saltar-se alguns processos per poder complir temps d’entrega que con-
tinuen sent ajustats i, per tant, entren de nou en la roda laboral com en la que estaven abans de 
treballar dins de l’Economia Social i Solidària.
“Ningú pot sobreviure individualment, som éssers socials i per naturalesa interdependents”. 
(Bosch, M., Crespo, A., Dorado,S., Esteban, M., Granell, J., Mansilla, E., Marcet, M., Marcos, E., 
Muñoz, A., Salazar, T., Valdivia, B.,2020 p.56).
 
Els dissenyadors han passat de treballar en equips de professionals a treballar total o pràcticament 
sols, a més, tal i com hem vist la implementació del teletreball ha sigut un detonant per aïllar més 
aquests professionals. Per tant, en molts casos, acaben prenent decisions per si sols i conduint els 
projectes de forma gairebé autònoma. 
Es reafirma que en les cooperatives el treball col·lectiu té tot el sentit i aporta un benestar emo-
cional a les persones que hi treballen, enfrontar-se a la incertesa o a una situació que li provoca 
malestar a una sola persona redueix aquesta angoixa i la reconforta.
Quan un grup fa un projecte col·lectiu el coneixement es complementa, ja que aquests, estan 
formats generalment de diferents professionals que parteixen d’experiències vitals diferents i de 
trajectòries laborals que poden aportar riquesa als projectes.

· Multitasca
L’aparició de l’ordinador en la rutina dels dissenyadors va suposar un gran canvi en la manera 
d’entendre el sistema de treball i en com s’organitzaven els equips que eren molt més multidis-
ciplinaris. Els canvis no han parat fins avui dia que a part de l’ordinador, existeix la comunicació 
mòbil, la missatgeria instantània, les xarxes socials i la tecnologia d’internet que ha provocat que 
es facin demandes al moment esperant resposta immediata, tenint en compte la dependència que 
han generat aquests dispositiu en les persones i la quantitat d’hores que s’utilitzen al final del dia  
provoquen que desconnectar de la informació sigui una difícil. Totes questes noves implementa-
cions, han provocat que el dissenyador hagi de tenir nous coneixements més enfocats en aquestes 
especialitats i, per tant, hagi de ser capaç de resoldre’n les necessitats que en sorgeixin.

· La convivència i les formes del món capitalista:
Es verbalitza en força ocasions en les entrevistes que les sòcies de les cooperatives són treba-
lladores i estructura al mateix temps, i es fan rols com els de les treballadores autònomes, diuen 
textualment que:“com que el projecte és propi doncs si es fan més hores o es treballen caps de 
setmana doncs no passa res, que cal fer-ho. Cal sacrificar-se perquè el projecte tiri endavant” 
Aquesta responsabilitat que s’han adjudicat pel fet de ser estructura no hauria de ser així perquè 
el que estan aconseguint és autoexplotar-se. Tal i com s’ha vist algunes cooperatives entrevistades 
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intenten corregir aquest problema implementant eines informàtiques que comptabilitzen hores i el 
que han vist és que en molts casos superen les marcades en les seves jornades laborals, aleshores, 
han hagut de pensar mecanismes per equilibrar les hores o bé posar límits pel que fa a les entrades 
de projectes. Posar aquests límits no és una tasca fàcil justament perquè el sistema capitalista està 
pensat entre altres coses per produir més i en el cas d’una cooperativa que treballa per projectes 
això no és sostenible i acaba tensant a les treballadores, per tant, si la facturació ho permet (que 
en la majoria dels casos entrevistats sí que ho permet) fer una bona planificació de calendari de 
feines, pot ajudar a alliberar aquesta tensió i poder evitar les jornades laborals extres.
En relació amb la part laboral i els drets, algunes de les persones entrevistades han comentat que 
en el món cooperatiu, hi ha unes mancances pel que fa als drets laborals i a protocols d’assetja-
ment. Quan es dissolen algunes cooperatives es generen conflictes els quals des de l’Economia 
Social i Solidària i des del cooperativisme encara no estan prou preparats.

· Les cures i la perspectiva feminista.
La responsabilitat de no fracassar, viure en una economia de mercat i haver de poder complir els 
objectius econòmics és un esforç emocional, des de les cooperatives no es vol deixar a ningú en-
rere, la comunitat és important, però, en canvi, en l’empresa privada majoritàriament si l’empresa 
no té beneficis acomiada al personal sense fer ajustos en la seva estructura, al contrari del que 
passa en les cooperatives. 
En el món cooperatiu, la responsabilitat cap a les persones és important, preocupar-se de com 
estan les companyes, comprendre les seves necessitats dins i fora de l’àmbit laboral, i evitar el 
burn out, és una tasca a fer des de les cures, alguna cooperativa de les entrevistades ha creat una 
comissió de cures que vetlla perquè aquestes es compleixin i per pensar de quina manera poden 
fer implementacions de cures més efectives o generar materials d’ús intern per facilitar les rela-
cions d’equip.

Les cooperatives petites de tres o quatre sòcies tenen més dificultats per fer reunions setmanals, 
no aconsegueixen fer-les sempre, en aquestes reunions parlen de treball productiu, reproductiu i 
els espais de cures acabem quedant molt diluïts. En alguns casos només es pregunten ‘com estàs’ 
quan fan la ronda emocional i en aquest espai es troben que les persones no tendeixen a compartir 
realment el seu estat d’ànim o situació personal del moment, ja que en alguns casos no es donen 
els factors perquè esdevingui un espai segur. Un dels reptes que se’ls planteja, doncs, és prioritzar 
aquests espais i fer-los obligatoris, perquè si no hi ha aquestes reunions, la tensió és molt més alta 
i també tenen conseqüències en l’equip i el rendiment laboral.

Pel que fa a les cooperatives més grans, tenen una capacitat organitzativa més àmplia i, per tant, 
poden fer una repartició de tasques més equitativa pel que fa a la càrrega de projectes, en algunes 
hi ha més d’un professional especialista d’una disciplina, amb la qual cosa repartir o compartir 
projectes és més senzill. Tanmateix, aquestes cooperatives, tenen protocols d’actuació redactats 
en el règim intern la qual cosa s’ha comprovat també que les cooperatives més petites encara no 
tenen acabat de definir. 
Les cooperatives que tenen més dones que homes en plantilla, es troben en un estat emocional 
més bo que les que són més mixtes, parlen de les cures amb més naturalitat, i la comunicació entre 
elles sembla que és més fluida. 
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Des de l’ESS - i en particular des del cooperativisme de treball - cal apostar i acompanyar 
estratègicament models que garanteixin una contractació en règim general de les treballado-
res del sector, així com un eixamplament comunitari de la corresponsabilitat sobre les condi-
cions laborals d’aquestes treballadores, i alhora acompanyar les famílies i unitats en el seu 
enxarxament local i comunitari, com a responsabilitat col·lectiva. (Bosch, M., Crespo, A., 
Dorado,S., Esteban, M., Granell, J., Mansilla, E., Marcet, M., Marcos, E., Muñoz, A., Salazar, 
T., Valdivia, B.,2020 p.55-56) 

Una dada comuna és que ara per ara, el territori i el context sociopolític de cadascuna de les coo-
peratives no influeix directament en la seva gestió diària, independentment de la seva localització 
totes pateixen la mateixa sensació d’estrès i d’una altra banda de fluctuar entre dos món Economia 
Social i Solidària i capitalisme però reconeixen que fugir d’aquest sistema és molt díficil, i que 
hi ha molta feina per fer, és per això que també es mostren persistents i fermes quan diuen que 
no canviarien per res del món la vida que tenen en l’Economia Social i Solidària per la vida que 
tenien quan treballaven en una empresa del mercat sense valors.

6. Reptes i propostes

Un cop analitzada tota la informació, és evident que les cooperatives de comunicació necessiten 
recuperar espais de cures, però sobretot, necessiten sentir-se consolidades a dins de l’Economia 
Social i Solidària, ja que aquesta comunicació que anomenem transformadora, és una corrent 
nova, i com a tal necessita consolidar-se. Això, no passarà de manera immediata o al ritme frenètic 
en què gira el món capitalista. Per tant, aquestes cooperatives i professionals, han de ser pacients, 
i continuar remant contra corrent, tal com han esmenat algunes d’elles: no és una tasca gens fàcil 
anar en contra d’un sistema que ha calat tant fons dins la nostra societat, des que va néixer que 
hi ha minories que treballen per fer-ne canvis i si fem una mirada retrospectiva, hi ha moltes més 
iniciatives que pretenen ser alternativa al model capitalista. 

També cal ser realistes i saber fins on es pot arribar, en el cas d’algunes cooperatives han co-
mençat a posar límits entre la militància i la producció laboral, per tant, de ser més efectives, i ser 
conscients de l’abast que pot tenir cada treballadora en les seves tasques productives i reproduc-
tives, més val fer poc i bé que molt i malament. La intercooperació en aquest cas també pot ser 
d’ajuda i així  reduir la sobrecàrrega.
Algunes eines interessants i que algunes cooperatives tenen integrades en el seu dia a dia són: Una 
comissió de cures, espais i respecte de l’autocura, comunicació activa entre companyes, suport 
mutu en front de situacions que provoquen angoixa o malestar a una persona, espais de trobada 
informal.

Algunes de les iniciatives propies que impulsen, haurien d’estar més compartides i obertes a la 
participació de les unes amb les altres. Poder compartir les experiències i valorar si els funcionen 
els mecanismes i si podrien aplicar els mateixos sistemes d’una cooperativa a una altra podria ser 
d’utilitat. Pel que fa a les iniciatives més pedagògiques com són les guies, jornades o festivals, 
també haurien de poder compartir-los més entre elles de manera que es generarien espais de pen-
sament i treball col·lectiu.
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Si es busquen mecanismes i espais més formals on les cooperatives de comunicació puguin te-
nir un punt de trobada, construir eines d’autocura, de bones pràctiques i sentir-se bé, aquest no 
existeix com a tal físicament, aquests espais s’han de construir de forma col·lectiva i requereixen 
esforç i temps. Hi ha diverses opcions que poden ajudar a solucionar aquest repte:

· Reglament de règim intern.
El reglament de règim intern és una bona eina de regulació del funcionament diari dins de la coopera-
tiva, en aquest document, on es parla de codi ètic, de governança, de temes administratius i estructu-
rals, de sancions i de relacions externes, es pot dedicar una part de la seva redacció amb un enfoc des 
de la perspectiva feminista i pot  ajudar fer ús de ‘l’Eina per elaborar reglaments de règim intern amb 
perspectiva feminista’ que van redactar des de la cooperativa Almena Cooperativa Feminista l’any 
2021. En aquest dossier s’hi poden trobar diversos exemples estratègics concrets que es poden aplicar 
a temes generals, condicions laborals, organització de treball, relació amb les persones sòcies, etc.

· CulturaCoop
Si es busca un espai més físic, aquest seria CulturaCoop, que ja neix d’una necessitat que tenen 
projectes culturals cooperatius per posar en comú diferents inquietuds i que busca treballar en un 
nou model. Revisant-ne la web i navegant pel directori de cooperatives que hi formen part, doncs, 
es pot veure que hi ha moltes cooperatives de comunicació que no hi estan adherides, probablement 
aquest fet ve definit per la dificultat que suposa quant a temps formar part d’un altre organisme i 
ser-ne militant actiu, en conseqüència també cal gestionar la feina que se’n deriva, tot i això, aquest 
hauria de ser un espai des d’on s’articulessin les iniciatives com els festivals de comunicació inclu-
siva o bé, es poguessin publicar les guies que han configurat algunes de les cooperatives de comu-
nicació. Des d’aquest espai, es podria motivar a crear una comissió de cures que pogués donar eines 
i formació en aquest àmbit a les cooperatives de comunicació i cooperatives de l’àmbit cultural.

· Ateneus Cooperatius
Un altre recurs des d’on es podrien articular propostes per treballar les cures, i prevenir malestar 
i tensió en els equips són els Ateneus Cooperatius que agrupen les cooperatives i entitats per 
territoris i entre el pla de treball es poden destacar dues línies d’actuació: la difusió dels valors 
de l’Economia Social i Solidària i els acompanyaments a la creació de noves cooperatives entre 
altres. És aquí on podrien introduir eines per a treballar les cures des de l’inici de la creació de la 
cooperativa. Per tant, incentiven el coneixement de les cures des de la formació i aprenentatge de 
les persones que volen aproximar-se a conèixer o formar part de l’Economia Social i Solidària.

Aquests tres espais podrien alleujar una situació que afecta les cooperatives de comunicació 
especialment a algunes de les seves treballadores com són les persones que es dediquen a la part 
de disseny, amb aquestes eines, aconseguirien empoderar-se i consolidar la seva posició dins 
d’aquesta responsabilitat social que tenen en l’Economia Social i Solidària.

És obvi, doncs, que hi ha una qüestió d’actitud, però com s’ha comprovat, qui forma part 
d’aquest sistema cooperatiu ja té unes característiques en la seva personalitat, una tendència 
política o una manera d’entendre el món que està al marge del capitalisme.
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7. Conclusions

Després de fer una diagnosi de l’estat de les cooperatives de comunicació a partir de deu en-
trevistes anònimes i converses informals amb treballadores d’aquestes cooperatives. Malgrat la 
diversitat de les cooperatives de comunicació analitzades, hi ha diversos problemes comuns, com 
la sobrecàrrega de feina, la manca de sistemes per redistribuir les tasques i el malestar emocional 
a causa de la falta de cures. Tot i això, es destaca que totes les cooperatives entrevistades realitzen 
rondes emocionals a les reunions de planificació setmanal que no acaben de ser efectives. S’han 
identificat diferents formes d’afrontar els pics de treball, com la distribució de tasques, la reestruc-
turació dels terminis de lliurament i la negociació amb els clients.

Les cooperatives de comunicació, impulsen diverses iniciatives per millorar la comunicació i el 
disseny, com tarifes diferenciades segons el tipus de client, festivals, publicacions crítiques, guies, 
documentals, formacions i recursos diversos. S’ha observat que l’estrès que tenen les treballado-
res està vinculat amb la sobrecàrrega de feina, les hores dedicades i en alguns casos amb la mili-
tància, però a vegades aquesta dedicació excessiva es justifica amb l’argument que l’empresa és 
pròpia. Pel que fa a les cures, cada cooperativa gestiona aquest aspecte de manera diferent, amb 
revisions de les jornades laborals, espais per compartir estats d’ànim, tancades per cohesionar 
l’equip i altres mesures de conciliació.

Les disssenyadores i dissenyadors que treballen dins de l’Economia Social i Solidària se senten 
més pressionats i menys còmodes que els que treballen en el sector privat. Això és a causa de la 
responsabilitat social que implica formar part d’un projecte amb impacte positiu, l’autoexigència 
i individualisme laboral malgrat es forma part d’un col·lectiu, la falta de treball en equip en una 
tasca determinada o en la creació d’una idea i la multitasca. Aquestes dinàmiques de treball són 
percebudes com a desgastadores i generadores de tensions en l’equip perquè hi ha una de les tre-
balladores que està arribant o ha arribat al límit. Algunes cooperatives ofereixen recursos per a la 
gestió d’equips, cures i resolució de conflictes.

En resum, les cooperatives de comunicació enfronten desafiaments comuns, com la sobrecàrrega 
de feina, el malestar emocional i treballar en una direcció oposada al sistema establert, però també, 
impulsen iniciatives per millorar la comunicació i el disseny amb una mirada transformadora bus-
cant implicar el col·lectiu. Encara queda recorregut per fer, però a poc a poc les cooperatives de co-
municació aconseguiran tenir més benestar en relació amb l’estrès donant importància a les cures, 
i aplicant metodologies i estratègies per distribuir càrregues. La sensació de viure entre dos mons 
també pot pal·liar-se si es donen espais de diàleg i pensament compartit amb altres cooperatives 
i continuen impulsant iniciatives que els permetin consolidar-se a dins de l’ESS com a col·lectiu. 
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ANNEX 1

Fitxes de les cooperatives entrevistades
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Cooperativa 1

Localització Andoain - Donosti

Organització interna i 
estructura

Constituïts al final del 2017 a Hernani Van començar fent feines de disseny i han evo-
lucionat a feines més d’audiovisual
Trien la fórmula cooperativa, d’una banda, perquè al territori hi ha molt arrelament i 
de l’altra perquè volien formalitzar un projecte personal audiovisual i van participar 
d’un acompanyament a través de Cooperatzen actual Coofabrika Trien cooperativa 
pels valors i perquè volen que la seva feina tingui retorn social.
S’han format molt per poder repartir les tasques administratives de la cooperativa de 
forma equitativa, i n’hi ha que les han externalitzat. Fan reunions setmanals Espais de 
cures que els dinamitza una cooperativa especialitzada des de fa tres anys.

Serveis i intercooperació Serveis audiovisuals, treballen per a la difusió de la cultura basca a través d’entitats del 
territori i fins i tot treballen per a la televisió pública i algun projecte cinematogràfic. 
No tots els projectes poden pagar el que costa la feina, així que han ideat una borsa 
d’hores per treballador per dedicar a activisme i projecte socials. Comparteixen feines 
amb altres cooperatives, es reparteixen pressupostos en cas que hi hagi alguna coope-
rativa que tingui més necessitat econòmica.

Treballen molt amb projectes subvencionats

Participació Xarxa/Ac-
tivisme

Formen part d’Olatukoop que té com a objectius el benestar social, cooperació entre 
entitats, i que l’activitat econòmica de qui forma aquest organisme fagi una aportació 
al bé comú. 
Formen part també d’uns organismes que han anomenat literalment ‘mini XES’ Van 
començar sent molt actives en aquestes xarxes però l’any 2022 van decidir registrar les 
hores que dediquen només a l’activisme, tot i que reconeixen que formar part d’aques-
tes xarxes els ha aportat feina i, per tant, no han hagut de fer tasques comercials.

Estat emocional
i cures

Considera que hi ha diferència en si ets una persona contractada a la cooperativa o bé 
si ets soci i tens implicació emocional.
Està a gust treballant a l’ESS perquè la seva feina té una repercussió social
Consideren que l’estrès i el malestar és més del sector que del fet de ser cooperativa. 
Insisteixen que cal fer pedagogia, en aquest cas ells la fan amb els pressupostos.
Relaten que registrar bé el temps en cada tasca els ha ajudat molt sobretot a no sobre-
carregar-se de projectes

Iniciativa propia Des de Olatukoop organitzen unes xerrades sobre cultura i cooperativisme, peròno 
s’han organitzat.
Projectes personals:
Sans Nom Sarea (curt documental): https://biraprodukzioak.eus/project/sans-nom-
sarea/
Ibaia ez da toki bat (curt documental: https://biraprodukzioak.eus/project/ibaia-ez-da-
toki-bat/
Erlojupekoa (curt ficció): https://biraprodukzioak.eus/project/erlojupekoa/
Klik! (webserie d’animació): https://biraprodukzioak.eus/project/3798/

Relació amb el sector 
privat o empresa privada

No hi treballen perquè no es senten a gust amb les estructures, ni els objectius que té i 
tampoc hi col·laboren pel poc impacte que tenen els projectes que no formen part de 
l’ESS.
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Cooperativa 2

Localització Berazategui - Argentina

Organització interna i 
estructura

Cooperativa constituïda l’any 2012, la història d’aquesta cooperativa va lligada a les fà-
briques recuperades. Neix a partir d’un grup de comunicadores socials que estudiaven 
a la Universitat de Quilmes, en aquesta mateixa universitat van començar un volun-
tariat en una fàbrica recuperada, que posteriorment va esdevenir cooperativa amb la 
intenció de crear una composició mixta entre obrers i professionals de la comunicació.
D’aquesta aliança va sorgir una publicació que es deia ‘La tribuna de los sin voz’,  quant 
a context sociopolític, era un moment complicat perquè Clarín que és un monopoli 
de mitjans a Argentina, s’havia de desmonopolitzar i es creia que es crearien coopera-
tives que fossin testaferros de Clarín, per ser cooperativa formal, van trigar un any, de 
forma que van poder configurar l’equip de treball. La decisió de ser cooperativa és cla-
rament política, i de construir una necessitat de treballar de forma diferent, horitzon-
tal. Van viure tot aquest procés compaginant feines i des de fa 2018, les membres de la 
cooperativa poden viure única i exclusivament de la feina que hi desenvolupen, sense 
compaginar feines. Són 10 persones sòcies 7 de les quals són dones. Tenen treballado-
res que treballen única i exclusivament fent tasques administratives.

Serveis i intercooperació Serveis de disseny i audiovisual
Comparteixen projectes garns amb altres cooperatives
Estan intentant buscar intercoopeeració a nivell mundial
Divideixen responsabilitats quan intercooperen. 

Participació Xarxa/Ac-
tivisme

Participació Xarxa/Activisme
Organisme gubernamental (INAES)
Federaciones de segundo grado (agrupen cooperatives)
Confederaciones (agrupen federacions)
Elles particpen de FACTIC, que és un a federació de cooperatives de tecnología i 
coneixements tecnològics. 

Estat emocional
i cures

Intenten no fer hores extres i si les fan intenten compensar-les.
Fa poc van decidir treballar només 4 dies a la setmana. 
Respecten els límits i estan atentes a que les companyes no estiguin sobrepassades. 
Treballar dins de l’ESS és positiu, pero de portes en fora hi ha prejudici (s’infravalora el 
preu i la qualitat del servei només pel fet de dir que ets cooperativa.).
El procés de constitució de la cooperativa ha estat molt desgastant. 
Una cooperativa està en canvi constant i això requereix molt esforç a nviell organitza-
tiu perquè s’estan questionant coses constantment.
Tenen la sensació d’estar remant contracorrenti de que s’han d’esforçar molt.
Que el que importa és que la feina estigui feta pero no com ha arribat a estar feta.
Consideren que ens autoexplotem per la responsabilitat que tenim cap a la propia 
empresa, com els passa als autònoms. 

Iniciativa propia Acompanyament a cooperatives de nova creació

Relació amb el sector 
privat o empresa privada

Creuen que la comunicació està més valorada en el sector privat que en l’ESS.
No hi tenen gairebé contacte
Sempre han treballat amb altres entitats, cooperatives, tercer sector, administració 
pública
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Cooperativa 3

Localització Madrid

Organització interna i 
estructura

Cooperativa constituïda l’any 2008, trien la fórmula cooperativa com a fórmula jurí-
dica perquè s’adapta als sistemes de governança on els seus socis havien estat ocupant 
espai i militant: associacions veïnals, col·lectius i moviments socials.
Són 9 persones 7 de les quals són sòcies (4 dones i 3 homes)
Fan tres tipus de reunió:
Gerència col·legiada: on es reuneixen 3 persones i parlen d’estratègia col·lectiva i del 
seguiment de la cooperativa.
Assemblea setmanal: on participen totes les sòcies i treballadores on organitzen pro-
jectes, càrrega de feina i cura emocional del grup.
Assemblea trimestral o mensual: on participen només les sòcies de la cooperativa on 
avaluen com està anant l’estratègia i la feina des de gerència
Plenaris: en fan dos cada any presencials.
La cooperativa és de Madrid i dels 9 treballadors només 2 viuen i treballen a Madrid, 
la resta estan repartides per la península, comenten que han estat fent teletreball des de 
l’inici de la creació de la cooperativa.

Serveis i intercooperació Ofereixen vídeo, disseny, comunicació, màrqueting i  desenvolupament web.
Intercooperen i externalitzen principalment a empreses de l’Economia Social i Soli-
dària que estiguin a dins de REAS o del Mercat social de Madrid .
El fet de formar part d’un grup cooperatiu de segon grau els permet intercooperar i fer 
força per presentar-se a projectes de fons públic. 

Participació Xarxa/Ac-
tivisme

REAS
REAS MADRID
Mercado Social de Madrid
Tangente (grupo cooperativo de segundo grado)
Cooperama

Estat emocional
i cures

En ser una cooperativa organitzada pràcticament del tot amb el teletreball, verbalitzen 
que troben a faltar les reunions presencials, però, a la primera reunió que fan cada mes 
fan una sessió inicial de cures fent les següents preguntes: com estàs, en quina situació 
et trobes, com et sents amb l’equip, quines necessitats creus que tindràs aquest mes en 
relació amb els agents externs a la cooperativa (família). 
Han tingut moments de molta càrrega de feina, individualment ho han viscut mala-
ment i han trobat a faltar poder compartir-ho amb el col·lectiu de forma més fàcil, per 
això han estat i treballen per trobar mecanismes per evitar aquestes situacions límit.
Comenten que hi ha una línia molt prima cap a l’autoexplotació perquè en ser la teva 
pròpia empresa no poses els mateixos límits que si treballessis per un altre. La sobre-
càrrega de formar part de diferents col·lectius com REAS, l’han repartit a una entitat 
per treballadora, tot i que a vegades diuen que no a fer segons quines feines comunica-
tives pel volum de feina que tenen.

Iniciativa propia Estan treballant en una guia de cures interna i externa
Tenen una comissió de cures
Reunions mensuals només dedicades a les cures
Impulsen FuturoComunESS, congrés de comunicació i ESS
(https://www.economiasolidaria.org/comuness-2022/)
Recolzen el manifest First things Firts, publicat l’any 1964 per Ken Garland amb l’ob-
jectiu de fer una crida per un enfoc més humanista del disseny i la tecnologia. 

Relació amb el sector 
privat o empresa privada

En els inicis si que tenien clients de l’empresa privada pero ara mateix en tenen cap o 
molt pocs.
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Cooperativa 4

Localització Tarragona

Organització interna i 
estructura

Cooperativa formada per dues dones, que decideixen muntar la cooperativa perquè 
estan en situació laboral d’estrès i estat emocional delicat, a causa de la feina. 
Durant uns anys s’han organitzat de forma informal i ara estan treballant per can-
viar-ho. 
El fet de tenir un passat activista i implicat en entitats i associacions fa que sigui més 
fàcil la organització democràtica. 
Reunió a l’inici de setmana de coordinació setmanal però quan tenen pics de feina no 
la fan.
Reunió trimestral on posen damunt la taula temes econòmics, projectes, cures.

Serveis i intercooperació Intercooperen molt amb altres cooperatives de comunicació de Catalunya ja que a 
Tarragona hi ha molt poc teixit.

Participació Xarxa/Ac-
tivisme

Federació de Cooperatives (són referent de territori)
Coop Camp (Ateneu de Tarragona)
La Teulada (pol cooperatiu de Tarragona)

Estat emocional
i cures

Espais de cures als passadissos
Un cop a l’any marxen de colònies dos dies on fan dinàmiques a part d’activitats per fer 
cohesió de grup.
Des de l’àmbit de l’empresa privada o administració pública senten que hi ha un pre-
judici pel fet de treballar amb persones amb discapacitat intel·lectual i perquè hi ha el 
prejudici de què no haurien de complir amb els tempos d’entrega quan és al contrari.
Consideren que no estan precaritzades econòmicament, però sí pel que fa a temps, 
entreguen moltes hores de la seva vida a la cooperativa.
En general estan bé, consideren que es cuiden les unes a les altres i s’anticipen enfront 
una sobrecàrrega de feina.
Des que treballen a l’ESS no han tingut moments de col·lapse o ‘Burn out’.
Quan veuen venir un límit d’estrès, són capaces de gestionar-ho, compartir-ho i dema-
nar ajuda a les companyes.
S’acompanyen a esdeveniments, reunions, trobades si alguna no se sent segura d’anar-
hi sola.
Prioritzen els moments d’autocura i respecten els de les companyes.

Iniciativa propia Participar amb entitats ajudant-les a aconseguir finançament per a desenvolupar pro-
jectes de comunicació.
El novembre de l’any 2022 organitzen unes jornades de Comunicació Social i Ttrans-
formadora amb el lema ‘fem-nos visibles!’.
Jornada per a comunicadores, periodistes i publicites: Comunicació i Cooperativisme. 
https://coopcamp.cat/2021/04/14/formula-cooperativa-opcio-per-dignificar-sector-co-
municacio/  

Relació amb el sector 
privat o empresa privada

En un moment determinat, van deixar de treballar-hi perquè no si sentien còmodes, 
per tant ara per ara, no tenen cap client d’empresa privada.
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Cooperativa 5

Localització Barcelona, Olot, Premià de Mar

Organització interna i 
estructura

Constituïdes al 2019, son 3 sòcies i una treballadora, s’organitzen de forma assam-
bleària pero estan investigant com relacionar-se de forma assambleària amb la treba-
lladora. 

Treballen pel món cooperatiu, entitats socials, polítiques i culturals i administració 
pública.

Es senten bé dins el món cooperatiu però, amb la sensació de remar a contracorrent 
constantment. No han tingut contacte pràcticament amb l’empresa privada.

Serveis i intercooperació Comunicació, audiovisual, fotografia, periodisme.
Intercooperen amb altres cooperatives de comunicació

Participació Xarxa/Ac-
tivisme

Participació Xarxa/Activisme
FESC, Opcions, la Federació, la XES, Pam a Pam, La Zona, l’Ateneu Cooperatiu del 
Maresme, Balanç Social

Estat emocional
i cures

Estat emocional
i cures
Ser treballadores autònomes dins la cooperativa i viure contracorrent dins del món 
capitalista és molt cansat.
Creuen que la comunicació es valora poc.
No tenen gaires espais de cures més enllà de les rondes emocionals setmanals.
Tenen la sensació de viure sempre al límit de l’estrèsi d’estar sobrecarregades de feina.

Iniciativa propia Descompte per a entitats de l’ESS
Acompanyaments en comunicació des de dos ateneus, també fan formacions sobre 
comunicació transformadora i altres coses sobre oratòria, premsa i formació de porta-
veus

Relació amb el sector 
privat o empresa privada

Molt poca relació
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Cooperativa 6

Localització Sabadell

Organització interna i 
estructura

Cooperativa creada al 2019, sorgeix de la iniciativa de tres amics provinents de la 
fotografia, vídeo i disseny, volien crear un projecte comú i van començar un acompan-
yament per crear una cooperativa. Tots tres amics venien d’un pensament molt antica-
pitalista i per això volien crear una empresa que fos diferent amb una altra manera de 
funcionar, amb temes de drets laborals i que tingués un retorn social.
Actualment son 4 persones treballant-hi
Reunió d’equip els dilluns per estat emocinal, treball productiu i reproductiu.

Serveis i intercooperació Intercooperació 90% amb iniciatives de l’Economia Social i Solidària
Si col·laboren amb algun autònom procuren que estigui vinculat a l’associacionisme, i 
a inciatives crítiques amb el sistema capitalista.

Participació Xarxa/Ac-
tivisme

Participen de la XES, Ateneu Cooperatiu del Vallès Occidental.
Expositores a la FES

Estat emocional
i cures

Fan les rondes emocionals a les reunions de dilluns, fins ara han tingut dificultat per 
fixar el dia i que es compleixin les reunions pel volum de feina.
Quan una companya no està bé, es parla entre totes i s’intenta donar resposta als pro-
blemes d’aquella persona. 
Han tingut treballadores amb afectacions d’insomni, nivells molt elevats d’estrès i no 
estan contentes de com es troben a nivell de salut per culpa de l’autoexplotació.
La participació en organismes de l’Economia Social i Solidària com Xes, Ateneu, etc., 
provoca estrès, ja que és una sobre càrrega. 
Estan treballant el reglament de règim intern.
Han sistematitzat tasques d’organització interna: abans els pressupostos els feien entre 
totes, ara els fa una persona. 
Posen límits i diuen que no a projectes que no compleixen amb els seus valors.
Tenen la sensació d’estar amb uns volums de feina molt elevats, i que es fan sacrificis 
igual que fan els autònoms. 
En el moment que una treballadora passa ser part de l’estructura la càrrega i responsa-
bilitat s’eleva i per tant l’estrès també.

Iniciativa propia Acompanyament a projectes.
Tenen tres tipus de tarifes: Tarifa per a empresa privada, tarifa per a cooperatives 
emergents i tarifa per a cooperatives consolidades.

Relació amb el sector 
privat o empresa privada

Hi treballen molt poc.
Consideren que des de el món mercantil es veuen les cooperatives com a ONG
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Cooperativa 7

Localització Terrassa

Organització interna i 
estructura

Creades inicialment com a associació abans de la pandèmia, i actualment ja estan 
constituïdes com a cooperativa, però, encara tenen dues socies a l’associació i dues 
socies a la cooperativa. 
Van decidir aquesta fórmula pels seus ideals i per fugir d’una manera de treballar 
individualista.
Fan reunió setmanal per establir objectius i visió de futur. 

Serveis i intercooperació Externalitzen alguns serveis i intenten que estiguin el més a prop del territori on s’hagi 
de desenvolupar el projecte. 

Participació Xarxa/Ac-
tivisme

Ateneu Cooperatiu del Vallès Occidental
XES Terrassa (La llançadora)
Barri Futur (Comunalitat urbana de Terrassa)
Pendents de la Federació de Cooperatives i de la XES
Xarxa d’Economia Feminista
Consells municipals

Estat emocional
i cures

Consideren que les tensions emocionals que es produeixen en l’àmbit del disseny i 
la comunicació en les cooperatives no és tant pel fet de ser cooperatives sinó per les 
persones que hi participen, cal pedagogia.
Senten frustració per la falta de comprensió dels tempos que comporten les feines de 
disseny i de xarxes socials per part de les entitats contractants.
Consideren que les empreses multinacionals que tenen equips de comunicació més 
grans disposen de més recursos, en canvi, les cooperatives tenen més dificultats i, per 
tant, això influeix en la càrrega.
El fet d’haver de ser dissenyadora multidisciplinària, en el cas d’una treballadora con-
creta, que fa disseny gràfic i disseny web, li resulta molt difícil que el client entengui 
quina diferència hi ha entre dissenyador i programador, així que ha de solucionar 
alguns problemes des del desconeixement i això li provoca alts nivells d’estrès.
Senten angoixa quan estan estancades a nivell creatiu i han destinat més hores al pro-
jecte de les pressupostades.

Iniciativa propia Preu social per projectes que no es poden permetre la tarifa de la cooperativa
Fitxes de seguiments de clients on a part de dades fiscals posen com ha estat la relació 
amb el client per valorar si a nivell emocional ha passat factura.
Guia: Com comunicar-se amb les entitats de comunicació?
Un manual de comunicació per a projectes econòmics i socials. Una guia per reflexio-
nar i garantir un procés de treball fluid.

Relació amb el sector 
privat o empresa privada

Han treballat amb cooperatives que no tenien valors afegits.
Han treballat per empreses privades que sí que tenen valors socials. 
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Cooperativa 8

Localització Barcelona – Alta Fulla

Organització interna i 
estructura

A través d’un contacte amb el Col·lectiu Ronda fa 30 anys, van decidir convertir-se en 
cooperativa, ja que era una de les fórmules que complia amb els seus ideals i manera 
d’entendre les coses. 
Sobretot els va cridar l’atenció el sistema assambleari, i la transparència en la informa-
ció així com la igualtat salarial. 
Els inicis no van ser fàcils ja que hi havia molt poques cooperatives de nova creació i 
menys dedicades a la comunicació, la majora de cooperatives eren empreses recupera-
des o bé cooperatives agrícoles.
Els dilluns fan reunió organitzativa de feines però no fan assemblees.

Serveis i intercooperació Principalment ofereixen disseny gràfic i desenvolupament de marca
Des d’un servei que van donar a la Federació de Cooperatives de Catalunya, prioritzen 
derivar serveis a cooperatives per exemple vídeo i impremta.

Participació Xarxa/Ac-
tivisme

No participen de cap xarxa ni de dins de l’ESS ni del sector del disseny tipus Foment 
de les Arts i el Disseny (FAD). Reconeixen que això és una mancança i que estan aïllats 
però, donada l’experiència, van decidir que al marge de la feina el més important del 
dia a dia és tenir hores de lleure per a un mateix.
Sí però, que la Federació els va fer un encàrrec i van descobrir que hi havia una xarxa 
de professionals amb els quals podien treballar-hi.
Consideren que ser cooperativa forma part de la seva targeta de presentació, a vegades 
els interessa que se sàpiga que són cooperativa i altres vegades el client no s’assebenta 
fins que es fa la factura. 

Estat emocional
i cures

Reconeix que som un sector maltractat.
Hauríem de posar límits, no hi ha res que sigui tant important per tenir-ho per l’en-
demà.
Hem d’aprendre a prioritzar les nostres vides. 
Els dissenyadors en general tenen tendència a ‘fer-se petits’ i dir que sí a tot per por a 
perdre el client, però aquesta pressió ve donada per part del propi client i això és el que 
hauríem de saber frenar.
Influeix en l’estat d’ànim l’evolució que ha fet la professió, fa vint anys la feina estava 
més distribuïda en altres professionals i ara tot ho fa el mateix dissenyador, això afe-
geix pressió i estrès. 

Iniciativa propia Durant la pandèmia juntament amb un artesà van col·laborar dissenyant unes masca-
retes per ajudar als tallers de costura locals i van fer una botiga en línia.
Pel que fa a les cures, els dimecres la cooperativa  paga un dinar per a totes les treballa-
dores.

Relació amb el sector 
privat o empresa privada

Comenten que un estudi és molt difícil que tingui un departament comercial i que per 
tant, els tipus d’encàrrec que arriba va en funció dels entorns: amics, amics dels clients, 
clients... i això marca una mica la direcció empresarial.
Sí que hi tenen contacte, però no més enllà de la relació laboral. 
Es senten a gust, perquè més que l’estructura diuen que depèn de les persones que et 
trobes.  
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Cooperativa 9

Localització Barcelona 

Organització interna i 
estructura

Són 6 (1 noi i 5 noies) 3 sòcies i 3 treballadores, 
Assemblea estratègica: un cop a l’any. Espai per a persones sòcies on s’aproven els 
comptes, canvien càrrecs... 
Assemblea de sòcies: cada tres setmanes. Espai de coordinació entre sòcies on es 
reflexiona, valora i decideix sobre: gestió, secretaria, coordinació amb assalariades, 
tasques comercials, imatge de la cooperativa, pertinença a xarxes i espais de relació de 
l’entitat. 
Assemblea d’equip: cada 6 setmanes. Espai de reflexió, coordinació de totes les persones 
de la cooperativa on tracten temes tècnics i creatius.
Reunió tècnica de sòcies: Dilluns. Espai d’organització professional on es gestionen 
tasques productives i reproductives. 
Reunió tècnica d’equip: Dilluns. Espai d’organització de tot l’equip (sòcies i assalariades) 
on cadascuna explica les tasques productives que tenen previstes i es coordinen.
Espais d’acompanyament personal a assalariades: setmanal, quinzenal o mensual. És un 
espai per ajudar a conèixer, créixer i desenvolupar-se a les persones assalariades en l’en-
torn de la cooperativa. Una sòcia acompanya a una treballadora i li explica el context 
de la cooperativa. 
Espais d’acompanyament personal a sòcies: Cada 3 mesos. Espai habilitat dins de l’as-
semblea i es revisa com estan les sòcies a nivell creatiu, tècnic i emocional. 
Si una entitat petita no es pot pagar el servei els hi fan una petita formació perque els 
clients puguin ser inconvenients.
No tenen la sensació de no encaixar.
Treballen per projectes.

Serveis i intercooperació Acció social, cultura i mediambient

Participació Xarxa/Ac-
tivisme

XES
Procomunes grup de treball de REAS
Federació de Cooperatives
Comunalitat de Manresa
Clúster de Salut Mental de Catalunya
Grup de treball de comunicació d’estratègia d’Economia Social i Solidària 2030 de 
Barcelona

Estat emocional
i cures

Gaudeixen d’un bon estat d’ànim des de l’inici, tenen puntes de sobre càrrega però es 
defineixen com a previsores i, per tant, poden afrontar bé aquestes puntes de feina.
Mai han tingut baixes associades a salut mental per causa de la feina..
Si algú està saturat, no hi ha problemes en canviar la persona referent pel client.
Consideren que les cooperatives de comunicació dins de l’ESS són fortes i estan valo-
rades.
Aposten per l’austeritat i el decreixement: treballar només per a sectors que creuen 
claus pel futur del planeta.
Al règim intern tenen distribuïdes les cures per blocs.
Disposen de pla d’igualtat.
Fomenten la cohesió entre sòcies i assalariades amb un dinar setmanal.
Dinar trimestral pagat que coincideix amb assemblea.
Tenen un document específic de mesures de conciliació.

Iniciativa propia Tarifari específic preu, hora segons el tipus d’empresa i cobren per fer un pressupost.
Curs de comunicació inclusiva.
Taller que barrejava comunicació inclusiva per nens amb una cooperativa de propostes 
lúdiques.
Estan pendents d’una subvenció juntament amb altres cooperatives de comunicació per 
fer un festival de comunicació inclusiva. 
Cursos en línia.

Relació amb el sector 
privat o empresa privada

Han rebutjat alguns projectes per qui hi havia darrera
Tenen un percentatge molt baix de clients, ara mateix no en tenen cap d’empresa priva-
da.



43

Cooperativa 10

Localització Barcelona 

Organització interna i 
estructura

Cada treballadora dedica 25h a projectes socials
Constituïda l’any 1996
Fan assemblees enerals cada mes per fer seguiment, debat i decisió sobre temes clau de 
la cooperativa, hi assiteixen socies i alguna assalariada.
Reunions setmanals de caire laboral amb assistència de sòcies, assalariades i becàries.

Serveis i intercooperació Intercooperen amb cooperatives d’audiovisual i programació web

Participació Xarxa/Ac-
tivisme

Xes
Coopolis

Estat emocional
i cures

Van impulsar el festival Cru Cru Cru perquè no estaven d’acord amb algunes pràc-
tiques que es duien a terme a dins del món cooperatiu, des dels estereotips que es 
demanen des del món cooperatiu fins a la feina mercantilitzada que demana el sector 
més capitalista.
Consideren que el disseny està poc valorat dins del món cooperatiu.
Es troben bastant en situacions emocionals límit pels tempos i per la limitació creativa.
Es trepitgen les entregues.
Critiquen l’excés de reunions.
Tenen un límit de 35 h laborals tot i que reconeixen que se’n fan més.
Tenen molt en compte la conciliació.
Dos cops l’any fan roda personal on posen en comú com han estat durant aquells sis 
mesos, i exposen desitjos a nivell laboral i personal.
Augment de baixa maternal o paternal. 
Salari equitatiu en funció de les necessitats personals de cada sòcia. 

Iniciativa propia Publicació Illegal Times
Cru Cru Cru - Festival de comunicació feminista
Preu especial per a Grup Ecos i XES
 “Català inclusiu i natural”, amb 44 propostes lingüístiques per a evitar l’androcentris-
me i el sexisme del català, i també per a evitar el classisme, el racisme, l’LGTB-fòbia, el 
capacitisme i l’estigma
Guia per fer una campanya de comunicació amb pocs recursos

Relació amb el sector 
privat o empresa privada

Tenen un 20% o menys de clients de l’empresa privada 
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Full de consentiment que han signat els entrevistats:
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ANNEX 2

Transcripcions escrites de les entrevistes
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Cooperativa 1

J: me presento muy brevemente, soy Judit, socia de una cooperativa audiovisual cerca de Bar-
celona, que hace unos 7 años que está constituída y formamos parte de diferentes redes de 
economía social, tuve la oportunidad de hacer el posgrado de economía social pues aquí esta-
mos. El motivo de mi trabajo final va sobre las inquietudes que han salido de compartir espacios 
en la Feria de Economia Social y Solidaria, tal y como te comenté en el mail se trata de hacer 
un poco de comparación o como encajamos en los dos mundos que habitamos: capitalismo 
y Economia Social y Solidaria. Las primeras preguntas son un poco que os presentéis que me 
contéis un poco como os organizáis, porqué cooperativa, porcentaje de mujeres en plantilla… 
B: vale, vale… organización interna igual te refieres… 
J: Si, que me expliquéis un poco el dia a dia, si formáis parte de organismo que agrupen otras 
cooperativas…
B: Vale pues soy B.I soy socio de una cooperativa de audiovisuales que es (nombre de la coo-
perativa) de Andoain cerca de Donosti a unos 15km o así y nos constituimos a finales del 2017 
a principios del 18 así que 5 años hemos hecho, al principio igual teníamos un abanico un poco 
más amplio a la hora de empezar si que hacíamos trabajos de diseño, hemos ido afinando un 
poco más los servicios, incluso en audiovisuales hemos afinado el tipo de servicios, si que 
aunamos un poco la parte publicidad dde empresas copes instituciones, intentamos también 
hacer trabajos para la televisión publica basca sobretodo en guion par aun par de programas de 
televisión i tal. En cuanto a cine hemos hecho algunas cosas, estamos empezando ahora en una 
escala un poco mayor, así que en esos tres aspectos si que hacemos trabajos. 
Porque cooperativa? Pues a ver, ya, o sea, tiene doble explicación por una parte aquí también 
hay un rollo de que hay mogollón de cooperativas, esta bastante normalizado y no es una cosa 
muy rara, hay como agricultores que tienen cooperativas, hay cooperativas industriales y cono-
cimos alguna que otra cooperativa audiovisual, nosotros tenemos una asociación cultural con 
la que producimos una serie de mediometrajes de ficción bastante bizarros de serie Z y durante 
ese camino pensamos que igual podríamos profesionalizar el trabajo y pasar de asociación a 
cooperativa, muchas ideas locas, pero de echo yo no vengo del audiovisual, estudié historia 
magisterio, y no se como acabé con una cámara en mano y empece a grabar cosas, y tirar hacia 
adelante
En el 2015-2016 se puso en marcha un programa para impulsar cooperativas, como agencias de 
desarrollo local. Hasta ahora se ha impulsado un tipo de emprendizaje capitalista, ‘startapiano’ 
un poco no sé , más dirigido a que te enseñen a hacer un curriculum para que te contraten en 
un sitio en vez de levantar proyectos y si los organizas que sean un poco capitalista sin retorno 
social, incubadoras y cosas así, 
Se puso en marcha un programa qeu creo que se llamaba Cooperatzen, hubo un par de años 
estuvo cambiando de nombre y ahora se llama Coofabrika, donde hacen programas y van sur-
giendo diferentes cooperativas des de hace unos 5 años  en Euskal Herria, cuando digo EH País 
Vasco, Navarra y Parralde que son las tres provincias vasco francesas, a veces no se me entien-
de parece que este hablando de la comunidad autónoma basca  pero como nosotros también 
tenemos interiorizados sobretodo los politizados, hay que explicarlo porque queda como raro. 
La Cofabrica se esta poniendo en marcha en Navarra y Parralde Pais Vasco Frances, me metí ahí 
en el 2016 y me hicieron un lavado de cerebro (risas) no porque ya estaba un poco politizado y 
tal pero si que fue un poco como bajar a tierra proyectos y bueno, hacer números que tenias que 
tener en cuenta para que fuera viable, hacer un Canva y cosas así y claro en el Canva también 
depende de como lo hagas, si haces un Canva basado en una ES igual hay un retorno social y 
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no le das tanta importancia al capital y ahí te enseñan otros valores, que no tenias en cuentas y 
te abre otra visión de como emprender. En Vasco emprender significa dos cosas a la vez: em-
prender y acción/activismo lo usamos mas como activismo que como emprendizaje. 
Entonces bocetee un poco más el proyecto que hacíamos en tiempo libre y la conclusión era 
que solo no podía hacer nada, y como no existía la maquina de clonación, justo estaba haciendo 
trabajos con una gente, con otra y estuve hablando con un compañero y le dije oye nos pode-
mos juntar para un documental debíamos constituirnos  y la asociación no es suficiente yo iba 
con la idea de ofrecerle hacer una cooperativa y el lo propuso. Entonces, quiero decir que surgió 
de forma natural, cuando haces cooperativa, pues por eso te decía lo de las dos visiones, que 
pasa que somos dos que pasa que vamos a ser jefes o tu vas a ser el jefe? Si que había un ideal 
detrás, a la hora de bocetear hicimos una hoja de ruta a corto plazo y pusimos una serie de 
valores que nos definían y que son bastante relacionados con la economía social y la cultura de 
izquierdas, después volveré a esto porque a la hora de organizarse creo que tiene repercusiones 
también porque si, optas por cooperativa pero hay que repartir el trabajo que otras veces hace 
otro que está arriba, entonces salen problemas organizativos, pero bueno, eso si, cooperativa 
pues yo que se una opción natural pero también porque está ligado con nuestros valores y 
porque también queríamos que tuviese un retorno social o que sirviera para transformar. Los 
sectores a ver, no somos reproductivos no generamos alimento entonces, pues si generamos 
alimento sino todo el mundo se suicidaria si no hubiera cultura, es alimento par ale alma. Al pen-
sar como joder cuando haces trabajos para asociaciones de Stop deshaucios o stop racismo 
dices es que esta cosa que me dijeron que no valía para nada que es la creatividad pues vale 
para algo y aplicado al video cuando ves que puedes transformar ideas en video y eso ayuda a 
difundir la palabra y mensajes y transformaciones ves que vale para algo hacer videos. Encones 
si , un poco eso, y al principio nos juntamos dos D.T y yo pero ya en un principio veíamos que 
necesitábamos una tercera persona, en esos valores teníamos presente impulsar y tomar parte 
en redes en las que se trabajaba para la visibilización de la mujer en los trabajos técnicos audio-
visuales y también tener en cuenta a la hora de hacer videos que tuviesen en cuenta la perspec-
tiva feminista o de igualdad porque claro éramos dos tíos. Era el camino a seguir pero veíamos 
que necesitábamos un tercer pie, y un amigo con el que colaborábamos mucho pues necesi-
tábamos a alguien que hiciera trabajos organizativos o de produccion y tal, y lo que teníamos a 
mano era el tercer Beatle, entonces le dijimos a él que era quien hacia más diseños animaciones 
y tal, siempre hemos dicho si , queremos esto pero a que optamos quien le vas a decir el primer 
año, estábamos cobrando el mínimo interprofesional que eran unos 600-700 euros o así  a ver a 
quien le dices que se meta ahi, tiene que ser alguien que tenga confianza, los primeros años que 
son fundacionales pues a ver, tienes que buscar alguien de confianza que se fuera a implicar y 
como iba a ser socio a efectos prácticos no podíamos optar a otra cosa, de echo empezamos I. 
y yo pues le salió un trabajo en televisión y al final nos quedamos el tercero y yo. 
Dejamos todos nuestros trabajos a finales del 2017, la asociación nos venia pidiendo trabajos 
pero no teníamos infraestructura, ni nada. Pero veía que había una demanda, y nos conocían 
por hacer la trilogía bizarra esa, si que había una demanda y nos pusimos a tope, sobrevivíamos 
porque cobrábamos el mínimo interprofesional a ver podíamos tirar el otro estaba en paro yo 
estaba cobrando menos porque andaba con una jornada super reducida en otros trabajaos o 
sea el cambio fue a mejor o sea venia de la mierda entonces el cambio fue a mejor, entonces 
cuando entro el cuarto fue de la misma manera, de hecho creo que estaba como socio colabo-
rador al principio porque el tío trabajaba en una televisión local , tenia material que esa es otra 
cosa que teníamos , habíamos recopilado material (atrezzo, cámaras trípodes…) no necesitá-
bamos nada no hicimos inversión, tiramos con eso, el cuarto tenia material de sonido, cámaras 
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y tal, pues ya era alguien de confianza y ademas tenia material así que de manera natural pues 
‘palante’, entonces es eso, después de este cuarto en un momento al tercer año o así empezó, 
yo grababa pero me convertí en un embudo, porque si yo no podía ir a una grabación se paraba 
todo, estaba haciendo tareas de administración, pero necesitábamos a alguien que hiciera tra-
bajo productivo y yo dedicarme al trabajo más reproductivo porque sino es un palo en la rueda. 
Ahí ya fue cuando vimos que teníamos que contratar a alguien que .. bueno hicimos un anuncio 
de trabajo, una demanda en nuestras redes y tal y sabiendo que solamente íbamos a recibir 
muchos curriculum ciento y pico, sabiendo que los chicos nos daban igual, solamente íbamos 
a valorar los currículos de las mujeres que eso es lo que queríamos contratar, el crecimiento me 
da miedo con 6 estaría bien 8 seria demasiado. Molaría que fuera 50-50. Cuando contratamos 
a L. estuvo un año y medio contratada, pero le dijimos que buscábamos alguien que fuera socia 
después del año y medio legal, pues en otoño del 2022 se hizo socia y ahora es una mas y bue-
no pues si que intentamos a la hora de… aquí hay una red que se llama ‘EMEN’ que se trabaja 
para la visibilizacion de las mujeres en el mundo audiovisual, somos simpatizantes y bueno 
hemos tirado de ahí cuando necesitamos a alguien, priorizamos contratar mujeres, menos de lo 
que queremos o podemos. 
En cuanto a la organización pues, bueno las tareas de gestión de la empresa nos las repartimos 
de una manera equilibrada en un principio (coordinación, tesorería, comunicación, cuidados, 
subvenciones…) fuimos viendo poco a poco que si el de tesorería es pésimo haciendo números 
igual no tiene que hacer eso, igual le cae el trabajo al que hace la coordinación porque es el 
que lo hace bien, quiero decir que el reparto puede ser descompensado pero a lo mejor hace 
mas trabajo productivo y no reproductivo así que en teoría se equilibra. Vemos una incapaci-
dad, es que no somos empresariales y no sabemos como funciona una empresa, menos mal 
que tenemos contratada una gestoria que les llamamos los agentes de la condicional que se 
encargan de que no nos metan en la cárcel (risas) hacemos cuentas y aun así tenemos que ser 
autónomos en algunas cosas, nos hemos empoderado en estas herramientas con formación, 
compartir conocimiento, yo me he apuntao a todo lo que se podía, pero tengo esa limitación que 
no soy contable ni nada, hemos hecho eso pero también ha generado frustraciones porque yo 
soy bueno haciendo guiones no haciendo cuentas me puedo esforzar pero tiene que tener fecha 
de caducidad porque estoy perdiendo tiempo haciendo cuentas cuando quiero estar haciendo 
guiones, eso genera frustraciones.
Hoy en día si que esta mas desequilibrado pero al ser pequeñas funcionamos haciendo reu-
niones cada semana para tratar todos los proyectos, si tenemos un transparencia en todos los 
proyectos que tenemos en marcha, nos sirve para saber lo que tenemos al momento, hacemos 
cada mes reuniones más organizacionales y de visión de empresa. Y luego también, no lo ha-
cemos todos los meses pero si que hacemos espacios de cuidados, que son espacios para el 
aspecto emocional que al fin y al cabo son las relaciones personales por en cima de las profe-
sionales y económicas, a parte de no tener ni idea de empresariales en cuanto a comunicación 
y tener una conversación asertiva y tal éramos bastante analfabetos ni el abc, de ser asertivo y 
tal pero llevamos dos o tres años que hay una cooperativa que se dedica a hacer seguimientos 
y tal y hace 3 años que trabajamos con ellas, dicho por ellas is que hay un cambio, hemos pro-
gresado nos quedan millas por hacer pero si que le damos importancia a la productividad y al 
espai de cures este. 
Y, también hemos hecho muchas formaciones a través de otras cooperativas, yo siempre que 
necesitamos algún ejemplo de cómo hacer los Excel, etc, siempre hemos tenido flujo de infor-
mación de todo este tipo de cosas entonces si que hemos hecho esto y acompañamientos igual 
hemos hecho 3 con distinta gente. Ves que hay frustraciones en cuanto a carga y tensiones 
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porque igual has hablado mal, entonces todo eso si que hemos hecho acompañamientos y el 
ultimo año nos hemos centrado, bueno hacemos como acompañamientos donde tenemos el 
espacio de curas y por otro lado sistemas para mejorar la organización para poder vivir mejor. 
Y últimamente claro, un problema que teníamos era que de repente tiene curro y de repente no 
tienes, cuando tienes estas desorbitado y te caen todas las naranjas incluso mirando adelante 
vas cogiendo trabajos sisisi por no decir no y te ves con esos problemas, y como no teníamos 
un registro de los tiempos pues trabajos que teníamos que dedicar 10 h a lo mejor habíamos 
dedicado 50 entonces para frenar esos desequilibrios, por mucho que seamos una empresa 
que trabajamos en el sector creativa i tal pues de cara al futuro hacer previsiones y decir si/no 
para cubrir el año, y con eso consigues intentar no estar estresado y el buen vivir que se puede 
permitir siempre que sea viable. 
J:  habéis hecho la previsión? Lo habéis conseguido? Te pueden fallar cosas:
B: Por una parte esta la presión de proyectos y por otro lado la económica, ahora la controlamos 
un poco la de proyectos, la económica  no porque o sea es como que al final he estado yo con 
que es un monstruo y otra tranquilidad que te da es ostras ya tenemos cubiertos los gastos y 
tal, te da tranquilidad y piensas no tengo problema, pero ahí no hemos llegado, espero que el 
año que viene lo tengamos mas controlado. Previsiones si pero vamos en base a los proyectos 
que llegan desglosamos un poco quien puede participar unas horas y tal y vamos bloqueando 
agendas. 
Si entra un trabajo nuevo como tienes la ocupación de todo el mundo pues sabes lo  que puedes 
abarcar y lo que no. En realidad metemos ahí los trabajo que ya están emm de alguna manera 
adjudicados, en realidad no deberían de caer, pero hay margen de error, a la vez crea tensión y 
frustración bueno frustración no, pues eso al principio no registrábamos nada, luego hablando 
con otras cooperativas vimos que teníamos que registrar para prever, como ya he llegado a fin 
de mes dices pues ya esta pero eso no quiere decir que esté bien de solvencia, entonces pues 
genera que tienes que hacer un trabajo en un tiempo y si necesitas más tiempo pues el zapatero 
hace el zapato en 20 h y con este material así que hay que ir un poco a eso, si consigues que 
en el presupuesto te paguen esos tempos de pensar y tal, que intentamos ponerlos pero a ver 
el que tiene un presupuesto de 2000 tiene un presupuesto de 2000 así que nos autofrenamos a 
nosotros mismos, guardamos una pequeña bolsa de horas al año con el que un proyecto que 
no es rentable pero nos interesa porque tiene un aspecto social o político o cultural pues vale, 
tienen 2000 pero vamos a poner ‘X’ de nuestras horas para que el proyecto salga adelante, en-
tonces son unas horas para el activismo para hacer viables algunos proyectos. Y ahí andamos 
atascados un poco, genera algunas tensiones pero son tensiones necesarias porque necesitas 
viabilidad y calidad de vida porque en medio año puede desaparecer la empresa y surgen esas 
incoherencias, y luego de manera externa si que lo que te decía antes, como se dice… enxarxar 
i intercooperar si que lo hacemos mucho, si que estamos en Olatukoop que es como la XES 
creo, luego también somos parte también de otras pequeñas entidades que ya son como de 
distintos valles de nuestro entorno más local. Tanto en uno como en otro somos parte de otras 
asociaciones que son como mini XES, un poco más de desarrollo local para la economía social, 
impacto local ese tipo de cosas o sea que si que estamos en esas redes. 
J: Y como lo lleváis lo de estar en estas redes? Como antes comentabas que tienes que hacer 
muchas cosas gestión, trabajo, asamblea…
B: Si si, no te he dicho, nosotros cuando nos fundamos en Hernani, hicimos la formación inicial 
de cooperativas y tal ahí nos formamos como cooperativa, había un servicio, una especia de 
coworking, pero era un coworking de economía social, estábamos ahí trabajábamos todos en 
euskera y eran cooperativas sociales, entonces el retorno nos lo pedían en horas y no en dinero, 
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opero ahí ya perdíamos mucho tiempo en reunirnos con mucha gente y ahí empieza el lavado de 
cerebro y enredarnos se pierde ahí un montón de tiempo pero nosotros no hemos hecho nunca 
trabajo comercial, no hemos ido a ningún lado. 
J: En estas redes que me comentas, como las XES o Ateneus, en nuestro caso hay subvencio-
nes que van para eso y las cooperativas pueden organizarse y bloquear horas de las jornadas 
laborales para desarrollar esas tareas, vosotras tenéis eso?
B: Si i no, si que ah funcionado con subvenciones Olatukoop, pero era sobretodo para levantar 
el proyecto de levantar cooperativas pero era sobretodo trabajo de militancia ahora se esta 
dando el paso de a través de la subvención pues distintos grupos de áreas de trabajo que estén 
financiados y las horas bloqueadas. En las redes más pequeñas sí que funcionan así.  Sí que 
empezamos a meternos en un montón de redes pero el año pasado dijimos a ver, espera, como 
ahora registramos las horas pus ahora sabemos cuántas horas dedicamos a todo eso. No te 
sabría decir, 100 y pico y entonces dijimos ostia igual hay que aflojar un poco `porque hay que 
llegar a final de año y por encima de todo la viabilidad.
Pero como  no hemos hecho trabajo comercial estado en redes ha sido nuestro trabajo, al final 
naturalmente surgen de estar todo el rato con otras cooperativas y acabas haciendo proyectos 
ademas son gente de economía social e intercooperas bastante, para flujo de información y 
para trabajos incluso también siendo competencia también colaboramos, pero claro es que 
somos cooperativas! Si estuviésemos trabajando en la economía capitalista no nos pasaría-
mos información, bajar precios, etc, pues en este caso, en las cooperativas hablamos y hemos 
compartido presupuesto o hemos dicho oye necesitáis ingresos coged vosotros el proyecto o 
hacemos una colaboración, así que hemos solido hacer cosas, traspaso de material, etc, si que 
nos apoyamos hay una intercooperacion con los de nuestro sector, audiovisuales que sean coo-
perativa si pero que sean cooperativistas no, es un sector super precarizado que esta bien visto 
que la gente cobre una miseria por estar 12h trabajando y cosas así hay que dignificar el sector 
y ser detractor de buenas practicas así que en eso andamos.
Si que intercooperamos y si que externalizamos cosas, si necesitamos que alguien edite pues 
llamamos a gente pero bueno suelen ser autónomos muchas veces de nuestro entorno porque 
alguna otra vez si de alguna cooperativa pero esos también están liaos, así que acostumbramos 
a contratar freelances. 
J: La mayoría de proyectos son más de la ESS o mercantiles?
B: Por una parte hay proyectos subvencionados que son proyectos propios pero bueno.. o sea 
le damos importancia a conseguir subvenciones para hacer proyectos creativos que salgan de 
nosotros porque creemos que eso construye imaginarios colectivos y aporta de otra manera, 
que luego de economía social si que hacemos mucho pero igual hacemos un tres cuartos
Luego también relacionados con la cultura vasca , o sea relacionados con construir país, co-
munidad, identidad de territorio, relacionado con el euskera o valores relacionados en torno del 
Esukera, y economía capitalista bueno debería decir que si pero no tanto para una empresa así 
industrial es que como nos suele interesar tampoco, y no van a acudir a nosotros pues no nos 
llega. 
Nos llegan proyectos del entorno de la comunidad vasca y de la economía social, igual por di-
ferenciar algo es que como le hemos dado tanta murga con la economía social y estamos tan 
implicados con las redes y tal pues bueno intentamos, bueno hay un valor diferencial. 
J: Ser miembro de una cooperativa y trabajar dentro de la ESS debería llevar implícito ser acti-
vista?
B: Mas que penalizar a estas cooperativas, deberíamos poner en valor nosotras que hacemos 
eso y generar esa red de gente que si se implica entonces son proyectos que tienen un impacto 
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y un retorno social donde el centro es construir comunidades, trabajos dignos y vidas con ca-
lidad. 
Pero si tendría que ser, joder, tenemos los 7 principios de cooperativismo que parece que no 
existen, si que creo que debería ser un acto político pero activista si pero ese activismo igual 
haciendo esos trabajos audiovisuales retornas de alguna manera o construyes estos colectivos 
donde construyes otros valores y eso no tiene porque ser tampoco militancia a tiempo gratis 
en hacer redes. Pero bueno, creo que están esas dos cosas o sea porque eso si puedes hacer 
intercooperación pero bloqueando horas utilizando subvenciones estas haciendo activismo de 
alguna manera valorando tu trabajo y haciendo que sea viable debería ser así y el resto a la ho-
guera, pero es que aquí tenemos Mondragón y cosas así… 
Andoni Egia ha influido bastante en mi personalmente y en la manera de trabajar, sí. 
J: Os sentís bien integradas en la ESS en vuestro territorio? 
Y en el mundo mercantil os sentís bien integradas?
B: Yo puedo hablar en mi nombre pero en la cooperativa mmm creo que también hay grados de 
implicación o sea en cuanto a la economía social que te una emocionalmente. O soy activista o 
estoy aquí porque me han contratado. 
A la hora de contratar hemos tenido en cuenta esto, Yo personalmente si no estuviera en la ESS 
seguramente No estaría trabajando en audiovisuales ni hubiera hecho una empresa, estando 
en la ESS me siento útil porque los videos que hago tienen una repercusión social, si no sirve 
para eso yo me dedico a otra cosa, sino me dedicaría a la educación que cobraría mucho mas, 
tendría otros dolores de cabeza pero en el mercantil no estaría a gusto ni por estructuras ni por 
enfoque ni objetivos, no, no. yo creo que eso que el resto de los trabajadores … mmmm.. creo 
que también pero bueno a ver, no puedo hablar en nombre de todos. 
J: En relación a esto que hemos comentado hace un rato de que hay como más presión en este 
sector que como tenemos mucha responsabilidad aunque no se diga como tal tal vez tenemos 
mas tendencia a somatizar aun teniendo los espacios de cura, somos un sector com mas depre-
sión, ansiedad….como que ya estamos acostumbrados a que se nos trate así todo para ayer… 
apretando… etc…tenemos tensión emocional , síndrome de la impostora, falta empoderamien-
to y no nos ayuda, crees que se puede dar o si se da mas o menos en las cooperativas, tenéis 
esa sensación de que estáis al limite?
B: Si que vivimos esas tensiones, también porque como te decía Antes a veces, tomamos o 
nos involucramos más de lo que deberíamos en los trabajos aportamos mas de los que nos 
están pagando, es una precariedad lo que nos dan y se generan esas tensiones y esos estreses 
entonces, emmm… o sea no se si es mas del sector que del hecho de ser cooperativa, o sea 
en el sector si que esta super estresante y tal intentamos salir de ahí ahora mismo la semana 
pasada teníamos un proyecto par ala televisión publica y nos ponían unas condiciones que no , 
querían el doble de tiempo a mitad de precio comparado con el año pasado, y dijimos pues no 
queremos esto nos vamos de aqui, y hay que intentar hacer pedagogía, y a veces mandamos un 
presupuesto como a ver esto es lo que tu quieres, un presupuesto ideal es este pero podemos 
hacer otra cosa con un presupuesto inferior pero no va a ser lo que tu quieres, y hablando con 
otras cooperativas o así pues dicen si hacemos. mogollón de horas extras, super normalizado 
yo he intentado luchar bastante contra eso por eso todas las herramientas de registrar el tiempo 
y todas esas cosa pues ayudan a decir que si o decir que no. 
J: Normalizamos la autoexplotación?
B: Hay que incidir en las herramientas para que no hagamos mas de lo que nos pagan. 
El dilema es que se hiper burocratizan algunas cosas y se generan tensiones pero…la verdad 
es que si no me había fijado en eso que dices en que nos juntamos las cooperativas de comuni-
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cación y nos tiramos de los pelos, o sea pues si, solemos estar así con el entorno, algunos más 
que otros y también hay el umbral del estrés en cada persona diferente. 
No sé si es por ser cooperativa de la ESS o por el mismo sector, yo apuesto por aplicar herra-
mientas para regular eso y autoregularnos para no autoexplotarnos nosotros mismo. 
Es que sino lo hacemos nosotros mismos y eso es invisible entonces hay que visibilizar. 
J: Intercooperar no es suficiente sino que tal vez es interesante que exista un organismo o algo 
que haga una comunidad que se sustente las unas a las otras que sea un espacio justamente de 
poner las personas en el centro de cuidarse, de si hay un pico de trabajo poder distribuir mejor 
para no sobrecargar siempre a las mismas coopes, crees que seria de utilidad que hubiera algun 
tipo de organismo/gremio que de un lado nos diera voz, empoderamiento para mentalizar de la 
importancia y el valor de nuestro trabajo, que opinas sobre esto?
B: Si, creo que si, de echo hemos hablado a veces con otras cooperativas audiovisuales, pero 
luego pasa que estas duplicando, sensación de estar duplicando redes, deberíamos hacer una 
asociación de cooperativas de cultura rollo Culturacoop ya no de cultura sino de audiovisuales? 
Pero es que la de audiovisual tendría que estar en la de cultura y entra ahí como el tamaño de 
la cooperativa también puede suponer que haya alguien más liberado, no es lo mismo ser 3 que 
10 porque igual el 10 puede intercooperar un poco mas con otras cooperativas y tejiendo redes. 
Y hemos hablado con otras cooperativas y no tenemos tiempo ni fuerzas y cómo estamos ya en 
‘XES’ y cosas de estas pues no se, seria interesante si, porque ademas es un poco el modelo 
de Mondragón y tal. Pero eso hace que hubiese ese apoyo, mmm no sé como se puede hacer 
(Risas).  A veces tengo la sensación de estar en muchas redes y cual es la que va a traer frutos 
o merece la pena? No por los objetivos …
Si que puede generar esas redes de contacto no tiene porque ser una estructura super gigante, 
ciertos canales pueden ser de ayuda en Olatukoop hemos hecho una jornada que hablábamos 
de estas cosas de cooperativismo y sector cultural de echo trajimos a Eloy de Clack audiovisual 
, y otras experiencias de Azpeitia, bueno que habría que buscar y que hay maneras de tejer re-
des molaría poder unir a los freelances y las cooperativas estábamos reflexionando eso desde 
Olatukoop para ver que pasos queremos dar, las cooperativas culturales dentro de Olatukoop si 
que hemos hecho estas reuniones pero no nos hemos organizado ni nada, estamos en ese paso 
igual ahora te digo esto y luego te digo otra cosa. 
J: vale, está bien, lo que más me interesa es eso, la situación emocional que hay en la coopera-
tiva, el sentimiento de estar siempre ahogado… a veces tenemos sentimientos de contradicción 
con los principios que tenemos y la idea del soporte mutuo no? … pues tampoco se cumple…
B: sisi , eso si que nos pasa si, si que lo vivimos si. Osea yo menos que hace uno o dos años
J: seguramente lo has trabajado
B: me he obligado a mi mismo.. porque estaba haciendo muchas horas extras, el año pasado le 
dí la vuelta y bueno… estoy calculando los proyectos que estoy haciendo, me da tranquilidad y 
en eso me estoy apoyando. Eso me está dando más calidad de vida y menos estrés pero bue-
no.. luego tengo que hacer una subvención y voy acabar estresado.
J: El problema es el fondo publico que necesitamos para vivir no?
B: Risas…
J: Bueno B. muchas gracias por contestarme a las preguntas y por participar en la entrevista. 
Espero poder compartiros el trabajo hecho. 
B: bah, entiendo ví el Polonia entonces… bueno pues un placer y que vaya muy bien!
J: Qué vaya muy bien! gracias! Adéu!
B: adéu!
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Cooperativa 2

J: Primero de todo me quería presentar, soy Judit soy socia de una cooperativa de Sabadell 
desde hace 8 años y este año empecé a estudiar el posgrado de ESS de la UAB y mi trabajo 
final de posgrado centrado en temas de comunicación indagando en temas de diseño y el 
funcionamiento de las cooperativas de comunicación que considero que somos diferentes a 
las empresas del mismo sector del mundo mercantil.  Tengo varias preguntas de un lado que 
me expliquéis cuando construisteis la cooperativa, porque elegisteis ser cooperativa, como os 
organizáis y cuantas mujeres tenéis en plantilla..
A: Bueno la cooperativa tiene 11 años nuestro país tiene una historia particular con las coope-
rativas de trabajo, la historia esta muy ligada con las fabricas recuperadas y traigo esta relación 
porque nosotras éramos un grupo de comunicadores sociales que estábamos estudiando en la 
universidad nacional de Quilmas y iniciamos ahí en esa universidad un voluntariado universitario 
en una fabrica recuperada que posteriormente se hizo cooperativa era un frigorífico recuperado 
en ese momento, … ese frigorífico empezamos a trabajar comunicación interna al frigorífico y 
luego después de un proceso bastante grande iniciamos la construcción de la cooperativa el 
Maizal, la primera idea de la cooperativa el maizal fue construir una cooperativa que tuviera una 
composición mixta entre obreros y profesionales de la comunicación. 
J: Cuando habláis de obreros profesionales de la comunicación a qué tipo de profesionales 
hacéis referencia?
A: Licenciados en comunicación social, audiovisual, diseño gráfico
Y obreros me refiero a obreros de fábrica que en este caso eran obreros de carne sin patrón.
La cooperativa la armamos construimos la cooperativa con esa composición hicimos un pe-
riódico que se llamaba la tribuna de los sin voz, hicimos más trabajos de buenas prácticas de 
manufactura dentro de la fabrica, algún otro video, pero justo fue un momento complicado en 
argentina, da igual cuando digas esto (risas) siempre es un momento complicado en argentina 
y estábamos con el tema de… (se corta videollamada), bueno justo en ese momento que arma-
mos la coope, nosotros tenemos todo esto anotado y te lo puedo mandar.
Justo era un momento complicado porque en argentina estaba todo lo que tenia que ver con 
la ley de medios entonces justo en ese momento estaba en un momento que Clarín que es un  
monopolio de medios en Argentina tenia que desmonopolizarse, y se creía que en ese momento 
se iban a crear cooperativas que fueran las testaferros de Clarín y nosotros entramos en ese 
paquete, creyeron entonces que éramos Clarín básicamente, eh así que para sacar la matrícula 
cooperativa tuvimos un largo proceso tardamos un año y un poco el grupo de trabajo se fue 
dibujando, porque fuimos teniendo otros trabajos fuimos haciendo otras cosas desde que inicia-
mos la cooperativa hasta que nos salió la matricula pasó demasiado tiempo
Tuvimos dos nacimientos el de la matrícula y el nacimiento real que es de la cooperativa del 
grupo de trabajo que empezamos en el 2013 haciendo un audiovisual y nos fuimos uniendo un 
poco por obviamente, la decisión de ser cooperativa fue y sigue siendo una decisión política, 
de construir una forma distinta de relacionarnos con el trabajo que sea más igualitario, hori-
zontal y bueno por otro lado la necesidad de trabajar en esa forma distinta, pero más que nada 
la decisión de ser cooperativa siempre fue una decisión política, desde el inicio teniendo una 
cooperativa más utópica de conformación obrera profesional y de otro lado que pudiera incidir 
como en el laguro de la fabrica y desde ese lado ayudar a los compañeres y después como ya 
la armada del grupo de trabajo que dejó atrás esa idea y se fue armando distinto porque éramos 
otras personas pero la decisión política siempre estaba por delante. El hecho de ser cooperativa 
siempre se vive con la idea de ser una empresa de construcción horizontal.
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M: Bueno, yo me incorporé a (nombre de la cooperativa) no hace mucho, el año pasado en 
septiembre así que como que todo ese proceso de armado, construcción eh yo lo se por lo que 
cuentan A. y el resto de mis compañeros, yo llegue en una instancia donde no atravesé ese pro-
ceso tan engorroso de idas y vueltas, pero hace 5 años que los chicos pueden vivir de la coope.
A: decimos 5 desde hace 3 (risas) ENTONCES UN POQUITO MÁS
M: Yo ya lo puedo ver desde el otro lado sin haver pasado el proceso de construcción que lleva 
otro desgaste, otra energía distinta a que ya esté todo resuelto y que las discusiones sean otras, 
ya están parados desde otro lugar y está buenísimo porque claramente es otro tipo de trabajo, 
otra lógica de vinculación, en la coope somos 10 asociades ahora 7 mujeres, hay diseñadores, 
comunicadores, realizadores audiovisuales, y uno de nuestros compañeros se encarga exclusi-
vamente de  la administración del a cooperativa salvo el hacemos trabajo hacia lo interno y hacia 
lo externo haciendo esto por un lado cuestiones de administración, nuestra propia comunica-
ción y por otro lado con los cliente que bueno no sé si le decimos clientes no agus?
A: si le decimos clientes… 
M: Que ahí sí ya es como los servicios de comunicación que brindamos,… no sé si m estoy 
olvidando otra pregunta. 
J: esta todo bien, si que tengo una pregunta A, comentabais que hace 5 años que podéis vivir 
de la cooperativa y eso me resuena un poco entonces mi pregunta es si previamente a ese po-
der vivir del trabajo de vuestra cooperativa teníais que estar conviviendo con dos trabajos para 
poder construir (nombre de la cooperativa)
A: Si, de echo M. también hizo ese proceso, y nosotros sí, también y no hace tanto y M. estuvo 
trabajando en dos lugares con todo lo que eso implica.
J: Eso me parece contradictorio porque empezamos trabajando en las cooperativas ‘autoexplo-
tándonos’ cuando siempre hablamos de curas y cuidados.
A: Si, nosotros igual por ejemplo .. estoy pensando en términos de linea d tiempo yo en el 2013 
me quede sin trabajo y decidí porque también tenia un poco la convicción de que sino no podía 
poder hacer esto, decidimos tomar tiempo completo a la cooperativa en ese momento éramos 
2 o 3 en el 2015 muchos se quedaron sin trabajo porque en Argentina se dio que ganó Macri la 
presidencia y muchos de nosotros trabajábamos en lugares que dependían de gestiones ante-
riores de gobiernos entonces ahí fuimos como acrecentando el numero de cuantos íbamos a 
dedicarnos a tiempo completo a la cooperativa pero algunas compas seguían agarrando traba-
jos freelance para seguir viviendo, hoy en día estamos super bien económicamente en términos 
de reparto de excedente de que podemos vivir de esto, pero seguimos medio atrás de cuanto 
deberíamos cobrar también siendo dueños de nuestro empresa y todo lo que eso implica en ma-
teria de organización como estamos bien pero siempre creemos que podríamos estar un poco 
mejor pero no nos da la nafta para estar un poco mejor, pero aun así la modalidad de trabajo es 
la que queremos y elegimos seguimos apostando por esto
M: Si, en relación a lo que dicen me parece que por un lado igual yo soy una gran autoexplotado-
ra (risas) pero si me parece que por un lado siento que es muy distinto la explotación cuando es 
para un otro y que los laureles se los termina llevando el otro y que la satisfacción eh a explota-
ción que viene desde otro cuando a uno no lo redituan mucho y termina siendo mas sufrimiento 
que otra cosa y cuando es autoexplotación y decís UAU! que bueno el resultado y lo valió que 
es como mucho más positivo el resultado que lo que uno sufrió en el proceso y por otro lado 
me parece que lo que una de las coas que tiene bueno el laboro cooperativo es que cuando 
no es una explotación de todos , pero en nuestro caso creo que esta muy regulado eso, estar 
atento a que otro no se sobrepase, y tenemos horarios de trabajo e intentamos respetar eso, 
contamos nuestras horas intentamos no hacer horas extras y si se hacen que sean pagas, tratar 
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de que haya un limite, no se si el año pasado o el  otro se tuvo la decisión de trabajar 4 días a la 
semana entonces eso me parece que es una reconquista que por lo general uno piensa ya de 
por si cualquier freelance independiente ya se traslada en cooperativas esto de trabajar. hasta 
cualquier hora porque es una empresa propia y porque no lo voy a resolver si es por el bien de 
todos y el mío también, pero creo que esos limites están super claros en nuestra coope y esta 
bueno estar atento a que ninguna de les compañeres se sobrepase.
A: si, y ahí también para sumar a la M. es un punto que tenemos siempre en la asamblea, en las 
últimas asambleas lo llevamos hablando mucho sobretodo por las horas extras si suceden dar 
aviso por que suceden, y tratar de que el tiempo que tenemos destinado a la coope sea ese y 
que no sobrepase, e intentar minimizarlo el máximo posible. Lo que decía M. respecto a los 4 
días es una decisión que tomamos el año pasado porque muchas de nosotras nos pasaba que 
la carga que tenemos con la cooperativa en términos de tiempo es igual que todos los trabajaos 
pero en términos mentales nos lleva mucho trabajo, en términos corporales no es muy exigente 
pero en términos mentales a mi me exige mucho. Exige pensar estructura, cuestiones internas, 
cuestiones para el cliente, mi mente cuando acabo babiando sentada en un sillón básicamen-
te porque tenemos que pensar mucho y porque nadie nos enseñó a ser cooperativistas, creo 
que ese el punto nadie nunca nos enseñó nadie a ser trabajadores autónomos y tenemos que 
ir aprendiendo todo el tiempo. Yo llevo 12 años aprendiendo pues, todo el tiempo tenéis que 
aprender, todo el tiempo el grupo cambia, hay personas nuevas con otros pensamientos otras 
visiones que hacen repensar, redefinir, reconstruir , re-discutir cosas que no tenias en mente y 
eso es lo interesante de ser cooperativa también es eso ir creciendo en función de opiniones de 
otres. 
J: Externalizais servicios?
M: si, depende de los proyectos por lo general y de la estrategia que tengamos según el mo-
mento, cuando hay proyectos grandes tratamos de tomarlos con otras cooperativas par a inter-
cooperar que nos parece que es un trabajo super rico porque también entienden de la misma 
lógica de laboro, me parece que trabajar con una agencia o incluso con un freelance quizás 
no entiende o no esta acostumbrado a la misma dinámica y porque esta bueno trabajar con 
otras cooperativas y si recibimos un proyecto grande compartir eso y  también porque eso se 
retroalimenta. Nos llegan propuestas de otra cooperativas para colaborar e intercooperar. En-
tonces, más en lo particular de tercerizar servicios específicos a una persona eh creo que no 
es lo mas común no A. Yo cuando me incorporé primero arranqué haciendo algunas ediciones 
de proyectos, cuando la coope estaba colapsada de trabajos necesitaban alguna mano más en 
edición y yo tome algún proyecto más así colaborando y después bueno ya en mi proceso de 
pre asociación entré por un proyecto en particular pero ya sumándome a otras posibles cosas 
que cayeran en ese periodo en la cooperativa y está pensado así me parece, cuando empieza a 
haver demasiada demanda pensamos en sumar alguien mas como asociada. 
A: Tenemos algunas categorías en el reglamento interno como colaborador externo que es una 
instancia previa a la asociación de echo justo ayer estábamos charlando en la asamblea de la 
posibilidad de sumar dos colaboradores uno en desarrollo y uno en contenidos . Esto que dice 
M., priorizamos la intercooperación por sobre todas las cosas casi todos nuestros clientes son 
fundaciones o cooperativas hoy en día estamos en la búsqueda de nuevos proyectos y estamos 
activando una estrategia de contactar con cooperativas a nivel mundial porque también consi-
deramos que los contactos que hemos tenido con empresas privadas no horizontales no han 
sido tan ricos, como las instancias si de compartir con otras coopes, creemos que se enriquece 
el trabajo, se entiende la forma en que tenemos de trabajar, este tipo de intercooperaciones las 
hacemos en audiovisual y en audiovisual la  produccion suele ser  bastante vertical entonces 
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buscamos otra manera de trabajar desde la producción audiovisual y con otras coopes lo pode-
mos abordar de una forma más amable, mas amorosa me parece, y la intercooperacion no es la 
tercericación que implica una responsabilidad absoluta sobre la empresa que contratas sino que 
dividimos responsabilidades intercooperando que me parece que eso es lo más valioso también 
como entendemos el trabajo que somos todas responsables no hay un jefe i todas tomamos 
decisiones, son procesos colectivos y por tanto más lentos. Pero cuando el cliente entiende es 
superador. 
J: eso iba a decir que eso es ideal pero a veces puede ser que los clientes no entiendan que los 
procesos puedan ser tan inmediatos como una empresa privada.
¿En Argentina tenéis organismos que reagrupen cooperativas tipo los Ateneus?
A: Sí, tenemos varios organismos dependiendo donde vos quieras sumarte, por un lado el gu-
bernamental que es el que nos regula que nos da la matricula, genera las inspecciones, en 
términos legales de la organización, es el INAES, no es una organización armada por coope-
rativas sino por el gobierno que se rige por la ley de cooperativas, por otro lado tenemos las 
Federaciones de segundo grado que agrupan cooperativas y las Confederaciones que agrupan 
federaciones. Nosotros estamos en FACTIC que es una federación de cooperativas de tecno-
logía y conocimientos tecnológicos, que es medio clave estar en este tipo de organizaciones, 
unirnos a FACTIC nos ayudó mucho a salir de una crisis muy fuerte que veníamos teniendo. 
FACTIC nuclea cooperativas de tecnología, en argentina hay unas 30 cooperativas, cuando me 
refiero a cooperativas de tecnología me refiero a coopes que brindan servicios de desarrollo de 
software, capacitaciones… y cuando nos unimos conocimos un universo de coopes que vivían 
de sus propias cooperativas que para nosotros fue fascinante porque a nosotros todavía no nos 
pasaba y nos hizo crecer mucho. Tiene una modalidad de laburo que es una bolsa de trabajo 
que lo que hace es fomentar la intercooperacion, sale un proyecto y buscan que varias coopes 
participen de ese proyecto. Así fue como nosotros fuimos sumando a proyectos que requerían, 
diseño, audiovisual, interacción… y que se complementaban con las cooperativas de desarrollo. 
Ahí fuimos creciendo en calidad de trabajos y también crecimos en cuanto a la experiencia de 
poder intercooperar con otres. 
Hay una cosa para aclarar que estas federaciones son sectoriales, hay de tecnología, agríco-
la, de construcción… de trabajo… Cooperativas de trabajo y cooperativas de trabajo, las de 
servicio son una rama distinta a la nuestra y que nos unimos para trabajar , las de servicio son 
usuaries o son eléctricas, que se unen para generar un servicio al pueblo. 
J: Siempre os habéis sentido bien integradas en el mundo cooperativo? Siempre os habéis 
senetido bien en el mundo mercantil / empresa privada? Aquí en Cataluña cuando hacemos la 
FESC, acabamos haciendo terapia de grupo entre las cooperativas de comunicación, tenemos 
la sensación que no acabamos de encajar del todo.
M: Si, puedo dar mi opinión? Entre hace poco al mundo cooperativo, mi sensación es que es un 
espacio que para trabajar entre nosotres y hacia afuera es reamoroso y siento que desde afue-
ra, por lo menos acá se prejuzga bastante a comparación sobretodo con estas reuniones que 
estamos teniendo con agencias que todas tenemos esta sensación de ah, está bueno lo que 
hacen , son una cooperativa de diseño? Ahh es de calidad? Terminas generando una sorpresa, 
cuando nos presentamos el hecho de decir que es una cooperativa termina corriendo un poco 
el foco, como que me parece que quien no trabaja en una cooperativa eh,, puede …como bajar 
el precio o pensar que No es de calidad, que sos medio hippy, y nada se termina buscando 
como eso, como que coincido en lo que decís, en general no se como es en otras ramas, pero 
por lo general en comunicación y diseño parece que el que se vende , cuanto mas caro mejor 
es , cuanto peor te tratan mejor son.. no se me parece que desde ahí si que puede haver un 
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pre- concepto cerrado.
A: si, ahí completo que lo que nos suele pasar es que en el mundo privado creen que cuanto mas 
caro mejor, cuanto peor te tratan mejor es, pero en el mundo gubernamental hay cierto mito de 
que tenemos que ser baratas porque somos de la economía social, si vengo del estado quiero 
que me lo cobres dos mangos y que eso sea increíble pongas mil horas de tu trabajo y cuando 
vos sos el estado, irías al global pagarías un montón de plata pero a las cooperativas no. 
Encones hay como un… estamos como en todas las áreas, por un lado discutiendo una cosa 
por otro en el gobierno discutiendo otra, estas discusiones esta buena darlas con otras organi-
zaciones, por eso nosotros siempre decimos juntémonos con otras copies para hablar de esto.
Ayer mismo nos pasó que nos escribió una secretaria de gobierno diciendo que no nos volverían 
a contactar porque el presupuesto era muy caro, miré el presupuesto y el presupuesto no era tan 
caro, era un precio justo. Otra cosa que nos pasa cuanto mas crecemos es que intentamos ge-
nerar mecanismos para ayudar a emprendedores para poder trabajar con un tipo de cliente que 
a lo mejor no puede pagar los servicios de comunicación, pero si no conseguimos clientes que 
financien el trabajo, no podemos trabajar con emprendedores, nuestro modelo siempre fue po-
der trabajar  con emprendedores , organismos sociales, pero necesitamos de ese tipo de trabajo 
que nos financie este tipo de trabajo de actores de la Economía Social Solidaria y popular. En el 
ultimo tiempo, antes este trabajo lo hacíamos con programas del estado, por el ultimo tiempo 
estos programas no están más, pero bueno es una línea que siempre la trabajamos. 
J: Entro en lo que es emocional, qué es. Si tenéis la sensación en general, de que en la parte de 
comunicación de proyecto es la que mas sufre, mas estresada, las que están menos valoradas, 
si tiene afectaciones e la salud… sentimiento de inferioridad… y si se menosprecia la comunica-
ción dentro del mundo cooperativo.
A: eh.. si … si a todo. (Risas) bueno también eso que te contaba de la federación de coope-
rativas de tecnología, nos ha pasado que hemos tenido que luchar para que nuestro lugar sea 
reconocido, igual somos muy exigentes i insistentes en valorizar nuestro trabajo, por ejemplo 
nosotros hacemos la comunicación de la federación y siempre esta en un segundo plano, hoy 
tuvimos que rastrear porque no nos dicen nada… lo tuvimos que ver en un canal, pero como 
comprendemos el escenario político de la federación lo hacemos pero así mil veces. Si a todo, 
si sentimos que la comunicación es secundaria, muchas veces no esta priorizada o valorada 
y en emprendimiento dela economía social coopes fedees… creo que eso es mas, porque en 
entornos capitalistas la comunicación esta mejor valorada y tiene un montón de lugar de echo 
es prioritaria una buena comunicación para que una empresa funciona, y porque eso no lo 
entendemos en otros ámbitos. Eso no me entra en la cabeza, yo amo la comunicación, es una 
militancia constante. 
M: también lo estoy viendo en estos vínculos que estamos teniendo ahora, en los presupuestos, 
tenemos un compañero que ea desarrollador y también le esta pasado un poco eso.  Todo lo 
que es de diseño y comunicación queda al final de todo el proceso si es que se incluye. Importa 
que la faena este echa pero no importa cómo. 
Al final del proceso con pocas horas destinadas, y a último momento hay que correr porque 
tiene que salir i la mayor parte de tiempo se dedica al desarrollo y programación y no menos 
para la comunicación. 
J: en qué dirías que diferenciamos el lenguaje de una coope de comunicación de una coope del 
mundo capitalista? En qué nos diferenciamos a parte de nuestro sistema de trabajo, pero a la 
hora de trabajar y transmitir, pues en que nos diferenciamos. 
A: creo que en nuestra coope lo que intentamos es que los procesos esten centrados en las 
personas, justo ahora estamos en un proceso de rediseño de identidad de dos cooperativas 
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específicamente y creo que la diferencia central es que nosotros al tener una organización colec-
tiva también entendemos que los procesos colectivos que se dan en las otras organizaciones los 
comprendemos. Lo que intentamos en el proceso es que todas opiniones tengan valor intentar 
de generar consensos, el mensaje que construimos desde nuestra coope esta claramente cen-
trado en cada uno de los miembros de la organización, y en los deseos y objetivos que tienen 
esas organizaciones, esa es la mayor diferencia, nosotros decimos que hacemos comunicación 
digital y no marketing digital porque nos interesa el crecimiento orgánico de la comunicación no 
tanto en  cuanto a métricas. 
M: si me parece que es eso tanto con cooperativas que con cualquier cliente, eh como no 
vender algo de una manera muy unilateral que sea como que alguien pida o necesito esto, lo 
necesitamos en tal fecha , cerrado sino que tratamos también con todo lo que implica que son 
procesos largos, pues que el cliente se vea reflejado en el resultado, eso implica reuniones, 
hacer y deshacer pero esta contemplado pero la idea es que todos quedemos contentos con lo 
que se está haciendo
Es como la coope hacia dentro, que todes podamos tener nuestra voz y nos sintamos identifi-
cados con lo que se está haciendo y el cliente en recibir lo que pidió. 
J: La última pregunta que tengo es un poco más dirigida a las coopes de qui pero os la puedo 
trasladar, mi idea es de juntar todas estas coopes de comunicación y hacer como un sindicato, 
gremio, comunidad, que lo que haga sea poner valor en el diseño, comunicación, producto 
audiovisual, hacer pedagogía dentro de la economía social y también poder explicar a empre-
sas mercantiles que no sean ultra depredadoras pues que beneficios les aporta a ella poder 
contratar servicios a una coope o una empresa que se organiza de manera democrática. Creéis 
necesario crear un organismo de este tipo? Le veis ventajas o inconvenientes?
A: organismo de este tipo te refieres a cooperativas?
J: en vuestro caso es mucho mas amplio el tejido , aquí creo que no tenemos tanta cantidad y 
tal vez no nos relacionamos o no intercooperamos tanto de forma orgánica, cuando nos encon-
tramos explotamos tenemos ganas de compartir, etc, pero luego no lo hacemos. 
A: Nosotres fomentamos la creación de coopes de trabajo nos parece que esa manera de traba-
jar es muy genuina, si bien tiene un montón de complicaciones dentro de los procesos creemos 
que es la manera mas gratificante que tenemos para trabajar porque consideramos también que 
por una decisión política y porque no tenéis responder a un jefe que se queda con tu ganancia 
y vos podéis discutir que tipo de presupuesto queréis poner que precio queréis poner, decimos 
que somos cooperativizadores por excelencia, porque tenemos mil horas de discusión sobre 
estructuras de trabajo y por otro lado red si, tenemos un lema que es cooperar es mejor que 
competir y cuando cooperamos crecemos todas, en esta medida estamos contactando con 
cooperativas del mundo. Para poder generar esos mecanismos de cooperación hay que generar 
acuerdos eso seguro o sea uno no puede juntarse a intercooperar anárquicamente porque tiene 
maneras de trabajar que son distintas al otro grupo, se necesitan muchos acuerdos igual que se 
necesitan para vivir entonces es como básico, pero creo que eso es como si a la intercoopera-
ción y si a la cooperativización del mundo.
J: Daríais espacio, creéis que es importante o que tienen un peso dar espacio a estas curas?
dar espacio a las personas que están mas estresadas que otras por el tipo de trabajo, no por el 
horario ni estructura sino por el simple hecho de ser diseñador ya tienes esta carga, o si tienes 
que hacer post de Instagram también tienes esa carga.
A: sí, o sea una de las cosas que se hace dentro de la federación es compartir experiencias y una 
cosa que hacemos nosotros en la cooperativa es compartir experiencias. No todos trabajamos 
en todos los proyectos sino que unos en uno otros en otro y en ese trabajar, intentamos que la 
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experiencia circule para ir aprendiendo de lo que sucede y también porque algunes clientes son 
mas exigentes que otros. Creo que es clave para pode regenerar mecanismos de trabajo que se 
compartan esas experiencias porque sino no hay crecimiento posible. 
J: vale chicas pues ya está.  Os quiero dar las gracias profundamente, me hizo mucha ilusión 
que me contestarais. 
A: nos gustaría tener una reunión con ustedes para conocerlas y para la intercooperacion mun-
dial que queremos hacer.
J: perfecto, claro que sí! Contactamos por correo y nos vemos pronto

Cooperativa 3

J: Tenia muchas ganas de tener este rato con vosotros porque he entrevistado varias cooperati-
vas de Cataluña pero de fuera solo País Vasco y argentina así que me interesa saber cómo está 
el mundo cooperativo en Madrid.
J.L: Bueno, eh están también mis compañeros D. y L. que son también socios de la cooperativa 
y para qué tuvieras una visión mas coral pues hemos considerado estar los tres, porque hemos 
entrado en diferentes fases de una cooperativa que ya tiene 15 años. 
Así tienes una impresión más diversa de lo que somos. 
J: La verdad es que si, es muy interesante tener estas visiones porque cuando creas la coope-
rativa si tu J.L has estado al inicio es como un acto de amor que se va dispando con el paso del 
tiempo, y las experiencias de las compañeras que han entrado más tarde. 
Pues nada J.L. aprovechando que estás aquí molaría que empezaras tu explicando la trayectoria 
de la cooperativa dado que eres el más veterano.
J.L: Bueno, remontándonos a los inicios de (nombre de la cooperativa) el proyecto empezó a 
tomar forma en 2007, éramos 4 militantes del periódico Diagonal, no se si conocerás, era un 
periódico quincenal que se realizaba por y para los movimientos sociales de Madrid aunque te-
nia difusión estatal y después de varios años reflexionando sobre el autoempleo la parte laboral 
la parte económica de los proyectos en los que participamos pues pusimos la visión sobre que 
formulas podrían adaptarse a lo que teníamos trabajando desde nuestra militancia en colecti-
vos y movimientos sociales y vecinales, de esa reflexión apareció la cooperativa como formula 
jurídica legal que se adaptaba bastante bien a los procesos en los que habíamos trabajado que 
se basaban sobretodo en trabajo asambleario y horizontal y la formula cooperativa nos permitía 
adaptar este modelo. 
Dentro del periódico cuatro activistas más una persona cercana decidimos montar el proyecto, 
en 2008 constituimos legalmente la cooperativa. Esto es un poco la génesis de (nombre de la 
cooperativa). Y fue básicamente esa reflexión que tuvimos en nuestro bagaje en movimientos, 
todo ese bagaje también en modelo económico productivo y económico.
J: Qué porcentaje de mujeres tenéis en plantilla?
J.L: 9 personas en la coope de las cuales 3 son mujeres 33,3% y socias son 7 personas y de 
esas socias 4 son hombres y 3 mujeres. 
J: Como os organizais a nivel semanal?
J.L: Bueno pues, em.. también aquí que añadan mis compañeros lo que consideren básicamen-
te había pensado en tres capas por un lado una reunión semanal de gerencia que es una geren-
cia colegiada que la formamos las tres personas que estamos aquí, en esta gerencia colegiada 
pues hacemos las funciones de dirección general de la cooperativa de seguimiento y estrategia 
colectiva, después tenemos la asamblea semanal en las que participan todas las socias y traba-



60

jadoras donde tratamos de organizar los proyectos y las cargas de trabajo y cuidado emocional 
del grupo, por encima de estas reuniones tenemos las especificas de socios y socias con una 
frecuencia mensual o trimestral donde hacemos una evaluación de como se está llevando la 
estrategia y el trabajo desde la gerencia y también un espacio de debate interno y finalmente 
tenemos los plenarios que realzamos dos al año. Tenemos una configuración peculiar, que aun-
que seamos una cooperativa en Madrid pues D. trabaja desde palma, N. desde Fuerteventura 
y Bilbao, C. desde Alemería, vamos que de Madrid Madrid somos 3 personas y una de ellas se 
va a vivir a Valencia, es un poco peculiar, intentamos hacerlas presenciales para no perder el 
contacto físico en los plenarios que es definimos objetivos a medio plazo y líneas de trabajo. 
Hubo un tiempo que éramos 7 personas y 7 socias y ahora hemos incorporado dos personas 
más, con dos espacios diferenciados uno en que participan las socias y otro en la que participan 
el resto de personas de la cooperativa en la que trabajamos elementos sobre comunicación, y 
otros temas generales para que participen todas, con el objetivo que tenemos que las personas 
que están trabajando acaben siendo socios.
J: es complicado organizarse con todo este mapa de teletrabajo?
L: desde siempre, ha habido antecedentes de teletrabajo en (nombre de la cooperativa), utiliza-
mos herramientas que nos permiten por decir de una manera simular el contacto de oficina, para 
tener convivencia virtual. Después de la pandemia el teletrabajo se quedó.
Utilizamos Slack, que nos permite organizar por clientes, equipos, interno externo y no se que 
más.. J. o D.?
D: yo creo que como dice L. siempre hemos tenido la parte de teletrabajo con muchos colabo-
radores, siempre hemos participado con colaboradoras externos, y el teletrabajo es de nuestro 
día a día, fue una de mis condiciones para entrar a la cooperativa. Siempre me voy moviendo un 
poco entonces era importante para mí. Dentro de todo lo llevamos bastante bien, si que hace 
falta el presencial pero en general por eso mismo las reuniones son importantes, no son tan 
eficientes las reuniones virtuales que las presenciales pero es una forma de vernos y de hacer 
piña, de saber que esta haciendo cada uno y como está. Es cierto que desde hace un tiempo la 
primera reunión del mes de estas reuniones hacemos una sesión de cuidados (como estas, en 
que situación te encuentras, como te sientes frente al equipo, que necesidades crees que vas a 
tener este mes en relación a los agentes externos (tu familia y tal). 
Nos ayuda a ver los estados de animo y cada semanita con las reuniones pues lo … lo… aunque 
a veces es pesado tantas reuniones pero es la desventaja que tenemos…
J: os felicito por estar tan bien organizadas estando tan separadas las unas de las otras, y que 
aun así no se pierde el compañerismo. Vale, externalizáis servicios y si es así se hace a coope-
rativas o bien tiráis de freelance y empresas del mundo privado?
D:  nuestro principal , cuando externalizamos, que lo hacemos a menudo porque no podemos 
abarcar todos los servicios, cuando lo hacemos priorizamos otras cooperativas o entidades que 
estén dentro de REAS o mercado social de Madrid en este caso. Muchas cosas las externali-
zamos a freelance tipo ilustradoras, etc, pero siempre buscamos que estén de alguna manera 
cercanas a la Economía social y también en relación a la intercooperacion lo hacemos mucho 
porque pertenecemos a Tangente que nos permite presentarnos a pliegos con otras coope-
rativas como por ejemplo (nombre de la cooperativa), (nombre de la cooperativa), (nombre de 
la cooperativa)… entonces hay muchos proyectos donde nos presentamos desde este grupo 
cooperativo y luego pues muchos proyectos los hacemos con entidades dentro de esas redes 
a las que pertenecemos. 
J: nosotras intentamos mancomunar servicios dentro de estas cooperativas de segundo grado, 
vosotros lo intentáis?
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J.L.: Hay la intención pero es una cuestión costosa porque…. Como tenemos bastante antigüe-
dad cada una tenemos nuestros proveedores que acostumbran a ser cooperativas, entonces 
muchos de estos proveedores los digamos que… los compartimos pero no los tenemos manco-
munados, cada entidad tiene una relación directa y privada con su proveedor y si que el grupo 
tiene sus servicios con estas entidades lo que pasa es que es una cuestión que todavía se esta 
debatiendo para ver com o se podría implementar y que todas las entidades estuvieran a gusto, 
no que alguien que lleba 15 años en esa gestoría no tenga que trasladarse, y eso genera resis-
tencias obviamente.
J: por eso comentaba, porque es un debate que esta abierto y a lo mejor se aportaba alguna 
idea. Tenéis más clientes de la economía social o empresa privada?
JL : Nosotros intentamos trabajar para el tercer sector que es de donde mas nos reclaman para 
llevar a cabo campañas, proyectos de comunicación, desarrollo de sitios web, y trabajamos 
también para el tejido cooperativo, tenemos algunos clientes que se salen de ese rango escue-
las de artes escénicas o no se.. no me vienen mucho mas ahora, y bueno tenemos nuestra línea 
roja de con quien no trabajamos, también trabajamos para administración publica un 20% (mi-
nisterios ayuntamientos o comunidades autónomas) pero nunca trabajaríamos para Coca-Cola, 
Amazon… el demonio vamos tenemos que tener una mínima coherencia entre el cliente que nos 
busca y nuestros principios para tira adelante los trabajos que se plantean. Yo me tengo que ir 
corriendo…! Qué es precisamente con una empresa del tercer sector.
J: gracias J.L. hasta luego
L: bueno, los clientes que nos llegan no los rechazamos así… alguna que otra vez si que nos 
llego algo que dijimos uff esto no. pero es raro no Daniel? No es que nos lluevan peticiones…
D: hace muchos años que cuando estábamos mas flojos en tema de clientes si que hicimos 
algunos trabajos porque sino no pagábamos los salarios, pero afortunadamente estamos re-
cibiendo los proyectos y de donde vienen pues del tercer sector y organizaciones así que no 
trabajamos casi para empresas mercantiles
J: en relación al contexto para situarme un poco mi pregunta es hay algun organismo que haga 
red entre cooperativas y si formáis parte?
D: si, o sea la respuesta es si primero esta REAS Estatal de la cual formamos parte, dentro de 
REAS estamos en lo que es en Comunes que es como una partesia que son entidades de comu-
nicación dentro de reas, reas Madrid, en Madrid esta Cooperama que es como lo que vendría. A 
ser la federación de Cataluña y luego pues también dependiente de reas Madrid esta el mercado 
social de Madrid y a todas estas pues pertenecemos o sea que formamos parte desde hace 
mucho tiempo de todas ellas. 
J: creéis que debería ser implícito que una cooperativa de comunicación dedique parte de su 
tiempo productivo o reproductivo a l’activismo?
L: creo que obligatoria no pero que es innato no? Queremos hacer una campaña propia y no nos 
da la vida, o las charlas que hemos organizado siempre canalizamos esa necesidad del equipo
D: si yo creo que .. bueno no creo que tenga que ser obligatorio pero si implícito, participar en 
estas redes es mucho tiempo… y es cierto que pues, en cuanto a la difusión y tal pues cada una 
hacemos nuestro trabajito en el blog, etc, nosotros lo que decía L. del encuentro, pues es el ter-
cer año que hacemos un encuentro de comunicación para el cambio social que se llama Futuro 
Comuness…y que este año lo hemos hecho coincidir con nuestro aniversario,  pero también es 
como un pequeño acto que intentamos para difundir no solo el cooperativismo sino poner mas 
el énfasis en lo que es la comunicación transformadora por el cambio social, ya en el guión que 
nos mandaste hay algunas cosas que claro que pues que las entidades no ven mucho la impor-
tancia de la comunicación y entonces tenemos que hacer un poco de activismo en cuanto a eso 
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y como dice L. nos cuesta mucho dedicarle tiempo a nosotras mismas (cambiar nuestra pagina 
web) y luego dedicarle más tiempo lo que pasa es que es complicado y es cierto que cuando lo 
planteas en un espacio abierto con otras entidades sale el tema del dinero, este dinero como lo 
vas a invertir? O tal o si es trabajo se debería de pagar porque al final es tu trabajo entonces ahí 
hay esa parte complicada.
L: de estos que nos ponemos la etiqueta de voluntariado porque hay un interés del equipo en 
participar que no… 
J: es lo que vendría a ser el activismo innato de las personas de la cooperativa, este congreso 
que comentáis, lo organizáis vosotros como (nombre de la cooperativa)? Tenéis información 
porque estoy encontrando algunas coopes que tienen iniciativas propias, algunas han hecho 
una guía, otras un congreso en Tarragona… hay iniciativas que cada cooperativa empieza por 
su propio pie y me interesa esta parte para ver como son estas iniciativas.
D.: manda enlaces
J: vale, vale, 
D: te lo paso porque si te interesa están las charlas
J: vale a lo mejor puedo extraer mas cosas y cualquier información es bienvenida. Vamos a 
las preguntas emocionales que me parece interesante que estéis mas de una porque es algo 
subjetivo y la pregunta se puede hacer desde los dos lados desde un punto individual o bien un 
posicionamiento como cooperativa. Os sentís bien integradas como coope de comunicación en 
el mundo cooperativo? Y en el mundo mercantil capitalista?
L: creo que los ejemplos que has puesto radiografian la situación, lo hemos hablado siempre 
que en nuestro entorno cooperativo tenemos la etiqueta de caros desde siempre no Daniel? Yo 
creo que ahora menos que antes, y de cara hacia afuera pues peleamos también un poco con 
ese prejuicio que hay que al ser cooperativa eh no hay profesionalidad, yo creo que eso es la 
foto, cuando leí el guión dije: exactamente, esto a titulo personal
D: no.. es que es así, te puedo dar ejemplos super claros, llevamos 15 años, tengo uno que me 
marcó en la vida que de verdad que me reuní con la directora de comunicación de ‘XXX’ hace 
ya diez años, y ella me dijo explícitamente porque estaban trabajando con la agencia que lleva-
ba toda la comunicación del partido político ‘XXX’, les hicimos la página web y me reuní para 
ofrecerle creatividades, naming, campañas, tal y me dijo que  nosotros , que no, éramos una 
cooperativa y que ella tenia que competir con Nike, Adidas y tal y que lo que necesitaba era una 
agencia no? Entonces así de claro me lo dijo y yo le dije bueno ante eso no te puedo decir nada 
y creo que ahora estoy asistiendo a unas reuniones, ahora vivo en palma de Mallorca, con unas 
asociaciones medio cercanas a la economía social para ver si se puede intercooperar y el otro 
día se hablo de eso cuando dices cooperativa te tachan de hippy perro flauta, yo me presento 
como soy Free Press agencia de comunicación pues es diferente, las empresas así cuando les 
dices.. y ONG eh Greenpeace, Unicef, Amnistía internacional… Que en principio deberían ser 
más afines trabajan con agencias multinacionales y cuando les dices cooperativas como que  no 
creen en ti. Otro ejemplo: Nos presentamos a una licitación de la organización ‘XXX’ hace 2 años 
para hacer un video de una campaña con un presupuesto de 15.000€ (muy alto) y la chica de 
comunicación dijo si podíamos hacer todo lo que estábamos planteando y ganó una empresa 
con 22.000€ esto entonces como tu dices es un juego que depende de con quien hablas pues 
es como lo que dice L., se nos acerca una entidad del mercado social y nos dice que quiere 
hacer la web y le dices que son 2000 euros te dice ‘Válgame Dios 2000€, tengo un amigo, mi 
primo que está estudiando, en 1&1 sale gratis… ‘ y dices si claro… o quiero un logo por 250€ 
y con todo el curro horas que lleva.. pues justamente una de las labores que intentamos hacer 
dede nosotros que es muy difícil que es intentar educar al cliente por decirlo entre comillas para 
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hacerles entender que significa el trabajo de desarrollo comunicativo, ilustración, identidad… 
no es inteligencia artificial. Esos dos ejemplos nos han pasado y nos pasan constantemente es 
muy complicado
J: creéis que la pedagogía que tenemos que hacer nosotras también la hacen las agencias?
D: no, creo que la agencia se presenta y chimpum… y luego incluso recuerdo que hace unos 
años nos presentábamos, hubo un tiempo que nos presentábamos como estudio de comuni-
cación y no como agencia… tenemos un post que se llama marketing para la economía social. 
Tú dices marketing y agencia y eres el diablo. Tenemos que reivindicar políticamente que somos 
una cooperativa, nos lleva mas trabajo pero a fin de cuentas es nuestro punto diferenciador den-
tro de esto y luego yo creo que una apreciación muy personal es que todo esto de la pandemia 
y todo esto que se vino de km0 , cercanía y cosas así, la economía… creo que eso ha abierto 
un poquito más la veda estos últimos años, de que las empresas se dan cuenta de eso no?… y 
ya les suena algo más cercano porque cuando hablan de economía circular, economía circular 
ya les suena algo más cercano no economía social y cooperativa antes pensaban que eras un 
payés haciendo vino.. … 
J: Creéis que nos autoexplotamos más que otras? Y en caso afirmativo como lleváis a nivel de 
salud, Nos estamos autoexplotando porque somos el ultimo eslabón de una cadena por ejemplo 
los diseñadores gráficos,  en la cooperativa como estais de salud en general, si os han pasado 
estos epiodios y si es así como lo abordáis
L: Sí… a ver si que hemos estado llevamos tiempo ya como a nivel estratégico como intentando 
emmm mirar un poco a la tipología de clientes emm.. si que tuvimos en la pandemia un susto 
de a ver que va a pasar, y fue un punto de inflexión donde empezamos a coger todo lo que nos 
llegaba por miedo a lo que pudiese suceder y “petamos”… (risas) si que hicimos un giro estra-
tégico en filtrar un poco que hacíamos y que no, también hacer una mini campaña de comuni-
cación y captación de lo que queríamos que fue funcionando poco a poco en ese sentido nos 
costó mucho empezar a decir que no y filtrar pero hemos hecho una labor muy importante con 
eso, en paralelo hicimos una revisión general de la eficiencia de los procesos para homogeneizar 
un poco el equipo y para poder controlar mejor los picos porque los picos de trabajo, en lo que 
hacemos son inevitables, una de las decisiones que tomamos fue externalizar, de repente todas 
las personas teníamos entre 9 y 15 proyectos abiertos en paralelo cada una.. entonces fue un 
NO. esto no nos puede pasar es perjudicial porque sale mal y no puedes atender ese volumen 
de trabajo, empezamos a trabajar en una guía de cuidados, la cual la tenemos ya terminada y en 
breve se publica en donde establecimos un montón de cosas, la comunicación interna, si hay 
un conflicto como se aborda, salió una comisión interna de cuidados, y de donde salieron las 
reuniones de cuidados mensuales: para saber como estamos, estado emocional si había que re-
distribuir proyectos o echar un a mano a alguien yo creo que mas o menos lo fuimos mejorando, 
es cierto que nos sigue pasando pero nos sigue pasando que una persona dice oye esta semana 
tengo 3 entregas no puede ser, pero la respuesta es inmediata se redistribuye.. la decisión es de 
equipo no a titulo personal. Nosotras estando en teletrabajo 100% se vive más personal todavía. 
Hemos hecho mejoras y intentando que estamos mejor… no mejor del todo pero mejor. Hemos 
trabajado mucho la asertividad con el cliente si tu no me entregas los textos tal día yo no tendré 
el texto maquetado, es poner limites sanos para todas. Estos plazos de entrega de locos de 
entra una cosa un jueves para un martes pues no, pusimos muchos limites.
J: con estos limites el cliente responde bien?
L.: en general es bastante receptivo pensamos que será peor de lo que luego es, las recalenda-
rizaciones que hay que hacer porque no llegas o porque el cliente no entrega en tiempo y forma 
son cosas totalmente lógicas y razonables y lo que si que hacemos es que muchas veces no 
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damos ni presupuesto para estas peticiones locas, nos pasaba que dábamos presupuesto y 
aunque cobraramos un plus de urgencia nos desbarataba todo, decíamos que no y ya está. Hay 
algun cliente vip que si que lo respondemos pero.. risas
D: hay una delgada linea de la autoexplotacion porque a fin de cuentas es tu empresa, a final de 
cuentas pues si tu estuvieras trabajando para otra empresa pondrías más limites pero siempre 
esta delgada linea pues a lo mejor yo no trabajaría por fuera pero a lo mejor un domingo tengo 
que hacer cosas, pero las hago no tan a disgusto sino porque es mi empresa, entonces hay una 
delgada linea que estamos trabajando mucho en evitarla tiempo dedicado a productivo , repro-
ductivo pero esa linea es muy fácil romperla y siendo tantos socios también… es difícil
J: en el caso de REAS comunes, Cooperama mercado social y demás entiendo que se hacen 
asambleas o formáis parte de comunicación de uno de estos grupos que ayudáis a hacer la 
difusión en redes y demandas os sobre carga mucho esto? Tenéis mucha carga de trabajo del 
activismo?
L: intentamos moderar y repartir por ejemplo dentro de el equipo hay una persona de enlace en 
Tangente yo en Cooperama, D. en otra.. intentamos distribuir y acotar muchas veces decimos 
que no por el volumen de trabajo que tenemos
J: okey, vale entonces para acabar si os parece: una de las propuestas que salía era poder ha-
cer am… agrupar en forma de … ‘gremio’ pero alguna cosa para canalizar estas problemáticas 
hacer alguna agrupación mas de derechos laborales, sindicalista incluso, pues que tuviera bolsa 
de trabajo, poder distribuir curros o poder aplicar subvenciones o licitaciones que fuera como 
un espacio donde fuera más accesible poder contactar las unas a las otras… crear una comu-
nidad de las cooperativas.. no se.. emm.. que no me quiero dejar nada.. vale.. y bueno hacer 
esta pedagogía de la que estábamos hablando. Creéis que seria algo funcional o bien dispersar 
el sector?
D: no.. yo creo que a ver si… hay una parte que estamos trabajando que es esto de Comunes 
que esta impulsado a nivel de REAS red del estado que no sé si los conoces… hay un grupo de 
Telegram donde hemos tenido algún encuentro. Me quedo tu teléfono y te añado al Telegram, 
esta Colectif y varias coopes de Barcelona, se hacen encuentros cada dos años incluso se habla 
de hacer una intersectorial dentro de reas, va muy despacito porque claro con los tiempo que 
cada una.. pero estas preguntas que haces son preguntas que se hacen ahí… como tener un 
directorio guay, des de la comunicación o las que necesitan comunicación. 
Esto de Comunes apuesta un poco por ahí,, molaría que te metieras o participaras, hay un grupo 
de Telegram en un mes tenemos una reunión y lo que me ha parecido super interesante es hacer 
un sindicato que creo que lo voy a promover. Me parece interesante porque conozco algunos 
casos cuando se separan las cooperativas, y ha sido necesario hacer alguna mediación, y hay 
algunos casos pues qeu no.. que hay acoso o desproporcionalidades a la hora de despidos y de 
eso no hay algo regulado.. no se si J. sabría algo ya que está en Cooperama, pero a mi no me 
suena ahora que lo dices. 
J: En teoría una cooperativa esta obligada a registrarse pero cuando te das de baja no estas 
obligado a darte de baja, hay registros de cooerativas infinitos con cooperativas ahí muertas, 
con información que no va a ninguna parte, un poco relacionado con todo esto ha salido la idea 
de dar un sello de buenas practicas a las cooperativas que hacemos activismo y buenas prac-
ticas en el trabajo, justamente en vuestro caso se impulsan iniciativas para hacer una guia una 
charla… 
L: nosotros ahora en el mes se ha lanzado una campaña con ese distintivo digamos a las enti-
dades, con un distintivo de reconocimiento. 
D: pero es mas del mercado de la economía social un distintivo de aquí.. aquí también se hace 
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el balance social y cada dos años es una campaña que tu muestras el balance social y ahora se 
ha hecho un distintivo que también se ha hecho como físico pero es mas dentro del mercado 
social o sea no se integran las buenas practicas si se ve datos de igualdad, equidad toma de 
decisiones, etc. pero esto esta mas hecho para visualizar la parte de pertenecer al MES (mer-
cado de la economía social) es interesante la verdad… nosotros ahora como estamos con todo 
este proceso que te decía L. nuestra guía de cuidados interna externa que en algún momento la 
compartiremos pero también estamos pensando en un plan de igualdad dentro de la cooperati-
va y todo esto son procesos que son lentos de muchas discusiones internas, estaría bien porque 
decir cuales son buenas practicas y poner algo común también será algo interesante
J: pues si, pues esto gracias por vuestra opinión creo que he acabado aquí ha sido suficiente, 
muchas gracias por vuestro tiempo, precisamente no es que vayamos sobradas de horas, nada 
pues muchas gracias por vuestro tiempo y trasladar a J.L. 
D: si tienes mas dudas o lo que sea nos vas contando
J: si, os contactaré cuando tenga el trabajo publicado… va cambiando durante el proceso, las 
entrevistas me están dando visiones diversas
L: que interesante
J: metamorfosis constante, muchas gracias por el tiempo y que si algún día venís por aquí me 
gustaría conoceros
D: si, lo mismo! Adéu
L: Ciao

Cooperativa 4

J: Les preguntes van relacionades amb la fórmula cooperativa, Quan us vau constituir, perquè 
vau triar ser cooperativa, totes sou sòcies treballadores?
N: El (nom cooperativa) neix per una situació personal i emocional de la C. i meva en relació 
amb les feines que teníem en aquell moment, la C. i jo ens coneixíem fent voluntariat amb per-
sones amb discapacitat intel·lectual estàvem en un grup de Teatre amb ells ens coneixem allí 
i lo típic que et fas autoteràpia de les merdes de feines que tens i les dues casualment passem 
en el mateix moment per un sotrac emocional en relació amb la feina, i replantejar-te la vida, 
què volem? Estem fins al bolet i no tenim ni 30 anys de la feina, i no sé si és això el que estem 
desitjant.
La C. és pedagoga i jo soc periodista i publicista, el fet que ens coneguéssim en aquest volun-
tariat hem estat molt actives en diferents entitats i col·lectius de la ciutat, en el moviment social, 
això ens fa adonar que aquestes entitats, a Tarragona, que normalment s’ubiquen en una posi-
ció de plorar tota l’estona dient que mai som prou mai tenim prou diners... dèiem que tenien un 
problema comunicatiu, estaven fent projectes potentíssims amb idees xulíssims, però que no 
estaven esprement. Ho veiem molt les dues i ho vivíem en primera persona, ho vam començar 
a fer així des del mateix activisme, i en aquest crac emocional i descontentament amb les fei-
nes, comencem a parlar més en serio, però, ja et dic amb una idea que estava molt aquí dalt, i 
que ens trobàvem per anar a passejar, fer una cervesa, creàvem algo utòpic, t’imagines... que 
poguéssim treballar amb això, i a més a més que joder que cobréssim d’això, poguéssim fer 
els nostres horaris, una mica Alicia en el país de las maravillas, i vam estar pensant com bas-
tant de temps, tot això seguíem a la feina on estàvem treballant i va sortir una convocatòria de 
l’Aracoop que assessoraven idees de projectes a l’ESS i acompanyaven 75 projectes de tota 
Catalunya en la consolidació d’aquesta idea i vam dir ostres pues igual aquesta idea que fa tant 
de temps que la pensem i no sabem com materialitzar, vam escriure un full i ens vam presentar 
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amb el fantàstic nom d’Agència de Comunicació Social.
Vam fer unes formacions, uns acompanyaments que jo crec que ens va anar bé fins que els 
acompanyaments teniem la sensació que hi havia una mirada molt des de Barcelona , però, si 
això ja ho fa no se qui, i nosaltres no, a Tarragona no, els hi costava aterrar-ho en el nostre con-
text i tenint en compte que la cris i jo ens ajuntàvem en aquell moment però que veníem d’un 
passat que ja havíem fet feina. 
Vam seguir amb Tarragona impulsa, coop camp, a la C. li va donar per apuntar-se a totes les 
formacions de Coop Camp, enmig de tot això ella pren la decisió de deixar la feina que ja 
en té prou i que intenta Durant els mesos que tingui d’atur dedicar més temps a pensar en això, 
ja havia pensat de ser una idea a tenir coses escrites, la C. deixa la feina al febrer, s’apunta a 
formacions, pensa més en això.
C: la forma cooperativa no la coneixem molt bé, realment és arran de participar ‘d’aquest pri-
mer assessorament, just en aquest moment naixien els ateneus o que tenien poca vida, que 
nosaltres diem és com la manera que tingui sentit que el que tu vols aconseguir amb la teva 
feina i amb la forma jurídica sobretot amb la gestió interna del projecte, hi ha a responsabilitat 
amb l’entorn, amb les persones que hi treballes que totes dues coses tinguin sentit, poder real-
ment posar-ho en coherència d’algun amanera, per això també decidim que sigui una coopera-
tiva, ho anàvem descobrint. I tot encaixava mogollon, la proposta d’intervenció social a través 
de la Comunicació i a l’hora fer economia local amb tots els valors de l’economia social, va 
ser un camí de madurar la idea de negoci al temps que descobrir la fórmula cooperativa i ado-
nar-nos que era el miglloc que més s’adaptava a la nostra idea.
N: Nosaltres sempre dèiem no ens volem fer riques, volem viure tranquil·les gaudint del que 
fem, passem moltes hores treballant, almenys que sigui passant-nos-ho bé, no ens farem mi-
lionàries, però fer les coses amb l’estil que creiem i còmodament.
Es van convocar uns premis que convoca la diputació de Tarragona per projectes emprenedors 
i vam decidir que ens presentàvem, ens va obligar a acabar d’aterrar el projecte, pla de viabi-
litat, pla d’empresa, etc, vam fer bastant curro tenint 0 idea de res, ens vam presentar i vam 
quedar segones, hi havia uns guanyadors i uns reconeixements i nosaltres estàvem aquí, en els 
reconeixements, va arribar un punt que teníem feina feta i a més a més l’havien premiat així que 
nosaltres vam dir vale: el que per nosaltres era el pais de las maravillas, potser, pot ser via-
ble, perquè a més una gent d’un jurat ho estan com validant.
C: Tenia com l’obligatorietat, el premi de la dipu de constituir-te, si tu et presentaves podria val-
dre amb el meu autònom però va ser el punt de vale ara ja esta ens han premiat, ara tenim uns 
diners que ens poden ajudar al procés de constitució doncs comencem l’aventura amb el soc 
de capitalitzar aturs i merdes d’aquestes per constituir la cooperativa.
N: Arribat aquell punt ja era: ja està, ja hem pensat el projecte i ara ja havíem de decidir si ho 
fèiem o no, això va ser a l’agost, jo vaig deixar la feina al novembre però ja havia parlat amb la 
feina per deixar-la i dèiem bueno doncs ho provem, almenys un any.
C: mama me acojerás en casa si no me funciona la empresa???
Vam començar dues sòcies treballadores, ara som 6 persones 4 sòcies treballadores i 2 treballa-
dores contractades, una de les treballadores es farà sòcia fins al 2023 I l’altre no es fa sòcia per-
què és una dropa i no vol fer papeleo, así que así estamos, ese es el plan.
J: quan externalitzeu serveis ho feu sempre amb empreses de l’ESS? Freelance o altres?
C: o de l’ESS o freelance
N: intentem o mirem que siguin locals, amb el tema impremta t’arpellàvem amb una funda-
ció però ara ja no tenen el servei d’impremta, no enviem a Barcelona a una cooperativa, ho fem 
a Tarragona a una empresa local familiar, perquè és més sostenible. Prioritzem coopes, ess i 
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freelance però potenciem territori.
C: Aquí hi ha un factor diferencial en el nostre cas que és ser d’una ciutat petita, o sigui realment 
no sé, estic pensant en tot el tema de Programació web, doncs, sabem que hi ha altres copes 
d’altres territoris que és un servei que ofereixen o fins ara que ho hem estat fent amb la J.L., però 
ella va saturada no pot, i acabem tirar de persones properes que no estan ben bé dins de l’ESS, 
però són persones que no tenen una cooperativa, però que sí que són del rotllo o propers i inten-
tes tirar d’aquestes aliances que en territoris petits és superfàcil que s’hagin donat, l’equip del far 
l’hem anat creant a través d’amigues o conegudes dels moviments socials en què participàvem, 
les cares amb les que et trobes de la gent que va als actes i que participa de les iniciatives so-
cials i culturals, i tal pues és que són similars i ahí et vas fent una mica les teves aliances en lo lo-
cal, amb aquelles persones que tens fitxades i que todas cojeamos dela misma cojera (risas)
J: es crea de forma orgànica
C: si el territori ho permet bastant
J: com us organitzeu el dia dia tasques reproductives, tasques productives, ronda de cures…  
I llavors la pregunta que ve a continuació és feu activisme i si formeu part de xarxes XES, XAC 
Ateneu, etc.
C: el tema de l’organització interna és el repte que tenim per aquest any hem fet coses de ma-
nera molt informal durant els 3 anys de vida del far i en s ha anat bé, com sense formalitzar-ho 
jo crec però de manera natural tu ja vens amb un bagatge assembleari que hi ha alguna cosa 
que ja portes a la teva motxilla i que aquest tema que estiguin en el mateix grau d’importància 
les sensacions, estat anímic, emocions, la motxilla amb la que vens de la teva vida personal al 
mateix nivell al que t’està passant amb els teus encàrrecs és algo que hem fet de forma molt 
natural i hem construït un equip de confiança amb gent que ha anat entrant que ja havíem 
compartit espais. Ara, si que ho hem intentat formalitzar, llavors tenim aquest espai de reunió 
d’inici de setmana, que seria de coordinació setmanal, però que passa que quan tens pics de 
feina com aquestes setmanes que estem presentant subvencions i merdes pues no les pots fer 
o ho fas més informal quan surts a la terrassa a què et doni l’aire, i ens trobem 5 doncs ja tens 
aquí l’espai de cures, però normalment és a l’inici de setmana i després tenim un espai trimes-
tral en el que també posem sobre la taula la situació en relació a la part econòmica, projectes en 
els que estem i els d’equip perquè ara ja estem controlant també les hores no per fiscalitzar la 
feina de ningú sinó per intentar cuidar que no hi hagi sobrecàrrega d’algunes persones o analit-
zar bé els sectors o serveis que ens estan funcionant millor i decidir si alguna de les compis que 
ens hem de formar en alguna cosa que no sabem fer i hem de posar més recursos en un servei 
que funciona guai i tal, fem aquestes revisions trimestralment.També ens hem començat a trobar 
un cop d’any fent unes colònies per fer uns ‘jijis’.
N: Marxem dos dies, reorganitzem com reunions que necessiten més feina, més reflexió i tam-
bé busquem espais per fer un sopar. Un tast de vins o una excursió, això ho fem per vols de Set-
mana Santa.
C: crec que hi ha una cosa interessant al (nom de la cooperativa) que és que jo que vaig ser la 
primera però després ha entrat més gent que ho portava normalitzat, jo soc pedagoga i al final la 
meva Funció en els equips que he participat ja era dinamitzar els equips, ja era pensar, treballava 
en una xarxa de segon nivell i tenia tot d’entitats que havia d’intentar vincular al projecte no sé 
què hi ha com algo dels espais de gestió interna que sempre han tingut aquest plus perquè sem-
pre ho hem pensat així, doncs vale C. tu penses alguna dinàmica perquè puguem participar 
totes i arribar a una conclusió que volem arribar? No és només obrir un debat i que vaya pasan-
do sinó que hi ha algú que ho ha pensat, que ha decidit doncs de quina forma anirà passant per 
les reflexions, doncs a vegades ho fem dibuixant altres fem murals compartits, coses més dinà-
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miques i crec que això ens ha facilitat desencallar moltes coses sense que s’enquistin, que ja les 
posem sobre la taula ràpid, trobem alguna fórmula per treballar-la i per avançar.

Les xarxes de segon nivell que deies, doncs formem part de la Federació de Cooperatives de 
Treball I a més a més som referent territorial o sigui perquè a Tarragona buscaven gent i ens ho 
van proposar i ho estem intentant, també formem part de l’Ateneu de Tarragona: Coopcamp i 
de La Teulada que és el pol cooperatiu de la ciutat.
J: Heu hagut de fer coope de segon grau per fer el pol o no?
C: No, de moment som associació i estem al mapa pam a pam, però tampoc és que hi hagi 
una intercooperació...però bueno
J: Feu el balanç social?
C: No
J:  En relació amb el món cooperatiu i al món mercantil, la majoria dels clients que teniu son de 
l’ESS o teniu empresa privada de clients també? Us sentiu ben integrades al món cooperatiu 
en comparació amb el món mercantil? Vull dir si teniu sensació de no acabar d’encaixar o no 
sentir-vos gaire còmodes en alguns aspectes.
C: Dins de l’ESS?
J:  És com comparar dins de l’ESS i dins del món mercantil, això us ho dic perquè m’he tro-
bat algunes cooperatives que m’han comentat que s’han trobat casos que per ser cooperati-
va se’ls ha menyspreat (C. va dient que si somrient amb el cap) per exemple: hauries de tenir 
preus més barats, que no Hauries de fer una feina professionalitzada o de qualitat, etc…
C: más uno!
N: Sí, a veure el que comentaves la primera pregunta la majoria de projectes que portem són ESS, 
cooperatives, I també administració pública, empreses privades molt poques, cada vegada 
menys, i la situació aquesta que comentaves, crec que dins l’àmbit cooperatiu no estem men-
yspreades.
C: al revés
N: si més aviat seria que ens sentim valorades, perquè a més en el context de ciutat no hi ha nin-
gú més que estigui fent comunicació amb aquesta mirada o dins d’aquest àmbit. Però també 
ens hem trobat que en l’àmbit més empresarial SL doncs no menyspreu però si alguns comen-
taris que et quedes com... però que us penseu que som 4 hippies? A més es dona el cas que 
nosaltres treballem el disseny gràfic amb persones amb discapacitat intel·lectual emm... doncs 
sí, ha sorprès dient: ostres que ràpid entregueu la feina, ostres que bonic el resultat... o inclús 
amb la fundació amb la que treballem el disseny abans tenien impremta i abans gestionàvem la 
impremta amb ells i carai! Que ràpid que imprimiu no? ... i és que bueno... són una impremta. 
Potser es van pensant que van posant els fulls d’un en un... bueno sí que ens hem trobat amb 
comentaris així
Amb el cartell de Santa Tecla de l’any passat...
C: si això era administració publica no era sector mercantil
N: ens deien... bueeeno a veure com fareu aquest disseny, que no sembli molt infantil.. n’hi 
ha que t’ho diuen directament i altres que t’ho diuen de forma més sutil... i a dia d’avui encara 
ens trobem la tècnica que ens diu: us trobaré a faltar perquè vaig treballar tant fàcil i tal i jo li 
dic... bueno què et penses?
J: hi ha aquest prejudici… 
C: Clar s’ajunta també que som cooperativa sense ànim de lucre, llavors aquí hi ha el desco-
neixement de moltes persones no tant de l’administració publica encara que també sinó del sec-
tor mercantil de bueno pues yo que sé que tu ets una altra cosa que no és el que elles són no? 
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Hi ha aquesta sensació de que no siguem el mateix quan al final som empreses que oferim uns 
serveis i uns productes amb la mateixa voluntat amb objectius finalistes i maneres de funcionar 
diferents, o sigui l’empresario de turno que te en cuentras en trobades d’empreses que et mira 
per sobre de l’ombro no sé que es pensarà que fa diferent que nosaltres.
N: si l’altre dia amb el G., va dir nosaltres som una empresa seria ehh … (riu) jo si vols puc ser 
seria o puc riure, són aquelles frases que dius… no sé de que m’estàs parlant
C: jo…dos comentaris a fer… una cosa que com a anècdota amb aquesta empresa que diu la N. 
nosaltres quan vam arrencar la cooperativa aquesta persona es va assebentar…
N: va dir aquesta frase pero havia sigut jefe meu o sigui sap com treballo perquè em digui ‘sóc 
una empresa seria’…
C: aquesta persona que confiava molt en la N. ens va demanar si podíem portar-li comunicació 
de la seva empresa seria, nosaltres com que són els primers ingressos fixes cada mes i tal vam 
dir claro que si palante i hi ha un moment en que ens adonem que la part de disseny gràfic que 
porta la N: estava dedicant molta part de la seva jornada a aquest client i que a més a més no 
ens venia de gust ni explicar que estàvem fent aquesta feina per aquest client perquè el que 
representa aquesta empresa a nivell de model no té res a veure amb el que volíem promoure, 
llavors vam prendre la decisió tot i que no estàvem segures que econòmicament no era una 
bona idea, vam prendre la decisió de dir-li que ho deixàvem després de 2 anys treballant amb ell, 
vam decidir que ho deixàvem, vam acabar el millor possible amb aquesta gent, vam ajudar-los 
a buscar una persona ta-ta-tá, per a nosaltres això va ser clau per entendre que una empresa 
que si busca relacionar-se amb aquests projectes que tenen aquesta mirada similar com a mí-
nim a la teva i acompanyar-te en la millora de la qualitat de la comunicació dels projectes que 
t’interessen que no lo més important Sigui que t’aporta ingressos sinó que anem a confiar en 
aquest sector que ho necessita com nosaltres ho podem oferir, és a dir aquell senyor pot estar 
en una agència... al final va funcionar, va anar bé, econòmicament hem pogut incorporar altres 
clientes i ha sigut com desviar la tendència a què dedicàvem la feina i encarar-nos a l’ESS més 
dràsticament, va ser arriscar-nos. A dir que no a un client que per a nosaltres tenia un pes 
econòmic important
L’altra cosa que si que trobo que ens ha passat amb l’administració publica sobretot és el tema 
de la quota no? Vaig a a contractar a aquestes que seran la quota d’empresa de dones o empre-
sa de l’ESS o persones amb diversitat fucional llavors si que hi ha moments sobretot que com 
qu eens dediquem a comunicar ens trobem participant en espais publics on presentes aquella 
feina que has fet de no se qui que t’ha contractat i intentar aportar alguna cosa que no sigui ni 
tant paternalista com el que esta dient la regidora de turno ni tant simplista com que ens enten 
com una cosa .. no pues es qeu volem que aquest any tingi un impacte social el Cartell.. i dius 
bueno ya pero t’agrada la meva feina com a mínim? 
N: el circo, amb la campanya de nadal per exemple…
J: una pregunta molt ràpida: considereu que formeu part d’un sector precari o poc útil dins de 
l’ESS? O sigui poc útil jo crec que em direu que no... (riuen) però el tema precari a veure què
C: La precarització nostra per sort de moment no és amb els sous, hem aconseguit anar fent 
plans de viabilitat, estratègia com per arribar a tenir unes condicions econòmiques dignes i que 
ara més o menys jo crec que estem bastant satisfetes si que crec que hi ha precarització en 
quant a la entrega o sigui acaba suposant moltes hores de la teva vida al projecte cooperatiu, no 
sé si te a veure amb el sector perquè realment parlem amb cooperatives de molts tipus, i crec 
que és algo comú que tothom està com autoesclavitzant-se.
J: parlem de l’autoexplotació que deiem abans
C: jo no tinc la sensació que sigui per sector, N tu què penses?
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N: jo crec que som persones autonòmes amb projectes propis i això ens implica aquesta au-
toexplotació que fem, malgrat la teoria la sabem de puta mare no acabem de trobar les eines, 
perquè quan parlem de posar les persones al centre no vol dir treballar 14h al dia.

J: ens contradiem amb els nostres principis
N: sí, però, jo no crec que sigui una precarització…
C: ya… bueno al final hi ha una part crec com de prioritats vitals o de totes les àrees de la teva 
vida, crec que tenim la sensació que per sort podem estar desenvolupant-nos a nivell vital a 
altres àrees com la cura o l’autocura física, doncs jo per exemple no havia pogut dedicar tant 
temps a la cura o l’autocura, ara vaig al fisio a la terapeuta, puc ballar sortir amb bici.. o tu N que 
vas al teatre, nedar no se què.
N: no crec que l’autoexplotació sigui només de l’ESS sinó que una persona freelance podria 
estar dient el mateix que nosaltres. Crec que és més el tema d’estar liderant un projecte propi.
J: Això que deieu, que crec que sou l’excepció que em trobo, al final com aconseguiu això de 
tenir temps, entenc que al principi no sé potser no era tant evident que poguéssiu tenir perque 
els inicis son complicats per a tothom, vull dir que potser heu anat treballant eines o amb l’equip 
per poder aconseguir allibrerar aquestes hores, just vaig entrevistar a una cooperativa d’Argenti-
na que han aconseguit treballar 4 dies a la setmana perquè malgrat no fan un esforç físic si que 
tenen un esforç molt mental i han decidit això, llavors això per a mi això és una eina o mètode 
per aconseguir aquest temps, vosaltres heu fet algo així?
C: a mi me parecería maravilloso treballar 4 dies així t’ho dic!
N: no hem establert uns mecanismes molt conscients, ara et sorprèn que ella digui que té temps 
per anar a la fisio, pero no sorprèn quan diem que la nostra vida és (nom de la cooperativa) i 
les 4 coses que faig fora del (nom de la cooperativa), si no fés aquestes 4 coses no tindria ni 
família!estic parlant que a les 19:30 vaig a fer teatre fins a les 21:30, i si no tinc aquest espai la 
situació seria molt greu però no t’he dit que de les 8 del matí a les 19:30 estic treballant, ja són 
moltes hores.
C: una eina que hem incorporat aquest any és el control de les hores, teniem la sensació d’estar 
fent més hores de les que diem que hem de fer, però no teniem la certesa perquè no les estavem 
apuntant a cap lloc, ara ja hem fet la revisió d’aquestes hores  del primer trimestre i aquesta 
senyora que tinc al meu costat (senyala a la N) ja anava passada d’hores, vale, què havia passat 
fins ara? Quan alguna tenia la sensació de voy a explotar, una cosa que crec que es guai (nom 
de la cooperativa) i que ens ajuda, bueno hi ha varies coses pero una que estic pensant ara és 
que ens podem derivar amb certa facilitat les feines, ho diem. 
N: ho diem, a la reunió dels dilluns, pues, ara fa poc un dia vaig dir un moment començo jo, 
he estat mirant tot el que em ve ara properament i segur que no ho puc fer i igual peto pel mig 
perque no abastaré, automàticament … vale digues que tens: vale jo puc agafar-ho, vale jo faig 
això, vale jo faig allò
C: clar, això ho diu la mateixa persona quan ella mateixa no es capaç de veure-ho ara ens ho 
està dient el document d’hores que és una eina objectiva que ens ajuda a veure el dibuix si 
estem sobrecarregant de feina a algú, però una altra cosa també és que treballem cuidant-nos
N: quan no s’adona algú, s’adona la del costat i li diu… escolta…
C: si i això em sembla bastant guai perquè ha sigut molt del caràcter nostre, quan veus com 
t’està escrivint el mail una de les compis ja veus que no, i ho comentes amb una altra companya 
i dius.. escolta seiem amb ella i li proposem fer algun canvi i trobar la solució i crec que això ho 
hem anat fent molt i no ens jutgem. Jo per exemple, als matins no he sigut mai una persona àgil 
mentalment, però jo m’axieco amb energia però em fa molt pal seure a l’ordinador, aleshores la 
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sortida amb bici que vull fer setmanalment és a primera hora, i hi ha un dia que totes saben que 
jo entro a les 11.
N: clar però després marxes la última…
C: sí,  però són aquestes coses que ens permeten fer tot això o la N. esmorza amb les mames 
del cole del seu fill porque si porque se quedan todas, pues yo tambien me quedo! i crec que 
això és el que ens fa estar amb aquesta sensació de que no és una esclavitud 100%, fas les 
hores però te les combines al teu ritme vital. Vull acompanyar una amiga al metge, pues ja està 
treballaré a la tarda vale?
N: si o bé et poses l’ordinador a la falda… (riu) aquesta és l’altra! i treballes des de la consulta 
o la furgo…
C: si faig les reunions a la furgo abans d’entrar a la consulta amb la meva amiga.. pues todo 
bien…
J: bueno.. vist des de fora jolín potser no cal però a tu no t’està angoixant fer això, i dius pues 
mira ho faig
N: Sí, jo crec que el que deies de que ens cuidem entre totes, quasi que tendim a estar més 
preocupades per les altres que per una mateixa, i dius no, no passa’m a mi la feina i després 
penses joder serà que no tinc feina, però ens protegim molt entre nosaltres
J: això és molt guai, perquè potser la pregunta que us faré ara quedarà així dissipada: heu tingut 
afectacions físiques o emocionals a causa de la feina (ansietat, depressió, taquicàrdies, coses 
així) anant més a lo fisic?
C: jo des de que estic al (nom de la cooperativa) diria que no, m’havia passat amb la feina an-
terior, però ara realment hi ha moments sobretot amb el que jo faig que va molt vinculat al diner 
públic que m’acabo encarregant dels tràmits que et posen un nivell d’estrès per tenir una data 
límit, etc, a la Teulada compartim projecte doncs amb la meva parella i hi ha moments que s’ha 
complicat la situació, he tingut dies de ploranera per algun estrès laboral però si ho comparo 
amb l’ansietat que vivia… es lo mas grave que nos ha pasado…
N: si que hi ha èpoques que et notes mes nerviosa que vas més a full de feina o hi ha alguna 
història a casa i tal…
J: nivells normals vaja
N: a vegades hi ha alguna cosa que em tomba pel cap que té a veure amb la feina i no és que em 
preocupi però em poso a pensar amb això i entro en allò, no és perqè tingui preocupació o em 
generi ansietat, però algun cop quan m’he vist que estic amb òstia molta feina o em genera una 
mica d’ansietat ja aviso: ui ui ui això no puc fer-ho, i potser com que venim de les experiències 
que venim…al mínim ja estem alerta de que no ens torni a passar.
C: Si, jo crec que vam muntar (nom de la cooperativa) perquè precisament anàvem a teràpia i 
vam dir que hi havia d’haver una solució laboral que ens permetés no viure ansioses perquè ja ho 
som prou. I sino el procés d’ansietat s’em passa molt abans que abans, per exemple m’acabo N 
que te acuna… i ja està és com que s’acaba i a la feina anterior pffff… havia arrossegat angoixes 
i patiments, i com coses que senties que et menyspreaven durant molt de temps i això pesava 
moltíssim, i aquí ho gestionem ràpid i et permet avançar amb tranquil·litat.
J: t’ha costat adaptar-te a aquesta nova realitat C?
N: jo crec que les dues anàvem a tot juntes i així anàvem més segures això també és un tema 
que molts cops que avui encara passa davant un client o projecte o entrevista que no estem 
segures, la persona ho diua: a mi m’agradaria anar acompanyada, hi donem poca importància 
i és molt important per nosaltres, ahir mateix la C podia anar sola però va dir no, no… siguem 
dues…i al principi si ho feiem les dues tot
C: feiem pressupostos juntes al principi! Era la manera de curar d’alguna manera aquesta solitud 
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i la sensació de menyspreu total, i que crec que la nostra relació d’amigues es va intensificar 
amb aquest procés personal de les dues
N: SÍ, sí
C: crec que la base ja era aquesta parlar molt de la sensació que teníem amb allò així que enge-
gues un projecte amb total confiança
J: ai feu enveja ehh? Bé, ja m’heu respost que heu fet xarxa amb altres coopes de comunicació, 
que coneixeu coopes del territori… 
C: la intercooperació amb coopes de comunicació és del que ens ha aportat moltíssim perquè a 
Tarragona no tenim molt de feedback en aquest sector 
N: si, ens complementa, és com una extensió de l’equip (nom de la cooeprativa) que no tens 
aquí i que saps que en un moment donat pots trucar
C: la tonteria de ser unes motivades de la FESC ve una mica buscant això, ostres vale, les iguals 
que està passant amb la comunicació dins de L’ESS, vull escoltar les persones que estan treba-
llant en projectes similars…
J: de fet aquest treball esta inspirat en aquests moments de la FESC, creieu que les cooperati-
ves de comunicació haurien de fer activisme? No sé si hauria de ser una mica ‘obligatòri’ dedicar 
aquestes hores?
N: ja potser no ets cooperativa doncs no?
C: si, aquesta cosa del retorn a la comunitat o de que un dels princpis quan montes una coope 
és aquesta voluntat de transformar en positiu el teu entorn i tal a nosaltres sí que ens interpel·la, 
no sé si hauria de ser oblicgatòri però tinc la sensació que nosaltres no fem més projectes que 
estiguin basats al 100% en l’activisme perquè no ens donen les hores i perquè al final tens pre-
sent que ha de ser viable econòmicament el projecte global, però, crec que com a agències de 
comunicació o coopes de comunciació tenim a més a més molta cabuda accions comunitàries 
o de retorn social, d’alguna manera ehh de tot tipus, realment no es pensa massa en la cosa 
comunicativa des de qualsevol canal o sigui… en aquests projectes, doncs cabem amb molta 
facilitat i estic segura que molts territoris si les coopes de comunicació s’ho plantegéssin tro-
barien projectes on participar de manera més activista o… nosaltres nomalment el que fem és 
buscar el finançament o ajudar en aquella iniciativa o la creem nosaltres o la creem juntes i ens 
posem en aquell procés de cerca de  finançament aportant hores de manera voluntària i desin-
teressada i si acabem aconseguint el finançament s’incorpora com una clienta més encara que 
tu has format part de la cerca de finançament, hi ha tota una part d’implicació voluntaria perque` 
creus en aquella idea i tal i a mi m’ajuda moltíssim a no perdre de vista la realitat que t’envolta, 
perquè és molt fàcil creure que lo real és lo que vius i per desgràcia encara som minoria les que 
vivim o tenim la sort de viure d’aquesta manera
N: i l’horitzó com a (nom de la cooperativa) el fet de construïr projectes així des de l’activisme 
com que ens ajuda a ‘cercionar-nos’ amb allò que estem fent m’explico?
C: i és una gran campanya comercial si ho penses com una cosa productiva és una campanya 
comercial, estar als llocs per a la intervenció per la millora del teu entorn
Amb la uni anem sempre a tot el que ens convida la universitat, de forma altruïsta i ens acaba 
tornant molta gent que ens ha conegut arrel d’això, 
N: estem bastant posades en espais així que creiem que (nom de la cooperativa) hi ha de ser és 
el paper que fas més tu (mira a la C) no crec que hagi de ser obligatòri però sí diu molt d’aquell 
preojcte o cooperativa de comuncació, sempre diem que una cosa que fa especial (nom de la 
cooperativa és que treballem molt des de la veritat, allò que fem és que ens ho estem creient 
de veritat i el fet de fer activisme demostra que això es així, no ho fem per demostrar-ho ho fem 
per veritat. Una mica el que deia la C, estar en aquests espais ens acaba tornant aquesta veritat.



73

C: és una realitat de molt  privilegi la del (nom de la cooperativa), també t’ho diré, entenc perfec-
tament que si la part econòmica no tira tu dices mira yo el activismo ya lo hago cuando voy a mi 
casa amb la meva família o la meva iaia, perquè realment a nostaltres tots aquests elements que 
hem anat dient tot el rato ens han fucionat o ens estan fucionant i això et dona una pau que et 
permet tenir totes aquestes possiblitats diriem. 
N: Sí, sense dubte, però a linci de l’inici partim des de 0 com qualsevol altre i és una aposta que 
fem, al final estàs al lloc perquè estàs apostant perquè la C passegi per exemple i d’aquests pas-
sejos surten coses noves pel (nom de la cooperativa), podem decidir quants cops et passeges 
pero forma part de l’estratègia del (nom de la cooperativa).
[Intervé una persona a la sala i hi ha revombori i comentaris de broma, es reprèn entrevista]
C: Sí estic d’acord, ha estat un privilegi però l’hem apostat
J: us semblaria guai un segell o algo de reconeixement a les cooepratives que tenen aquest im-
pacte que fos algo més visible? Entre nosaltres perquè ens coneixem I perquè ho compartim a 
la FESC pero potser de cara a algo més de Pam a Pam, Federació de Coopes,… doncs alguna 
espècie de segell o algo que digui ‘aquesta cooperativa ho té tot i treballa bé.
N: A mi em provoca extranyesa que sigui sorprenent que siguem una cooperativa i estiguem 
com transformant
C: o intentant-ho
N: no? doncs potser posaria un segell a les que no estan fent això una mica nazi això no?
C: ciudado que diu que fa Economia Social i Solidaria però no, es mentida (Riu)
N: Crec que això és més perillós això quan un és cooperativa hi ha una serie de valors que en 
teoria has d’estar complint, per tant  més que premiar a les que ho estan complint, hauria de 
ser…
C no, pero és veritat, nosaltres ho hem preguntat a la federació si feien aquesta feina
N: aqui a Tarragona ens hi hem trobat
J: Jo m’hi he trobat també
C: si, algunes els va bé perque té beneficis a nivell de forma jurídica.
J: clar per això deia lo de obligatòri
C: i després passarà que hi ha la llei de cooperatives i ara estan fent la llei de l’ESS que tampoc 
no té uns mecanismes de revisió, o de control i sancionador si fos necessari diriem, aleshores 
marquem uns principis les que ens motivem, i ens ho creiem doncs ens quedem allí a tope, 
recordo al princpi que teniem la llei de cooperatives impresa i enquadernada a la oficina i tota 
marcadeta amb etiquetes perquè no s’ens despités res, però és veritat que hem trobat a faltar 
en algunes situacions que hem viscut aqui que hi hagués algú darrera que digues oye tu això 
no es pot fer
N: des del punt de vista comunicatiu quan des de l’Economia Social i Solidaria estem en un 
mateix relat o discurs, que hi hagi empreses aquí dins que estan utilitzant aquests discurs i no 
ho són, doncs és molt perillós és com la petroquímica si tira fum verd, doncs em sembla exacta-
ment igual de perillós, estan utilitzant un vocabulari que no som nosaltres, em sembla molt més 
útil identificar les coopes que no són coopes que no les que ho som. 
J: d’aquest petit debat ve el que ja és el final de l’entrevista, crec que s’ha parlat alguna vegada 
pero bueno, creieu que seria convenient ajuntar les coopes de comunicació fer una espècie de 
gremi, sindicat, per posar en valor la comunicació i disseny dins de l’ESS, fer èmfasi amb els 
valors que hi ha dins de l’ESS i les empreses privades, i poder treballar una comunicació trans-
formadora anant totes a la una. Parlar de temes de drets laborals, suport legal…
C: per a mi hi ha coses que crec que són comunes amb la resta de cooperatives, no ho sento 
tant específic de l’àmbit de la comunicació i si que crec que hem de trobar la manera d’enxar-
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xar-nos i de tenir totes aquestes reflexions col·lectives, crec que ho intenten una mica les xarxes 
de segon nivell com la Federació de cooperatives, la XES… a mi m’encantaria viure a prop de la 
XES, perquè a vegades llegeixo tota la teorització que hi ha al voltant de l’impacte que ens passa 
i això, llavors crec que hi ha coses que són del món de l’ESS i del cooperativisme en general i 
després hi ha una iniciativa que s’està donant a Tarragona que és dins de l’àmbit del disseny 
gràfic que hi ha una associació que en formem part que les la Associacio d’Il·lustradores de 
Tarragona que estan fent un decàleg per treballar amb les administracions locals que no poden 
obrir concursos per tot el que té a veure amb disseny perquè tot això és precaritzar les profes-
sionals del sector i si no ho fan amb altres àmbits perque ho fan amb el disseny?
nosaltres ens hem deixat de presentar a unes licitacions de disseny, no licitacions sinó concur-
sos, perquè la voluntat es construir un marc i apretar les administracions, doncs això em sembla 
súper interessant a mi, realment la majoria son freelance.
N: en el sector del periodisme per exemple no s’ha aconseguit que es lluiti conjuntament, és un 
repte que podem tenir com a ESS.
C: nosaltres hi havia una idea que sempre ens donava voltes que sempre és com fer arribar els 
valors de l’ESS a persones que es dediquen a la comuncació fora de l’Economia Social, hem 
intentat fer algunes accions i hi ha algunes persones que van venir i intentar entrar una mica al 
rollo tipus el congrés que vam fer una edició i ara en volem fer una segona, perquè els perio-
distes per exemple puguin veure una altra manera de comunicar, el Col·legi de Periodistes per 
exemple seria un espai on fer més incidència
J: bueno estan blindats molts organismes,  gremis…
C: sí, si et montes l’alternativa, acabem amb una saturació de xarxes de segon nivell que bufff…
J : al final és el que deiem de la militància, que acabes dedicant moltes hores a això i no te da 
la vida i no és remunerat, és activisme pur, també hi ha hagut casos que m’han dit potser es 
solaparien amb altres accions, potser es pot proposar des d’un ateneu i no de forma individual. 
C: si, jo també penso que hem de trobar la manera d’unir forces amb la resta de coopes, si amb 
aquests treballs s’identifica alguna peculiaritat que fa que les que estem al sector comunicació 
ens haguem de mirar allo amb uns altres ulls doncs es deriva un subgrup de treball pero… 
J: Sí, Sí, vale pues no hi ha mes preguntes
C: senyoria 
Riures
J: no sé si voleu afegir algo, potser us demano info del congrés i així el puc enregistrar al treball
N: saps què passa que gaudim molt fent el que fem, clar que hi ha algun dia que et cagues amb 
algo pero… havent viscut les experiències que hem viscut, viure el que vivim és un privilegi
C: hi ha una cosa que diem que tot et costa tot una mica més que si haguéssis decidit estar a 
l’establishment, convèncer extra, lluita extra… quan ja t’has après el discurs t’el repeteixes en 
bucle, jo crec que tenim una gran sort diriem no d’estar fent el que ens agrada, no i amb aquesta 
mirada de cuidar-nos i de que el que realment el bé comu estigui per devant i tal, i després no 
ho fem al 100% perquè la vida no te da pero en general crec que es una sort haver arribat a 
descobrir que existia una manera de muntar un negoci d’aquestes característiques.
J: doncs sí, moltes gràcies guapes

Cooperativa 5 - entrevista escrita 
Quan es van constituir?
agost de 2019
Per què cooperativa?
Vam considerar que la fórmula que més s’acostava al que enteníem per emprendre de forma 
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col·lectiva era la cooperativa. Ideològicament, cooperativitzar la nostra força de treball era l’úni-
ca opció.
Quin percentatge d’homes i dones teniu en plantilla?
2 sòcies treballadores
1 soci treballador
1 treballadora
Sou totes socies treballadores?
No, fa dos mesos que ha començat una treballadora
Externalitzeu serveis? Si ho feu ho feu sempre a empreses de l’Economia Social?
Sí, sempre excepte en casos on no hi ha (gairebé) opció. També comerç local i de proximitat que 
potser no són ESS explícitament.
Com us organitzeu? Quins serveis oferiu?
Ens organitzem de forma assembleària entre les tres sòcies, ara a més, estem just investigant 
com relacionar-nos de forma assembleària amb la treballadora (explorant).
Fem comunicació i periodisme.
Feu activisme? Formeu part d’alguna xarxa (xes, xac, ateneu?)
Sí, dins i fora de l’ESS. També en matèria fronterera i antiracista.
Feu projectes només pel món cooperatiu o d’economia social o també per clients mercantils?
Món cooperatiu, entitats socials, polítiques i culturals i administració pública. Poques vegades 
hem treballat per empreses/clients mercantils més enllà d’alguna empresa petita o autònom.
Us sentiu ben integrades dins del món cooperatiu? I dins el món mercantil? 
Dins el món cooperatiu sí, però significa constantment remar contracorrent. No ens sentim cò-
modes dins el món mercantil, ni tan sols entre cooperatives que tenen pràctiques capitalistes.
Heu tingut o teniu la sensació d’estar entre els dos mons capitalista i ESS i no acabar d’encaixar 
en cap dels dos com a cooperativa de serveis de Comunicació?
De vegades sí, per la professionalització d’alguns espais fora de l’ESS, però alhora ens segueix 
pesant més la vessant més política. Clar que si mai treballem fora de l’ESS, és guai treballar 
‘amb diners’ i possibilitats comunicatives, això es gaudeix, és clar.
Considereu que formeu part d’un sector precari o poc útil dins de l’ESS?
No sé si la paraula seria precari, comparat amb d’altres, està prou ben remunerat. Potser sí que 
hauria d’estar més valorat, perquè clarament l’ESS hauria de poder arribar a més públics i això 
es fa comunicant. A nivell periodístic, dins i fora està igual de mal pagat.
Com us afecta emocionalment treballar en una cooperativa de Comunicació dins l’ESS? Creieu 
que si treballéssiu exclusivament en el món mercantil tindria pitjors o millors repercusions de 
salut?
Uf, és una pregunta molt difícil, penso que el tema és ser autònoma i viure contracorrent (ESS 
en un món capitalista) de forma constant, no sé si tant la comunicació. Potser sent assalariada 
en algun altre lloc em faria estar més tranquil·la, però probablement no tindria tan clar que soc 
al lloc correcte.
Creieu que es menysprea més la Comunicació dins de l’ESS? 
Creiem que es valora poc, i que “tothom en sap”, ojalà s’apostés molt més i tinguéssim més 
marge de maniobra.
Què és diferent del llenguatge d’una cooperativa de Comunicació a una empresa de Comuni-
cació mercantil?
Bàsicament, a l’ESS Sovint la comunicació pren un sentit de transformació, això la fa especial. 
Gairebé sempre comuniquem coses que volem que siguin comunicades.
Quines propostes feu des de la cooperativa per a l’economia social i solidaria? 
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Sou activistes particpeu d’iniciatives de l’Economia Social? Quines?
Participem de la FESC, Opcions, la Federació, la XES, Pam a Pam, La Zona, l’Ateneu Cooperatiu 
del Maresme, Balanç Social... Moltes coses :)
Tracteu de forma diferent els clients que venen de l’economia tradicional/món capitalista dels 
que venen de l’economia social? Teniu tarifa epecial per a elles?
Sí, fem un petit descompte per entitats de l’ESS. També tenim més paciència i les tractem amb 
molt més carinyo.
Feu xarxa amb altres cooperatives de Comunicació? 
Vam fer una mica de XES Comunicació però no ens sentíem molt integrades i ho vam deixar. 
Coneixeu les coopes de Comunicació del territori? 
Sí
Hi heu treballat? 
Sí
Heu parlat alguna vegada amb alguna cooperativa que no sigui de Catalunya?
No
Creieu que totes les cooperatives de comunicació haurien de fer activisme?
Sí, totes les cooperatives. Participar de la comunitat (entesa com vulguis) és un dels principis 
del cooperativisme.
Creieu que seria conveient poder agrupar les cooperatives de Comunicació per aconseguir fer 
comunitat i així posar en valor a la Comunicació i Disseny dins de l’Economia Social i Solidària 
i fer èmfasi en la diferència que hi ha entre els valors de les cooperatives de Comunicació de 
l’ESS i les empreses de Comunicació mercantils per poder treballar en una Comunicació trans-
formadora?
Sí, però no és tant si això hauria de passar, sinó si l’espai que hi ha ens agrada. Jo penso que 
l’espai hi és, el tema és per què no ens sentim totes part d’ell o perquè tenim més afinitat amb 
altra penya, m’explico?
Idees que podriem posar damunt la taula si ens agrupéssim:
 - Redactar algun tipus de ‘codi ètic o bones pràctiques’ que hauria de tenir la 
comunicació dins l’Ess
 - Benestar laboral
 - Tracte diferenciador clients ESS-clients mercantils
 - Eines de gesitó emocional i empoderament personal 
 - Borsa de treball o tauler on poder compartir feines excedents i no sobrecarregar 
altres coopes
-
Li veieu avantatges i inconvenients?
Teniu algun suggeriment?
Respondria el mateix que abans, cal però ja hi és, potser és que no ens hi sentim còmodes

Cooperativa 6

J: Vale, tia, són preguntes bastant senzilles, vale? Crec que no posen en compromís res. Gravo 
l’entrevista per transcriure-la. I “nada”, bàsicament és que et presentis i que m’expliquis la pri-
mera part: Quan us vau constituir, per què vau triar a ser cooperativa, si totes sou sòcies treba-
lladores, “y de momento hasta aquí”.
E: Vale, no sé si soc la millor persona per explicar-te tot això.
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J: Vale, bueno, intenta-ho. 
E: Bueno, el nom, clar, suposo que hauràs de posar el real, eh? Doncs E.V. Ja et passen les 
dades “por escrito”. Vale, et dic que no soc potser la millor persona per dir-te això perquè jo 
vaig entrar allà a iniciar tot el procés, però diria que la productora es va constituir l’any 2019, si 
no m’equivoco. Bueno, el projecte és fruit inicialment de tres amics. Venien tots del món de la 
comunicació. Llavors, van decidir muntar alguna cosa. Muntar alguna cosa que fos com dife-
rent. No es volia tenir una agència de comunicació al uso. Hi havia molt interès en tot el tema 
audiovisual, en tot el tema fotografia i disseny. I bueno, es van ajuntar i van anar a petar aquí 
Sabadell i informant-se una mica, van trobar el tema de cooperativa. Sé que és veritat que crec 
que venien ja amb un bagatge d’això. O sigui, ja coneixien que era l’entorn cooperatiu, aquesta 
altra manera de funcionar. Tots tenen una mentalitat molt anticapitalista, no? en aquest sentit. I 
en quant també a funcionament de les empreses, en el tema dels drets laborals i tal, conscients 
que estem en un sistema que no funciona. La millor opció doncs era fer-se cooperativa també 
per tot aquest retorn social que comporta aquesta fórmula. Jo, en el meu cas, fa un any i mig que 
estic dins. La N., el J., i la N. són totes sòcies treballadores. Jo estic en procés perquè he tingut 
històries personals, venia de tenir un negoci a Andorra, i tal, i ara he aconseguit desvincular-me. 
Llavors estic en procés de fer-me autònoma aquí i entrar com a sòcia treballadora també. Val a 
dir també que el fet que jo hagi sigut sòcia fins ara no ha comportat res, perquè ha sigut com si 
fos sòcia sense ser-ho a nivell de tot, a nivell de presa de decisions, a nivell de tot.
J: Vale, ok. Llavors, ja la següent pregunta és si externalitzeu serveis, si ho feu sempre amb 
empreses de l’economia social. 
E: Vale. Sí, externalitzem serveis i podria dir que en un 90%, 90 llarg sí que mirem que siguin de 
l’economia social. Bueno, jo què sé, hi ha el cas, per exemple, de la Marta, que ella és autòno-
ma, però bueno, està dintre del mundillo. Potser alguna cosa que no trobem. Jo què sé, ara, per 
exemple, amb això que estem muntant de la uni d’estiu, hem externalitzat el tema dels podcasts 
amb una empresa que no és cooperativa, però coneixem. Tenim un col·lega allà dins, sabem 
que treballa bé, però en la gran majoria dels casos sí que mirem que sigui dintre de l’entorn 
cooperatiu.
J: Vale, llavors, la següent pregunta és més com a nivell organitzatiu, que és com us organitzeu 
a nivell intern. Si, per exemple, feu reunions i rondes de cures els dilluns, per exemple. Tema di-
visió de tasques, no? Treball productiu i treball reproductiu. I després si feu activisme i si formeu 
part d’alguna xarxa, rollo XES, XAC, Ateneu, etcètera.
E: Vale. A nivell organitzatiu, fem reunió d’aquí pels dilluns. Això de forma regular. Això és algo 
que vam aconseguir fa pocs mesos, perquè sí que les teníem marcades, però pel volum de feina 
i perquè sempre acabes prioritzant altres coses, no ho fèiem, fins que ens vam plantar i vam dir: 
“No, això també és feina, necessitem fer-ho, deixem de... “ui, no, és que tinc una altra reunió”. 
No, és que això també és una reunió important, igual que les altres. Arribar fins aquí ens va cos-
tar una mica, però bueno, ho hem aconseguit, ho estem fent. Fem sempre rondes emocionals 
al principi per saber com estem. Jo què sé, en el cas que alguna no estigui bé, doncs es parla 
entre totes i es mira de, jo què sé, paliar, solucionar o que la cooperativa pugui donar resposta 
en aquelles coses. Per exemple, jo què sé, ara en alguna ocasió la cooperativa s’ha fet càrrec de 
despeses mèdiques d’alguna treballadora. No sé, això ho estem... bueno, ho estem aconseguint 
per aquí. Què més? Què més m’has preguntat?
J: No, això que si feu per exemple rondes emocionals és una cosa que m’interessa. Si doneu 
espai per les cures en aquestes trobades dels dilluns al matí. I de quina manera us repartiu el 
treball productiu i el reproductiu? Perquè, en el cas de moltes copes, el fet de portar gestió és 
una cosa que és molt farragosa, inclús participar de xarxes, en plan Ateneus i coses així, també 
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és com perillós.
E: Sí, vale, bueno, participem en xarxes així… doncs participem de l’Ateneu, estem al Teler 
Cooperatiu… I crec que a nivell així com de més actiu, bueno, som sòcies de COOP57, diria que 
estem federades, ara entrarem a la XES, perquè fins ara ha sigut impossible fer una entrevista 
per qüestions logístiques d’ells. I, en quant a tasques, ens ho repartim molt també, sobretot, en 
funció de les nostres capacitats, perquè, bueno, si no, no té sentit. Però sí que és veritat que hi 
ha certes coses que potser estem una mica totes a tot, per exemple, jo què sé, en quant a l’Ate-
neu, també estem bastant repartides, amb el que cadascuna li ve una mica de gust fer, més enllà 
de les capacitats que tingui. I… però, bueno, sobretot en funció de capacitats, perquè jo, per 
exemple, a nivell de vídeo, no en tinc ni idea. O sigui, jo sí que algun dia me’n vaig a córrer amb 
el J., però li faig de mula de càrrega, perquè no tinc ni idea. Però sí que ho fem… Després, jo què 
sé, sí que és veritat que tasques internes, com, per exemple, els números, que potser hauríem 
de… que és algo molt farragós, poter hauríem de portar-ho molt més entre totes, ho porta una 
persona. Ara també estem començant a… bueno, de moment encara no tenim reglament de 
règim intern, l’estem començant a treballar ara. I això, per exemple, sí que són coses que vo-
lem fer. Per exemple, a nivell de feina, abans fèiem els pressupostos com entre totes, cosa que 
s’allargava molt, era molt lent, no sé què. També tenim un tarifari que hem d’anar actualitzant, 
perquè va canviant això. Això també és molt farragós. Però ara sí que estem intentant que, rollo 
com quan arriba una feina, que l’entomi una persona i que la derivi, doncs en el cas que, jo què 
sé, doncs a mi m’entra algo, m’envien un mail i m’entra algo de gràfic, doncs li passo la N. no? 
I llavors ja aquella persona ja s’encarrega de ser interlocutor, s’encarrega de fer el pressupost, 
així amb una mica més d’autonomia. Després sempre demanem, en plan el “vistasso” final, de: 
“Ei, us sembla bé?” Ja està. I funcionem una miqueta així.
J: Molt bé, guai. Vale, llavors venen les preguntes del món cooperatiu versus l’empresa privada 
/ món mercantil / monstre capitalista. Feu projectes només pel món cooperatiu o l’economia 
social o també teniu clients de l’empresa privada? Vull dir que és majoritàri, no, diguéssim?
E: Jo crec que en general treballem amb economia social. Sí, com a molt, doncs jo què sé, no 
ho sé, amb algun ajuntament. Però d’empresa privada... hòstia, ara no t’ho sabria dir del cert, 
però diria que no.
J: Vale, llavors: Us sentiu ben integrades dins del món cooperatiu i dins del món mercantil? És a 
dir, heu tingut o teniu la sensació d’estar entre els dos mons? Entre el capitalista i l’economia so-
cial, i no acaba d’encaixar 100% en cap dels dos com a cooperativa de serveis de comunicació? 
E: Crec que... Hòstia, qué preguntita. Joder, la preguntita. Crec que ens trobem bé dintre del 
món de l’economia social, crec que hi encaixem, el que passa és que, bueno, el que dic sem-
pre no? Vivim dintre d’un sistema del qual, moltes vegades, no pots escapar, per molt clar que 
tinguis els principis i els valors i no sé què, al final també, jo em remeteixo, doncs jo què sé, a 
conductes, a maneres de fer, a feines que et demanen, per exemple, que jo què sé. Tot el tema 
xarxes: a nosaltres no ens mola tot això, i és molt de capitalista, i és molt mercantil. Però ens 
hem adonat que no, doncs “no hay tutía” a vegades, saps? i ho has de fer. Que normalment ho 
externalitzem, perquè tampoc no tenim ni puta idea. Llavors, sí que crec que com que estem 
en aquests dos mons, però perquè no hi ha una altra. O sigui, l’economia social ha estat dintre 
d’aquest capitalisme i és com: no ho pot trencar. O sigui, han de conviure. 
J: Vale. I heu sentit que se us menyspreï, o sigui des del món de l’economia social, no? Que 
diguin en plan: “ostres, una cooperativa de comunicació, “esto es muy chic, esto tiene que ser 
muy caro”. I des de l’empresa privada dir: “hòstia, una cooperativa, hauria de ser un preu més 
barat i que raro que facin coses de tanta qualitat, no? Si “tendrían que hacer una mierda con el 
Paint”. 
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E: Sí, això passa, això passa. Clar, també és una putada, perquè el món de l’economia social és 
bastant precari, i sobretot en un món com el de la comunicació, que és megaimportant i sembla 
que la gent no ho entengui. I la gent es sorprèn, no? En plan de: “ostia, es que me cobras por 
hacerme un vídeo, yo qué sé, dos mil pavos”. I és com: “Bueno, és que és el que costa. Vés-te’n 
a la privada, aviam què costa”. També, bueno de fet també nosaltres, el nostre tarifari, tenim tres 
tarifaris diferents. Tenim dos per l’economia social, un per copes emergents i un altre per copes 
consolidades, i després tenim un tercer tarifari per les empreses mercantils. Llavors crec que a 
nivell de preus, bueno, intentem ajustar-nos, però sí que és veritat que el món de la comunicació 
está… és com que no està valorat, i passa això dintre de l’economia social: “ostia, qué caro es”, 
però és que és el que costa. I fora, bueno, com que hi ha aquesta visió també des de: “ostia, las 
cooperativas, eso que ayudáis a la gente”, no? També hi ha l’imaginari aquest col·lectiu d’això 
social, de ONG, de no sé què. També passa potser que a vegades hi hagi la idea aquesta de, en 
plan de: “hòstia, faran una merda” no? Però bueno, sí que és veritat que nosaltres com a pro-
ductora crec que no ens ha passat massa, perquè a la que la “penya” veu la web o els projectes 
i tal, normalment la “penya” està bastant contenta amb el que fem. 
J: Vale. Per tant, podem dir que des de l’economia social i solidària es menysprea o no es posa 
en valor del tot la comunicació?
E: Sí, totalment.
J: Vale.
E: Totalment.
J: Vale, “esto me lo has contestado ya”. Vale, això també. Vale, pregunta: com us afecta emocio-
nalment treballar en una cooperativa de comunicació des de l’economia social? És a dir, creieu 
que s’hi treballa… o sigui, de la mateixa manera… et pot afectar emocionalment de la mateixa 
manera que si treballessis en una empresa privada tenint un jefe i tal? O esteu millor a nivell de 
salut o emocional? O depèn de les tasques que faci cadascú?
E: És difícil. Bueno, és difícil perquè primer, estem amb uns volums de feina que se te’n va la 
castanya. Però bueno, jo suposo que això li passa a qualsevol empresa, ja sigui de l’economia 
social o del món capitalista, no? Qualsevol empresa d’autònoms, no? Quan ets autònom i tens 
la teva pròpia empresa, has de fotre el doble de sacrifici. Crec que això és igual per tothom. 
Però a nivell emocional, jo crec que... que estem molt més contentes on estem ficades. Per què? 
Perquè nosaltres al final decidim una mica dintre del que puguem, no? Al final també som una 
empresa, necessitem guanyar-nos els calés. Però decidim molt, això, els projectes que agafem. 
Per exemple, jo què sé, si em ve un McDonald’s i em diu: “Ei! ¿Qué pasa? Hazme esto”, doncs 
li direm que no, per molta pasta que ens pagui. Per què? Perquè doncs bueno, per això, a nivell 
de valors i a nivell, ja doncs això, emocional “no casamos”, no? Llavors, jo crec que estem con-
tentes de poder fer això i poder també tirar, com doncs això, com la nostra línia, no? Com tenim 
una línia molt marcada i poder utilitzar això sense que ens vingui d’una altra banda. En plan de: 
“No, no, és que vull això, vull això”. Bueno, després tens el client, no?, que també et va marcant 
una mica. Però en aquest aspecte crec que estem molt contentes.
J: Vale, potser també volia comentar-ho més a nivell de salut. És a dir, perquè tendim a norma-
litzar aquests volums de feina que deies, no? i també doncs patim una mica de no poder exter-
nalitzar tot el que voldríem, perquè treballem amb pressupostos ajustats. Llavors, tot això porta 
a tensionar la corda del nostre estat de salut, no? En plan, doncs, un atac d’ansietat, caure en 
una depressió, insomni, bla, bla, bla.
 E: Sí, a nivell de salut.
J: És així?
E: Sí, sí, sí, això passa.
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J: I com ho abordeu?
E: Com què?
J: Com ho abordeu? O sigui, us ho escolteu les unes i les altres? Fins que una peta no ens en 
adonem?
E: No, a nivell de comunicació interna, això ho tenim bastant. Ens anem, bueno, algunes més 
que d’altres, però normalment s’expressa. S’expressa sense cap problema, en plan de: “Ei, 
estic molt agobiada, estic tenint molta feina, no puc”. I dintre de la mesura, doncs intentem aju-
dar-nos. Però a vegades, doncs és això, que el dia a dia se’t menja i no pots fer res. Sí que és 
veritat que a nivell de salut, per aquesta part, no estem contentes.
J: Vale. És que això és una cosa que també m’estic trobant.
E: Sí, hi ha aquesta puta autoexplotació, que s’acaba normalitzant. 
J: Sí, sí, justament em sorprèn perquè comparem... Totes les cooperatives a les que he entre-
vistat, ho comparem amb la vida dels autònoms, mai amb una vida d’una persona assalariada. 
E: Clar. Però per què?
J: Perquè és en plan: perquè el projecte és teu i...
E: Clar.
J: I no tenim dret a autoregular-ho igualment? O sigui, saps? com que ens costa autoregular-ho.
E: Sí.
J: Bueno, l’autoexplotació també és un tema.
E: Sí, perquè és això, que és que quan ho has de fer tu, bueno, se’t duplica tot. És. diferent que 
si tens un jefe i tu t’oblides perquè ho està gestionant tota aquella persona, no? A la que tens 
una cooperativa i ets sòcia treballadora i d’això, ja ets tu qui ha de manegar tot això. Llavors crec 
que com que has d’obligar aquests volums de... d’estrés i de...
J: I us plantegeu introduir eines, en plan, de facilitació o de dinamització o és que no sé com 
diria, com d’intervenció per poder regular aquests “picos” de feina? És a dir, un exemple. Hi ha-
via una cope que deia: nosaltres hem necessitat un grup, o sigui, una empresa que es dedica a 
fer com teràpia d’empresa per poder posar límits, no? i dir que no a feines i fer un plàning anual 
de dir: vale, o al mes tenim aquestes feines i amb això ja ens dona per viure el que necessitem. 
Vull dir que a vegades és, en plan, agafem moltes coses i no tenim aquesta previsió anual. Us 
plantegeu algo d’això?
E: No ens ho hem plantejat en aquest sentit. En aquest sentit de posar-nos límits no ens ho hem 
plantejat. Nosaltres fem a principi o a final d’any, fem previsió de quanta pasta necessitarem 
guanyar aquest per mantenir tot el que tenim. Això ho anem fent, sí, això ho tenim clar. Però no 
ens hem plantejat el tema aquest d’agafar facilitacions per posar-nos límits. Que potser ens faria 
falta, eh? segurament ens faria falta per aprendre això. 
J: Vale, ja estem acabant eh, “Helen”. Coneixeu a copes de comunicació del territori? Entenc 
que sí. Feu xarxa amb altres cooperatives de comunicació? Entenc que sí. Creieu que totes les 
cooperatives de comunicació haurien de fer activisme? És a dir, m’he trobat entrevistant algu-
nes cooperatives que diuen ser cooperativa perquè els interessa per la forma jurídica que té o 
perquè hi ha alguns valors que els fan sentir més còmodes, però no formen part de cap xarxa, 
ni tan sols treballen en projectes per donar-los veu, projectes potser més minoritaris, per dir-ho 
així. Llavors, creus que el fet de ser una cooperativa de comunicació, que és qui té una mica 
de poder en aquest aspecte de poder transformar hauria de ser una mica obligatori, no? que hi 
hagués una quota de projectes amb impacte?
E: Jo crec que sí. Crec que sí, crec que... Bueno és que crec que ja pel simple fet d’estar dintre 
del món cooperatiu crec que ja ho hauria d’implicar això, no? El món cooperatiu al final del que 
es tracta és de fer comunitat, de fer xarxa i d’ajudar-nos les unes a les altres. I això passa a part, 
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també per això, per donar veu a aquests projectes que potser no la puguin tenir, no sé què. I 
això, jo què sé, per exemple, es fa molt des de l’Ateneu. Crec que aquestes cooperatives que 
són cooperatives, que de cooperativa tenen el nombre, doncs això, que no són cooperatives. 
Crec que el fet de ser cooperativa hauria d’implicar ja tot això, així que sí, crec que hauria de 
ser una mica obligatori passar per aquí. I després en quant a, doncs jo què sé, les feines també, 
reflexionar-te-les des d’una altra mirada. No és que m’entri aquesta feina, no? és que “vull que 
em facis això”. Vale, et faré això, però li donaré una volta pensant des de l’economia social, des 
d’aquests principis i valors que no sempre és possible, això també això s’ha de dir, que no “es 
todo color de rosa”. 
J: Ja. Vale. Llavors així, com per anar acabant, creus que seria convenient o d’ajuda poder... 
perquè bàsicament és el que ens passa quan anem a la FESC no? que ens assentem totes les 
cooperatives de comunicació a plorar juntes en aquell carrer. Llavors, si seria guai poder-nos 
agrupar, no? i poder aconseguir fer una comunitat per posar en valor l’economia social... ai! la 
comunicació dins de l’economia social i donar-nos com un suport, no? És a dir, que tingués una 
forma per dir-ho d’alguna manera com de gremi, que tingués una part potser més sindical com 
de drets laborals, no? perquè trobo que l’autoexplotació és una cosa que surt molt en totes les 
entrevistes que porto fetes i no sé si és un patró que es repeteix en una cooperativa de salut, per 
exemple, saps? Llavors, també doncs que fos una eina per posar en valor aquesta comunicació 
transformadora i inclús potser fer pedagogia en empreses de comunicació del sector privat.
E: Sí, jo crec que sí que fa falta. De fet, això crec que ja s’ha fet. Crec que... de fet, mira, ara que 
has dit FESC, a la FESC de l’any passat, amb qui vaig estar parlant? Amb la Maria, es deia? 
Bueno de la Cooperativa El Far de Tarragona, em sembla que estan. I de fet, em va dir que hi 
havia com una... van com muntar com una trobada de copes de comunicació.
J: Elles fan un congrés, sí.
E: Vale, doncs precisament també per abordar tot això. I, hòstia, no hi vam poder anar, però em 
va semblar com superinteressant i molt necessari poder tenir aquests espais. Així que sí, crec 
que sí.
J: Vale, no creus que sigui algo contraproduent, eh? En l’aspecte que potser és duplicar es-
forços? És a dir, que hagis de formar part d’aquest congrés, formar part de l’Ateneu, formar 
part de la XES, no sé què, no? Vull dir, en plan, que potser es fragmenta molt el moviment d’una 
banda?
E: No, jo crec que pot ser enriquidor perquè, bueno, per conèixer altres copes, per donar-nos a 
conèixer nosaltres mateixes i per posar en comú totes aquestes situacions en què ens trobem i 
potser poder trobar solucions que altres copes ja han trobat o potser no, o crec que és positiu 
per això. Contraproduent en quant a, beueno, potser pel tema de que “tenemos que estar en 
todo”. 
J: Ja.
E: I al final, doncs, és merda perquè...
J: Els recursos que tenim són els que són. 
E: Però crec que a nivell de copes de comunicació sí que molaria molt poder fer això i potser no 
haver d’estar a la XES, no sé què, no sé cuantos, sinó tenir el nostre gremi.
J: Clar, és que jo pensava que potser, per exemple, dins de l’Ateneu, no? que hi ha el cercle de... 
bueno, cercle, sí, no sé ni si és un cercle ja, perquè comunicació, per exemple, que al final és 
un Ateneu Cooperatiu del Vallès Occidental. A dins del Vallès Occidental, crec que som algunes 
copes de comunicació, potser des d’aquí es podria crear una eina, no? Dins de cada Ateneu, 
no sé. O sigui, com per donar-li, ja que hi ha aquest cercle, no? doncs per donar-li un valor més 
enllà de la comunicació interna de l’Ateneu. 



82

E: Sí, s’hauria, però què ens passa sempre? Que la comunicació es deixa per “lo último de lo 
último”. I se li destina pocs recursos, però després volem que surti tot. I que surti tot superbé.
J: Tens alguna teoria de per què passa això?
E: Perquè crec que falta pedagogia. Que falta pedagogia perquè... I no ho entenc. I no ho entenc 
per què, perquè a la vegada la gent és conscient que la comunicació a qualsevol nivell, ja surto 
de les copes, la comunicació entre persones és el més important que hi ha en qualsevol àmbit. 
I és com, joder, entenent això, per què no es trasllada cap a la feina? I no ho acabo d’entendre. 
Crec que, doncs això, falta molta pedagogia. La gent dona importància a altres coses i que al 
final, tot bé “con el cooperativismo”, però al final cadascú mira per lo seu. 
J: Sí, bueno, anava dir una pregunta “peliaguda”, però perquè, vull dir, això està ja fora de guió, 
eh? Però no vols dir que també pot ser una qüestió de pressupost? O sigui, en el cas d’Ateneus, 
per exemple, una qüestió de pressupost? És a dir, donar més pressupost a comunicació està 
més mal vist que donar més pressupost a emergència ecosocial?
E: Sí, sí. Perquè si no, no passaria. I de fet, crec que s’ha d’educar la penya en quant a... Coi! 
Si dones més pressupost a comunicació, hi haurà molta més comunicació i amb lo qual, farà 
créixer tot lo altre. Però sembla que com que no entra al cap.
J: Pues sí. I l’última pregunta. Tornant una mica a les cooperatives que no són cooperatives 
dins del món de comunicació. Que justament entrevistant a les del FAR va sortir la idea de dir: 
pues molaria que hi hauria que hi hagués un segell, no? Igual aque hi ha això de l’assetjament, 
no? doncs de bones pràctiques en comunicació. Que les cooperatives que són cooperatives de 
comunicació, i a més a més el 95% dels nostres projectes té vincle amb entitats de l’economia 
social, doncs tinguéssim un segell, no? i que, per tant, un destacat de dir “oye pues” que si es-
tic buscant algú amb un impacte total en això, doncs puc identificar-ho ràpidament. I elles van 
suggerir de fer-ho al revés. O sigui, marcar les copes, o sigui, posar un segell a les copes que no 
estan fent aquest activisme, diguéssim. Et sembla millor això? O sigui, creus que té més sentit?
E: Sí, sí. Crec que té més sentit. Crec que té més sentit i crec que és més útil. 
J: Vale. És que em va semblar interessant perquè vaig pensar, bueno, doncs “un sello y tal”, i van 
dir: s’haurien d’identificar les que són pirates, no les que no són pirates.
E: “Ahí está”, sí. Jo crec que sí. Sí, perquè al final, bueno, és el que passa, per exemple, amb el 
balanç social. 
J: Ja.
E: “Tú puedes mentir sobre manera” perquè no hi ha un mecanisme de control sobre això. 
Llavors, crec que, si es detecten, doncs jo què sé, com el cas de “nuestra” cooperativa amiga 
d’aquí al costat. Si es detecta que passa això, coi, visibilitzem-ho, visibilitzem-ho, que crec que 
serà molt més útil que no dir: doncs totes aquestes, “todo bien”. “Pues estas”, todo mal.
J: Ja. Vosaltres el feu al balanç social, J?
E: No, perquè encara no som sòcies de la XES.
J: Ah, vale, d’acord. 
E: Estem adherides al protocol d’antiassetjament des de fa, doncs no ho sé, des de fa un any 
“i pico” però no podem fer-ho perquè no som sòcies de la XES, perquè encara no hem... De fet 
tenim l’entrevista, que hem aconseguit, “por fin”, no sé si la setmana que ve o l’altra. 
J: Vale
E: Portem intentant fer això, doncs, “mogollón” de temps. 
J: Vale. Sí, bueno, relacionat amb això també hi ha els temes, els valors que hi ha en el “pam a 
pam”, no? Vull dir crear com aquests destacats valors de perspectiva de gènere, no sé què, vull 
dir com de bones pràctiques, també en molts casos estan com molt desactualitzats, vam estar 
veient l’altre dia. 
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E: Sí.
J: Vul dir que dins del moviment també hi ha com molta feina per fer no? Vull dir que estem anant 
com molt lents en general. 
E: Sí. I sobretot, és el que et deia, falten mecanismes de seguiment de tot això, perquè, pues 
això, una cooperativa pot haver passat el balanç social, o pot haver estat integrada dintre del 
mapa de pam a pam l’any 2015, i no hi ha un “renove”. Llavors, crec que falten mecanismes de 
seguiment i de... potser control és molt d’això, però... 
J: Sí, sí. 
E: Però falta. Falta per part de, doncs per això això, doncs per part del pam a pam, per part de la 
XES, per part de la Federació de Cooperatives, per part de totes aquestes xarxes, no? on ja es-
tem totes posades. Passa que també entenc que, bueno pues que, moltes de les persones que 
estan allà estan fent militàncies, són coses voluntàries, i això i bueno, pues falten mans, també. 
Però crec que entre totes es podria articular alguna cosa, no? de, pues jo què sé, per sectors, 
ara que dèiem això, de crear com el gremi aquest de la comunicació, que entre nosaltres, entre 
totes, podem fer el seguiment del sector.
J: Ja. Sí, potser hi ha algú que fa de corcó una mica, en plan: “oye, que esto hay que actuali-
zarlo” ¿no? 
E: Ahí está. Crec que és molt més fàcil que no tenir un organisme que hagi d’estar pendent de 
tot.
J: Ja, ser més proactives. 
E: Sí, clar.
J: Molt bé. Doncs no sé si tens dubtes, preguntes, vols afegir alguna cosa, jo què sé, alguno?
E: No.
J: “No tengo más preguntas”. 
E: No. Si t’ha quedat tot resolt i...
J: En principi, sí.
E: I d’això, estupendo, i si et falta alguna cosa, doncs ja m’ho tornaràs a demanar.
J: No hi ha pressa , “así que no pasa nada”.
E: “Ahí está”. “Me pasas el papel”.
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Cooperativa 7

J: Quan us vau constituir I perque vau triar ser cooperativa?
A.B: Cooperativa ens hem fet a finals de l’any 2022 era la idea des de l’inici pero com que es va 
fer abans de la pandemia doncs vam haver de fer una associació en comptes d’una cooperativa. 
Ens ha anat bé perquè com a associació hem anat vinculant cosetes I tenim un equip que ens 
estem consolidant i té més sentit una cooperativa on a nivell legal i econòmic tens més estruc-
tura, més empresa i l’associació permet una part de pràctica de governança, de provar a l’inici, 
però si, el model en si encaixava des de l’inici perque per a nosaltres des de que vam Començar 
l’Ali i jo, doncs o sigui ser socia treballadora és no estar sola, prendre responsabilitat col·lectiva-
ment amb les dificultats que això comporta, perque estem socialitzades en l’individualisme… en 
general tot super bé, pero és una cosa que s’ha d’anar treballant i construint. 
Model d’ESS perquè en general té a veure amb les nostres maneres ideològiques i d’activisme i 
creiem que en aquest model empresarial podem vehicular tant un model diferent de treball com 
un impacte real de transformació social. 
J: Totes sou sòcies treballadores?
E.: la L. i la F. estan a l’associació i l’A.B. i jo estem com a sòcies fundadores. 
J: Externalitzeu serveis? Ho feu sempre a cooepratives i empreses de l’ESS?
L.N.: sí.
E: tot el tema d’impressions, com els llibres, fanzines i tal ho fem amb Deskontrol que es una 
cooperativa de Can Batlló i d’altres projectes on participem de Barri Futur que és una comunica-
litat urbana ho fem amb copisteries de proximitat del territori limitat per la comunalitat intentem 
que tingui una coherència. 
A.B: hem col·laborat amb la prodcutora, filigrana, crisàlide…
J: com us organitzeu? Assembles, espais de cures…us distribuiu d’alguna manera determina-
da?
A.B.: No sé qui .. bueno estem en ello, la història es que entre saltos i matas de persones i entra-
des no ho haviem portat bé, estavem mes pendents de tirar endavant que d’organitzar-nos, pero 
les cures sempre han estat presents d’una manera o altra, i d’organitzar doncs ara así. 
H.: els rols els tenim més definits a nivell de disciplina, i expertesa i una figura que feia l’A.B. de 
tècnica d’ESS doncs ara l’estem agafant nosaltres, formant-nos per poder tenir totes aquesta 
expertesa I que sigui transversal. Pel que fa a reunions doncs estem en procés de reunir-nos un 
cop a la setmana, per treballar objectius, etc.
L: quan entra un projecte nou ens preguntem qui ho pot assumir i anem fent.
H: hem fet un acompanyament amb Alquimia, també doncs d’organització interna que ens va 
anar molt bé. 
J: formeu part de l’Ateneu Cooperatiu del Vallès Occidental però formeu part d’altres xarxes? 
Sou activistes? Considereu que el fet de ser cooperativa hauria de tenir aquesta part implícita
A.B: Estem a la Llançadora que és la XES de Terrassa, estem pendents de la Federació de Coo-
peratives I de la XES, formem part de la Moneda Social Mola, de la Xarxa d’Economia Feminista. 
Sí som activistes, tenim red flags I tenim projectes que no sabem si cobrarem o no però… els 
fem… Barri Futur (comunalitat urbana de terrassa). 
J: us sentiu còmodes a dins de l’ESS? Parlo entorn al disseny gràfic eh L.? Però la resta digueu 
el que penseu, si us sentiu ben integrades a dins del món cooperatiu, ben valorades, satisfetes i 
si dins del món capitalista us sentiu còmodes a nivell professional o si no acbeu d’encaixar entre 
els dós mons.
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L: emmmm… pffff… mmmm és que per a mi en aquest cas no es tant del món sinó de les per-
sones en si, jo que he treballat en el món mercantil i tal m’he trobat gent que aprecia el que fas i 
altra que et diu que això ho pot fer su primo, en el cooperativisme igual, és a dir creo que es algo 
más de pedagogia y aprendizajes personales que no tanto de donde te muevas o esa almenos 
es un poco mi percepción si que es verdad que en el cooperativismo intenta cuidarte un poco 
más, pero todo es a ultimísma hora, esto es muy caro porque tendría que hacerse mas rápido… 
en general falta este aprendizaje.
H.: jo crec que en el món cooperatiu, hi ha l’oportunitat de fer més pedagogia però també hi ha 
una responsabilitat dels agents que no fan disseny gràfic però que ho demanen d’entendre-ho o 
se presupondria que debería haver esta voluntad de entenderlo i jo no me l’acabo de trobar en 
general i frustra més, en el món mercantil és com que dius ‘entenc que no ho entenguis’ pero en 
el món cooperatiu si que espero una altra tipus d’entesa que quan no te la trobes frustra més i 
costa més de gestionar a nivell emocional. 
A.B: em sumo al que diuen, és mes de les persones que del model. S’ens omple la boca de 
moltes coses pero si ho posséssim en practica doncs…
F: jo em dedico més amb tema xarxes i estic molt d’acord amb el que han dit, en aquest espai 
només de XXSS i plataformes passa una mica que és tant en un món com en l’altre tothom es 
pensa que ho domina i crec que dins del món de les entitats i aquests espais es pot infravalorar 
la feina comunicativa i les xxss per la dinàmica mateixa que qui porta les xxss són persones que 
no estan especialitzades, i ho fan i ho gestionen, però potser dins del món així més capitalista 
doncs potser en espais com multinacionals potser hi ha més consciència o un departament de 
comunicació es pot valorar més aquesta feina, però eé el que m’he trobat en el dia a dia, és com 
això… que costa reconèixer que és una feina. 
L: las multinacionales en tener un equipo propio dentro de la propia empresa les es más fácil y 
tienen mas medios.
J: entonces podemos decir que fomarmos parte de un sector precarizado dins de l’ESS i dins 
del món capitalista?
Totes: si, total
J: i creieu qe hi ha una mica d’estigma que per ser cooperatives hem de ser més barates?
A.B: sí les dues coses, pensar que som cares quan crec que no ho som, i dos això, que no ens 
tenen com a professionals, els hi costa veure això
H: també es queixen, sobretot amb xarxes i els resultats… no és el mateix tenir 4 persones tre-
ballant per això que 1.
J: Com creieu que ens afecta a nivell de salut tot això? Exigència, últimes de la cadena…
Com gestioneu aquestes crisis com equipi?
A.B: riu… bueno.. afectacions evidentment té, i sí que hi ha moments de crisis emocional pero 
és que al ser 4…. I tenim moments de desfogarnos… i ho enfoquem, intentem enfocar més enllà 
del moment i no centrar-nos en fer més gran aquesta emoció que només ens fa mal a nosaltres 
i intentar vehicular-ho, també hem decidit que si hem de dir adiós muy buenas doncs ho diem 
i punt.
L: Sí, yo por ejemplo soy muy efusiva y me cabreo mucho (Riu) pero es que sino hay cosas que 
no sé… y sobretodo a mi me ha pasado con proyectos porque también hago web y al hilo de lo 
queáfico o comunity manager… diferenciar diseño web de programador web…. Necesitas un 
croquis. A veces me tengo que preocupar de cosas que no tengo los conocimientos necesa-
rios….y eso me provoca agobio y es difícil porque claro… llega un momento en que tienes que 
preguntar fuera… no tenemos los conocimientos dentro de la natural como para solucionarlo… 
porque realmente no es algo que tenga que ver con el diseño. Entonces ahí hay unas exigencias 
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que acaban compitiendo con nosotras… luego hay otras veces que te equivocas y lo corriges.. 
y ya esta pero cuando son cosas que es porque no sabes como solucionarles a mi se me encalla 
bastante.
H: hi ha vegades que no et ve cap tipus d’inspiració, pero quan no tens idea també et sents 
frustrada a nivell d’hores, mirant referències…. i entres en un bucle que … clar, has pressupostat 
tres hores i han marxat dues…. Però per sort crec que dins de la cooperativa I a nivell de col·lec-
tivitzar-ho es reorganitza d’una manera que no afecta a nivell de malrollo dins de la cooperativa 
ni res, per tant intentem gestionar-ho millor perque de cara al client no es noti. 
Hi ha relacions hi relacions amb els clients, amb alguns has de fer que no es noti pero amb altres 
pots dir mira no arribo i el client et diu doncs no passa res… i és comprensiu. 
També hem començat a aplicar el tema de la fitxa de seguiment de client que és una forma de 
protocolaritzar els malestars, ja no tant de les dades fiscals sino de com es la relació amb el 
client per valroar si surt a compte o no. 
F: la meva feina és com la última de tot el procés, moltes vegades el que em passa és que em 
crea molta inseguretat el fet d’haver de passar l’últim vist-i-plau i de feina que ve d’abans i sentir 
com que depèn de mi i si hi ha un error que ve d’abans que em repercuteixi a mi. Hi ha una falta 
d’ortografia en un Gràfic ho he publicat no m’he adonat i he de repetir la meva feina perquè del 
darrera ve amb un error, això em crea moltes inseguretats. Com estàs treballant amb entitats 
que ja van com súper apurades de temps no? Doncs al final estic estudiant un màster i estic 
aprenent coses que no puc aplicar, tinc idees al cap I tal i de sentir de dir ostres és que no arribo 
a les visites que vull arribar o l’engagement que he d’arribar perquè al principi sentia perquè no 
arribo? Em sentia insegura pero al compartir aquests espais amb les companyes he pogut veure 
que és tota la cadena i no recau tot sobre la meva culpa, si el client no m’envia una foto o un 
vídeo doncs … tot això genera que al final el que es veu plasmat és la meva feina però és un 
procés i això al compartir-ho amb elles doncs ha estat bé.
J: he trobat molt interessant l’eina de seguiment de clients ‘mi opinión sobre estos clientes’. 
(Connexió entre tallada).  És greu que hagis de sentir aquesta responsabilitat F. (Es talla con-
nexió)
La pregunta és… això surt perque a la FESC… Quan ens apropem les cooperatives de co-
municació que convivim sempre en el mateix espai, o zona de carpes doncs acabem fent una 
rotllana on fem teràpia de grup, llavors bueno, vaig pensar aquesta gent necessita un lloc on 
anar a plorar cada dia de la seva vida, aleshores creieu que ajudaria, no només perquè aquestes 
cooperatives puguin desfogar-se sinó que hi hagi un organisme que aconseguís fer una comu-
nitat activa de les coopes de comunicació, jo li poso nom com de gremi tot i que no m’agrada 
aquesta paraula, d’una manera perquè servís com una eina de fer difusió i empoderament de la 
nostra funció dins de l’ESS que és on intentem fer incisió i transformar les maneres de comu-
nicar i aleshores també doncs com per donar valor a que si hi ha empreses del món mercantil 
amb inquietuds i caire social que en comptes de contractar una empresa sense implicació social 
doncs puguin contractar una empresa cooperativa amb compromís social… podriem parlar de 
benestar laboral…. (Es talla la comunicació). No sobrecarregar a les cooperatives amb les que 
intercooperem, fer xarxa… presentar subvencions de forma conjunta, etc.
H: jo en aquí crec que justament l’altra dia li comentava a l’A.B quin paper té el sindicalisme 
dins de l’ESS perque quan tu tens un malestar dins del món capitalista com a treballadora està 
clar quina és la solució, et sindiques i allà tens la teva eina de lluita pero dins de l’ESS on tot es 
presuposa ‘bien’, i no tens un jefe amb qui cagar-t’hi, ni un agent extern que diguis que és el 
dolent, doncs perqupè en teoria som tots bons fent el que podem dins del model, quin paper 
juga aquesta eina que és el sindicat o una eina semblant que crec que pot ser una cosa com la 
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que plantejes, ja que un sindicat no crec que funcioni dins de l’ESS però hi hauria d’haver alguna 
eina agrupadora de les cooperatives per disciplina perquè poguem dir la nostra.
No de drets laborals només sinó que també de cures… 
J: Dins de l’ESS és veritat que ens trobem més dificultats… 
H.: i on es presuposa que està tot bé no hi ha eines, aquesta és la utopía de que l’ESS sigui me-
ravellosa pero no ho és…pero implementar una eina així és important i hauria de ser expansible 
a males pràctiques, assetjament…
L. Si, y a nivel también de hacer una pedagogía conjunta, no? si todas nos quejamos de lo 
mismo es porque necesitamos una pedagogía, y estar cada uno picando por su lado es mas 
costoso que picar todos a la vez, eso por un lado y por otro lo que tu decías no solamente la 
bolsa de trabajo que a nivel externo está guay, la economía social y solidaria se mueve en unos 
círculos que la gente no llega pero porque ni siquiera sabe que existe pero tener un directorio 
puede facilitar que la gente lo conozca y pueda elegir una. La comunicación toca muchos palos 
y aunque hagamos siempre un poco de todo hay algunas que se especializan alguna disciplina 
concreta, web, vídeo, ilustración… si hay algo a lo que no llegas o necesitas consejo también tu 
saber a quien te puedes dirigir o intercooperar para sacar un proyecto conjunto dentro de una 
subvención… 
A.B.: tambien se me ocurre como las sectoriales de la XES, pues que de comunicación también 
habría que hacer un replanteamiento relacionat amb un codi ètic… què comuniques, que darrera 
de la comunicació hi hagi una comunicació real no un washing… 
H.: quan no funciona la teoria com ho fas? De forma conjunta, d’aquí aquesta eina d’actuació 
crec que és molt necessari això, si. 
J: doncs molt bé, F, vol afegir algo?
F: molt d’acord amb el que han dit elles, res més.
J: molt bé doncs no sé si voleu afegir alguna cosa, jo ja he acabat aquí, us vull donar les gràcies 
pel vostre temps i ja està. 
A.B: vale a ver para cuando un arrocito! Ens veiem!
J: això! Això! Fins aviat!

Cooperativa 8
J: Les persones que ens dediquem al disseny a dins de les cooperatives tenim la sensació de no 
encaixar en els dos mons ni en. l’ESS ni en el mercat privat. 
D’una banda des de l’Ess es considera la comunicació algo car, i des del mercat privat que per 
ser cooperativa has de ser barat.  Quan us vau constituir com a cooperativa i perquè fórmula 
cooperativa?
S: Val, el primer estudi que vam muntar que ara deu fer ja uns trenta anys o així (nom estudi), 
amb el X. i el R. doncs ens coneixiem. El X. va fer un master de mulimèdia als anys 90 que era 
algo molt incipient, jo havia estudiat disseny gràfic ens vam ajuntar i vam muntar un estudi de 
disseny. De fet teniem un amic que es deia O.B que estava al Col·lectiu Ronda i ens vam asses-
sorar perquè no teniem ni idea de què haviem de muntar ni com ho haviem de fer, el Col·lectiu 
Ronda ens va ajudar una mica a definir com haviem de treballar o sigui podiem tenir projectes 
més grans o més petits però era important que ens marquéssim un sou encara que fos baix, 
cada mes… o Sigui una serie de paràmetres que ens anaven per començar i entre els models 
d’empresa que ens van proposar el model cooperatiu era el que encaixava més amb la nos-
tra manera de funcionar. Erem una estructura horitzontal on haviem de ser almenys 3 sòcies 
i sobretot aquesta idea assamblearia i de portar aquesta transparència que ara està de moda 
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fa 30 anys ens semblava molt interessant,que tothom que estigués vinculat en aquell projecte 
sapigués com funcionava que és un dels factors importants, que tothom que esta al projecte 
sap com estan els números… ens interessava també molt hi ha un tema important salarial que 
entre el que pot cobrar més i el que pot cobrar menys hi ha una diferència molt petita, així no 
hi ha desigualtats salarials, l’unic que també quan vam entrar la majoria de cooperatives eren 
empreses que havien fet fallida i se les havien quedat els treballadors, anavem a varies festes 
cooperatives que es feien en aquell moment i encaixavem poc perquè al final cooperatives de 
nova creació n’hi havia poques i del sector no hi ha via cap diguéssim, pero sobretot el gruix 
cooperatiu a Catalunya venia o del mon agrícola o d’empreses que havien fet fallida i amb això 
vam descobrir el mon aquest, aleshores deprés quan vaig marxar de (nom estudi) per muntar 
un altre estudi, doncs també amb la gent que ho vaig muntar, vaig proposar seguir amb aquest 
format perquè era el que em semblava més interessant a l’hora d’organitzar-nos. 
J: aleshores, actualment sou cooperativa entenc que és des de les hores, aquesta nova coope-
rativa és l’estudi actual. Com us organitzeu?
S: Els dilluns intentem fent una reunió organitzativa de feina, no fem assemblees com marquen 
els estatuts, pero es que som una estructura molt petita i el dia a dia ja fa que tothom sapiga 
tot… no ens cal seure per parlar d’aquests temes. Som 5 persones… vull dir que… amb coopes 
més grans al final si que arriba un moment que s’ha de fer pero es que nosaltres ja et dic. 
J: quin percentatge d’homes i dones teniu en plantilla i si sou totes socies de la cooperativa. 
S: la idea es que tothom es vagi integrant a la cooperativa ara som tres socis i dos treballadors 
i la idea es que aquests treballadors durant dos anys s’acabin integrant perque al final la idea 
principal és que si estas implicat doncs molt millor i és una de les idees base que tenim, ara 
portem els que vam Començar portem 10 anys, i quan mes o menys una persona porta 3-4 anys 
intentem que s’integri sí.
J: més o menys pel que hem anat parlant tu ja vens del món cooperatiu, Amb aquesta expe-
riència heu treballat o treballeu amb iniciatives de l’ESS? XES, Ateneus, FESC… i si hi ha algun 
motiu pel qual no participeu.
S: sí que com a estudi tenim una mancança que no es que no participem en això sino que no 
participem en res, ni al FAD ni en res del món cooperatiu. Estem desvinculats del que es relació 
social a nivell d’estudi des de fa molts anys per nosaltres això és una feina on hem d’estar a gust 
I treballar bé però sobretot i això ho vem descobrir fa molts anys és molt important tenir altres 
vies o altres coses a fer a part de l’estudi, intentem fer les nostres hores i fer-les de manera… 
és a dir quan estem treballant estem treballant i la resta del dia fer altres coses. El que li sembla, 
perque també es un tema que som una mica… jo com a minim ja tinc una edat i t’adones que 
quan estas tot el dia donant voltes al mateixos problemes no els  acabes solucionant a mi em 
va molt bé tancar i fer altres coses, i al dia següent començar. Tot això comporta que estem poc 
integrats en coses que no estem integrats, sobretot en l’àmbit de la comunicació i disseny. A 
través de la Federació perque va contactar amb nosaltres per fer tota la nova identitat i si que 
vam descobrir que hi havia tot un entorn de gent que podiem col·laborar, el que et comentava 
l’altre dia amb (nom de cooperativa), amb una impremta que es cooperativa sempre que el client 
vulgui ho portem allà… aquesta mena de xarxa que tenim al voltant si que intentem que siguin 
cooperatives. Pero per la resta si que tenim poc contacte i estem poc involcurats.
J: Val, ja sé que és una pregunta reiterativa, us agradaria d’alguna manera, poder participar o ser 
més activistes de forma laboral amb això és a dir tenir més clients de l’ESS, fer més col·labora-
cions amb altres cooperatives
S: sí, agradar-nos sí, però en el nostre món moltes vegades una cosa es el que vols o t’agradaria 
tenir i l’altra cosa és depèn del que fas et porta cap a unes bandes o cap a altres. Com nosal-
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tres i com crec que molta gent del sector que al final el nostre sector té una característica molt 
particular i és que no tenim departament comercial, és molt dificil que tingui un departament 
comercial i aleshores al final l’arribada dels encàrrecs ve molt per aquesta mena de cercles 
d’amistats, clients, amics de clients i vas fent aquesta xarxa de gent que va parlant bé de tu i fa 
que depèn de qui parli bé de tu vas cap a una banda o cap a l’altra. Les coses moltes vegades 
et van arribant per això per aquesta xarxa. 
J: Vale, emmm… si passem a algo més emocional, us sentiu ben integrades o no dins del món 
cooperatiu I dins del món mercantil? Us sentiu ben integrades, a gust? Noteu diferència de tre-
ballar amb cooperatives o amb empreses privades?
S: mmm no trobem diferencia, depèn molt més que de l’estructura depèn de les persones que 
t’hi trobis, si que intentem amb les empreses que treballem tenir una relació professional mai 
diguéssim buscar aquesta cosa tant americana de l’amiguisme, al final és una relació laboral, 
encara que tinguis molt bona relació, però al final no deixa de ser una relació. Però ja et dic jo 
crec que pots trobar gent de totes les maneres a tot arreu una mica, sí que tenim com tothom 
una ètica que depèn de quin encàrrec no el fariem pero per la resta al final no ens hem trobat 
una diferència molt gran quan hem treballat amb la Fede o amb Nexe… en comparació a l’àmbit 
privat, treballem molt per la administració publica, i dins de l’àmbit cultural. Es una relació fluida 
i normal no ens queixem gaire dels clients.
J: dins d’això preguntar-te si creus que hi ha aquesta sensació des del món més empresarial 
mercantilista que per ser una cooperativa has de ser més barat o de menys qualitat i des de 
l’Economia Social que hi hagi una cooperativa de disseny que siguem més cars.
S: emmmm… clar és que o sigui a nivell de l’empresa privada o administració la forma empre-
sarial que tinguis és una cosa que fins i tot amb el nostre cas ho veu la gent d’aministració quan 
reben la facturai veuen l’SCCP i ja esta. Sí que moltes vegades ho expliquem perquè ens inte-
ressa que el client sàpiga com ens organtizem és com una targeta de presentació per nosaltres 
saps? I del revés doncs bueno…jo crec que en tots els sectors al final hi ha gent que et veu.. no 
crec que perquè treballem a l’ESS o cooperatives el tema del preu hagi de ser determinant, gent 
que tingui un colega o un amic que li fagi més barato fff… no sé
J: això era un exemple eh… (es talla la connexió)
S: ui ara a veure..
J: em sents bé? Vale no, dic que entrevistant a a una altra cooperativa em sorprenia perquè em 
comentaven justament això, que (nom agència) envia un pressupost desorbitat i tu envies aquell 
pressupost et diuen ui por ser una cooperativa te estás pasando
S: ah si? Ostres,.. si si bueno pot ser pot ser… 
J: Quan fem terapia de grup a la FESC sents cada cosa que dius osti estamos muy mal
S: pot ser, perquè també la percepció que té cadascu del que és una cooperativa … el que pas-
sa és que aquí a Catalunya el món cooperatiu està molt arrelat des de fa molts anys, el Col·lectiu 
Ronda durant època va fer bona feina amb això i ara hi ha tota una xarxa a nivell empresarial 
que treballa sota aquesta idea i segur que hi ha gent encara que pensa que som uns hippis des-
aliñados, (riu) que no tenen res més a fer, però segur que passa i m’ho crec eh que pugui arribar 
a passar però a nosaltres no ens ha passat mai per sort perquè sino crec que m’aixercaria de 
la taula.
J: Dues coses més d’un banda, la gent que som dissenyadors tenim tendència a tenir més es-
très ansietat depressió sindrome de la impostora inclús altres professionals de la comunicació 
eh, pero ho hem compartit més entre dissenyadores, estàs d’acord? Creus que sempre som els 
que estem més apretats?
S: de la cadena de … 
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J: Tot ha d’estar per ja, tot ha de ser perfecte, dir que si a tot normalment, perque si no també hi 
ha aquest punt precarietat no sé com dir-te
S: clar, jo crec que aqui hi ha dos factors: un, crec que. Moltes vegades si que passa això de de 
de que tot sembla massa facil i no es tot tant facil i prueba otro color a ver que…bueno.. otro 
color, això no es fa en mitja hora, però també és com ens ho prenem nosaltres, al final hi ha un 
… jo crec que la nostra feina és important però també has de saber una mica dir bueno: si això 
que m’està demanant no li faig avui perquè haig d’anar a la porta de l’escola a buscar els meus 
fills què passara? Com a molt molt dolent que pot passar que perdi el client? Doncs a la merda… 
Si que veig que tenim aquesta cosa de fer-nos petits i passar pel tubo moltes vegades en coses 
que no són tant trascendents que no sembla que siguin i això et provoca l’estrés el no sé què.. 
tot això.. perque volen crear-te -la i nosaltres ens la creiem, aleshores has d’intentar fugir una 
mica d’això perquè  sinó… vas tot el dia com… és veritat que no som un sector ben tractat, no 
som doctors.
J: tenim una feina important que requereix d’uns processos iq eu ens veiem obligats a saltar-
nos-ho perque tenim un peu que ens apreta. I hem parlat moltes vageades de la necessitat de 
fer pedagogia o … no sé. 
S: hi ha un canvi de… que la majoria de gent no coneix, els clients que no coneixen que des de 
20 anys cap aqui hem passat de fer una feina concreta que era dissenyar i a partir d’aqui tota 
una altra serie de gent que es dedicava a la fotocomposició, arts finals, I ara ho fem tot I ho 
hem de fer rapid I a ningú li agrada, am i no m’agrada que la meva feina surti malament i amb 
això ens creem ansietat, en tot aquest procés, que tens un Llibre a impremta, i et diuen oye esta 
foto no se que, això provoca angoixa. Realment el client no sap tot el procés que estas fent i es 
pensa que ‘La vida es un power Point’ intentar fer pedagogia d’això es complicat perque a més 
és una altra cosa que dic sempre, treballem en un sector que cada client has de començar de 
0, m’en vaig del món cooperatiu a… pero has de fer tot un aprenentatge perque cada client és 
un món diferent, és començar amb una parella de joc diferent i això implica també molt aspecte 
de coneixença del sector que tampoc es valora, vull dir que al final .. no venga un no se cuantos 
i en 15 dies ja has de saber de que va tot allò… el que sigui… un yo que sé una start up que es 
dediqui a una sistema de validació de cotxes.. cada vegada que tenim un projecte nou neces-
sitem un procés d’aprenentatge. Això també ens crea aquest neguit de que hòstia com que els 
terminis són tan curts a la que et poses a fer lo teu ja t’ha passat quasi un mes, tot aquest món 
nostre que al final … els unics moments de tenir dates fixes es quan muntem exposicions, això 
ho diem moltes vegades de la resta de projectes tenim fites que son tan volàtils com que pot ser 
un dimarts com que pot ser el dimarts següent, t’ho ha marcat el client i tu .. has d’intentar jugar 
una mica. Jo fa uns anys era molt de ‘el dimarts el dimarts’ i des de que estem en la cooperativa 
nova que la gent ve més de l’agència. 
J: es talla la connexió
S: ah bueno, doncs això que els timings d’entrega generen una ansietat que es totalment volàtil, 
i ara amb la gent que estem que venen del món de l’agència i van decidir passar de l’agència 
per muntar un estudi petit doncs van dir no no, escolta no pot ser que dimarts, truquem i els hi 
diem, creem aquesta mena d’estrés quan son coses que… tampoc… venen d’aqui
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Cooperativa 9
M: La cooperativa i autònoms, col·laboradors. Llavors tenia cert sentit. I tenint en compte que, o 
sigui, (nom de la cooperativa) ja estava especialitzada amb els tres sectors que treballa ara, que 
serien acció social, cultura i medi ambient, els sectors també eren com molt afins a l’economia 
social i solidària, i per tant tenia sentit acabar sent cooperativa.
J: Vale. Més o menys quin percentatge d’homes i de dones teniu en plantilla i si sou totes sòcies 
treballadores?
M: Vale, no, eh… Som actualment, o sigui, som tres... o sigui, som sis en total. Només un noi i 
cinc noies. I som tres sòcies i tres treballadores. El que passa és que estem acabant el procés 
com del reglament intern que anirà el procés d’incorporació de les treballadores cap a sòcies. I 
la idea, o sigui, l’ànim de la cooperativa és que tothom acabi sent sòcia. Amb “sus excepciones 
y sus cosas”, però aquest seria l’ànim. 
J: Vale. I a nivell setmanal, diguéssim, com us organitzeu? És a dir, feu assemblea dilluns per 
repartir feines?
M: Sí.
J: Feu ronda per repartir tot això?
M: A veure. Sí, t’explico. O sigui, hi ha com... Espera, hauria de treure el quadre del règim intern, 
però hi ha l’assemblea estratègica de sòcies, que és anual mínim, amb la idea que sigui semes-
tral. Després, les sòcies fan una assemblea cada tres setmanes, i amb les treballadores, o sigui 
com una assemblea d’equip total, es fa cada mes i mig. I cada dilluns hi ha reunions d’equip, 
val, que tenen una prèvia de les sòcies que tracten com temes que potser no cal que tracti to-
thom. Després es fa seguidament la reunió de dilluns amb tot l’equip, que és una reunió tècnica. 
Aquestes dues són més tècniques, són de coses que s’han de resoldre setmana a setmana, que 
tenen a veure normalment amb els clients. I després fem un acompanyament, que és... L’acom-
panyament de treballadores és: la treballadora té una sòcia referent i periòdicament (pot ser un 
cop a la setmana o un cop al mes) es fa l’acompanyament. I el que està encara a mitges és com 
l’acompanyament a sòcies, que teòricament ha de ser un punt que sempre estigui disponible 
durant les assemblees de sòcies.
J: Vale, ok. És interessant això que hi hagi un referent sooci. 
M: Sí, si vols, està en borrador, però si vols, espera un moment. Vaig a agafar una... Si t’interes-
sa, t’enviaria un quadre i l’explicació per si no t’ha quedat prou clar o si no no, com tu vulguis.
J: Vale, bueno, si tens informació que estigui més ampliada, m’anirà bé per poder detallar una 
mica més la...
M: Vaig a agafar la llibreta.
J: Tranquil·la.
M: Vale, ara m’ho apunto i t’ho envio per mail, vale?
J: Vale.
M: T’envio... Digues, digues. Vés dient.
J: Vale, M. Pregunta: heu tingut la sensació d’estar vivint com entre dos mons? De no acabar 
d’encaixar d’una banda en el món de la comunicació de l’Economia Social i Solidària i d’una 
altra banda en el món del mercat o empresa privada.
M: No.
J: Us sentiu igual de bé en els dos casos, diguéssim?
M: Eh...
J: Et poso un exemple, vale? Alguna “coope” m’ha dit... Bueno és que des de l’empresa privada, 
quan volen contractar una cooperativa, diuen, hòstia, com que ara és algo que hauria de ser, o 
sigui que és barat, que no hauria de ser de qualitat, no? i des de l’Economia Social i Solidària, 
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que en el cas del disseny, per exemple, és una cosa com elitista, molt inaccessible, cara...
M: Ostres, no. No ens ha passat mai. No ho sé. O sigui... No. Saps què passa? Que... Jo crec 
que vam fer una aposta per tenir uns sectors determinats des d’inici que no... o sigui, que valo-
raven com la forma de treballar i no es queixaven amb la pasta. I no hem tingut mai problemes. 
O sigui, hem tingut més problemes de... jo què sé, recordo... recordo un advocat... o sigui, per 
exemple, uns advocats que ens van demanar... I vam dir que no, perquè ni era el nostre àmbit, ni 
ens agradava el que feien. O, per exemple, hem rebutjat algun projecte perquè estava... al darre-
re i hi havia La Caixa i hem dit que no. Però no. O sigui, sempre hem tingut la capacitat sempre 
de dir no i, a la inversa, a vegades sí que ens ha passat que.. Però no tant perquè “oh, el disseny 
és molt car i l’artista”, sinó simplement perquè eren entitats molt petites que el que normalment 
acabem resolent és:  mira, jo t’ensenyo com es fa perquè t’ho hauràs de fer tu, perquè no et 
trobaràs algú tan barat. O incorpora a algú, saps?
J: Vale. 
M: I molts cops, per exemple, hem fet plans de comunicació amb formacions petites perquè la 
gent tirés milles.
J: Vale. O sigui, busqueu eines perquè.. per poder solucionar aquests problemes, diguéssim, 
no? Vull dir que perquè...
M: Sí. Sí, però no ho hem viscut com una doble vida que és molt difícil d’encaixar. No, no, no, 
que va.
J: Perfecte. Heu tingut crisis emocionals? És a dir, jo què sé, penya amb ansietat, l’altra que 
està com amb depressió per una qüestió laboral, perquè hi ha molta pressió, perquè hi ha so-
brecàrrega, perquè normalment en el món de la comunicació es tendeix a aquesta roda de molt 
estrès. Doncs això que et dic, sobrecàrrega, moltes hores... 
M: O sigui, tenim puntes de sobrecàrrega, sí. També crec que som una cope molt previsora, lla-
vors sempre com que tenim por de no tenir clients, llavors a vegades... Ara, per exemple, tenim 
una punta de càrrega forta. Però no, no hem tingut problemes, ni ansietat, ni depressions, no sé 
què... I sovint, per exemple, ara que ha passat això de sobrecàrrega, és: “Ei, no s’accepta res 
fins setembre, ara”. O sigui, ja està, fin. I no, no. No. O sigui, que sapiguem, no hem tingut ningú 
amb una baixa laboral per culpa de la feina. O sigui si hem tingut baixes de tipus mental, bueno 
baixes o disfuncions, però creiem que no era associades a nosaltres. 
J: I si heu tingut alguna treballadora que ha estat molt angoixada, heu... com heu intervingut, 
no, en aquest aspecte? És a dir, doncs us heu repartit la feina entre totes, li heu donat espais, 
doncs per parlar d’això...
M: O sigui, el concepte molt angoixada no ha passat.
J: Vale.
M: Vale? Llavors, sí que en un moment donat, algú diu: “osti, jo estic molt atabalat i no sé què”. 
Doncs sí, clar, per això existeixen les reunions del dilluns: per intentar repartir.
J: Val. Ok. Teniu...
M: Perquè ens passem clients sense problemes, i ens importa poc el que pensi el client: “Ah, és 
que ara és un altre!”. “Sí, mira, mala sort”. Això sí que ho fem.
J: Vale. Vull dir que sou bastant ferms en prioritzar-vos a vosaltres en aquest aspecte. Vull dir 
que, el que dius tu, eh. Vull dir que el client doncs, si li canvies la persona referent, doncs és el 
que hi ha, perquè aquella persona ho necessita i el client, diguéssim, doncs ho ha d’entendre. 
Vull dir que a vegades també passa que els clients no entenen les coses.
M: Bueno però tu contractes (nom cooperativa), o sigui t’és igual si és la M. o la S.
J: Sí, sí. 
M: Saps? “Mala suerte”.
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J: En relació a això, treballeu per empresa privada, a part d’empreses de l’economia social i 
solidària?
M: Passa poc.
J: Val.
M: Passa poc. O sigui ara mateix no et sabria dir si en tenim alguna.
J: Val. Vull dir que en tot cas seria un percentatge baix. 
M: Sí. Sí, sí. És una de les coses que voldríem... que voldríem com canviar, però és veritat que 
ens costa.
J: Val. Teniu algun tarifari, però, que sigui diferent d’empresa privada o d’economia social?
M: Sí, està al web.
J: Vale, perfecte.
M: Si ho mires al web, diu preus sensibles, ja veuràs que indica... que els preus són diferents. 
Ja ho veuràs.
J: Vale. Vale llavors et vull fer una pregunta. Algunes copes tiren endavant algunes iniciatives, jo 
què sé, a jornades de comunicació, congressos de no sé què, redacció d’alguna guia, d’algunes 
pràctiques, d’alguna cosa. Heu tirat endavant algun tipus d’iniciativa d’aquest tipus des de (nom 
de la cooperativa)? 
M: Però com a projecte propi?
 J: Sí.
M: Vale, jo crec que el més conegut és un curs que fem de comunicació inclusiva. Després... 
hem fet vàries coses, eh? Havíem fet, per exemple, havíem fet... vam promoure un taller que 
era... o sigui barrejava la comunicació inclusiva per a nens, i ho vam fer amb Tata Inti. Després... 
Ara hem demanat una subvenció per... juntament amb altres col·lectius, eh? amb el Crític, amb 
l’Apòstrof, amb Colèctic, i amb Bruna, i m’estic deixant algú, per fer un Festival de Comunicació 
Inclusiva. O sigui el va fer l’Apòstrof al 2019 i el que voldríem és com que continués. I no sé, 
segurament m’estic deixant algo eh. Però sí, o sigui sí que és cert... Ah! Ara, per exemple, volem 
crear cursos online com de venta que funcionin sols. O sigui sí que és un tema, això. 
J: Vale,
M: En un moment ens vam... O sigui sí, intentem projectes d’iniciativa pròpia. Si hi ha una per-
sona que està pensant fa temps de si hauríem de posar un documental a 30 minuts. Van estar 
a punt de comprar-nos a TV3 un programa sobre educació sexual, ens va anar d’un pèl. Vull dir 
que sí, però no. És una mica “cuando nos da la vida”, eh. 
J: Ja, ja. Bueno, entenc que són aquelles coses, no? que queden com en el tinter i...
M: Sí, bueno, i que quan es dona l’oportunitat, no? Que surt una subvenció, que surt una con-
vocatòria, no sé què, pues a vegades s’intenta i s’ajusta, s’intenta ajustar, no?
J: Vale, o sigui principalment, diguéssim, que moltes d’aquestes iniciatives, entre cometes, de-
penen de que hi hagi una licitació, una subvenció o alguna cosa així.
M: Sí, sí. Però el curs, per exemple, el vam anar a vendre a soles i va funcionar.
J: Molt bé.
M: Sí. 
J: Vale, entenc que formeu part de diferents iniciatives d’economia social com són Ateneus 
Cooperatius i XES i tot això?
M: Formem part de la XES, de dues comissions i de la Permanent, formem part de Procomunes, 
no sé si els coneixes.
J: De? Perdona?
M: Procomunes 
J: Procomunes?
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M: Sí, és el grup de treball de la... de REAS.
J: Vale, sí, de REAS. 
M: Vale? Formem part... havíem format part de la Federació de Cooperatives de la Comissió 
d’Economies Feministes, però no sé si això ho tenim actiu. Formem part de la Comunalitat de 
Manresa i “no sé si me estoy dejando algo”. 
J: Déu n’hi do. 
M: Ah, formem part del Clúster de Salut Mental de Catalunya, també. I potser em deixo algo que 
ara no se’m ve al cap.
J: Vale.
M: Vale?
J: Bueno, està bé. Em serveix per posar a la fitxa de cope, diguéssim. Vale. Estic mirant si em 
deixo alguna cosa.
M: Ah, ja sé què em deixo. Formem part del grup de treball de Comunicació de l’Estratègia 
d’Economia Social i Solidària de Barcelona 2030. 
J: Vale. Déu n’hi do, vale. Així com a pregunta última: consideres que la comunicació és un sec-
tor que està precaritzat o menyspreat a dins de l’economia social i solidària?
M: No, no. Jo crec que és força fort, que està ben valorat, hi ha copes molt antigues, hi ha copes, 
o sigui hi ha, no? Apòstrof. Hi ha copes molt fortes, Colectic, no. No em sembla especialment 
desvalorat dins del sector, no.
J: Vale. Doncs ja està.
M: Vale.
J: Pim pam. 
M: Pues molt bé. Apa! T’envio això, vale?
J: Vale guapa, que vagi molt bé, que tinguis bon dia. 
M: Vinga, merci. “Ciao ciao”. 
J: Adéu.
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Cooperativa 10
(Inicia la gravació una vegada començada l’entrevista)

A: Cada treballadora dediquem 25h a projectes socials
Intentem que siguin relacionats amb disseny i comunicació així i ultimament també el que inten-
tem perquè també veiem que té més sentit és fer projectes conjunts on podem treballar totes les 
de l’Apostrof que son projectes que creem com l’Illegal Times que era una revista per denunciar 
tota la repressió arrel de d’1 d’octubre, després també ha sortit un festival de comunicació fe-
minista el Cru Cru Cru, totes les idees inicials del festival van ser dedicades amb hores socials 
a part de les feines del dia a dia
J: aniré com a saco perdoneu, a part de projectes pel món cooperatiu i l’Economia Social també 
teniu client d‘empresa privada?
A: Pocs, un 10-15% , separem el que son entitats i privada. 
J: Els dos sou dissenyadors gràfics, això és una pregunta una mica més personal que potser 
compartiu: Us sentiu ben integrades a nivell laboral dins el món cooperatiu creieu que us sentiu 
igual de ben integrades que en el món mercantil? A vegades hi ha prejudicis des del món coo-
peratiu de que el disseny és quelcom elitista i des del món mercantil és al revés, per ser coope-
ratives es té en compte que hauríem de fer una feina de menys qualitat i amb preus més barats. 
No sé si teniu aquesta sensació de fluctuar entre dos móns…
A: de fet la llavor del Cru Cru Cru va ser això bàsicament s’ens demanava molt des del món 
cooperatiu, doncs ‘un jan daire un estil de disseny que nosaltres no hi convergiem gaire, i vam dir 
anem a treballar sobre aquestes pràctiques a nivell comunicatiu després s’en van derivar moltes 
altres coses, però, sí que van sorgir d’aquestes inquietuds des de dissenyadors que treballem 
pel món social on no està ben reconegut el disseny, o s’ens demanen coses esterotipades i 
que des de l’altre sector no ens sentiem còmodes perquè feiem feina molt mercantilitzada, sí 
que compartim amb tu aquesta divisió no tant anivell de preu, perquè al món cooperatiu no és 
només el disseny que no està ben valorat, perquè tothom es queixa de preus, però, de concepte 
sí, crec que el món cooperatiu no valora prou la tasca que fem.
J: i a nivell emocional tota aquesta ansietat, vull dir perquè segons a la FESC quan ens ajuntem 
algunes coopes es fa una mica de terapia de grup i tothom diu ‘òstia! és que tenim ansietat’ és 
a dir, somatitzem tot això i en el món mercantilista passa i en el món cooeprativista potser no. 
Hauriem d’estar en aquest limit emocinonal i seguim repetint el patró, us trobeu en aquestes 
situacions?
A: és bastant el dia a dia una mica també pel que deiem abans de qualitat de feines que voldries 
fer i que no pots acabar de fer per una qüestió de tempos. I per temps, i per preus ho has de fer 
tot amb els calendari que són sempre anem a tope. Com ara que t’hem dit…podem fer la reunió 
ràpid? Jo crec que és una constant, que sempre critiquem una mica a (nom de la cooperativa) ja 
fa uns anys que el límit son 35h tot i que quan s’acaba l’any sempre s’en fan de més, intentem 
dins del que es pugui recuperar-les al màxim, I tenim alguns mecanismes. J, aquesta és la B, 
que arriba una mica més tard.
J: cap problema, hola B.
A: no sé si t’hem respost ja
J: voldria saber si teniu espais de cures en aquest aspecte,
A: fem una sortida a l’any que ja es va dir a l’assemblea de fer-ne dues per trobar-nos en altres 
llocs on no hi hagi aquesta pressió però ens falta camí i les assembles i reunions en fem moltes 
i això ens provoca més estrés que… 
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J: entenc que com a (nom de la cooperativa) que sou una coope gran, formeu part de tota la 
xarxa i sou activistes en aquest aspecte dins el cooperativisme, i com porteu aquesta càrrega?, 
perquà a les coopes més petites és una persona que va a totes aquestes reunions. Aquesta 
càrrega extra com la repartiu?
A: quan fem el tancament de l’any i fem el pressu de l’any següent ja les comptem com a hores 
no productives i ja tenim en el pla de treball distribuïdes les hores. 
Això va en prejudici a.. Ostres! tenim menys hores productives menys pressupost però està més 
o menys previst, però clar sempre van sortint projectes i es disparen les hores per altres llocs.
J: Teniu tarifari diferenciat?
A: No com a tal, de fet ara no sé si només es amb Ecos i XES però amb el grup ECOS sí que 
fem una tarifa reduïda, i amb la XES o entitats sòcies de la XES crec que també, però, amb grup 
ECOS sí, amb privades no i amb coses d’administració tampoc perquè moltes vegades com que 
son licitacions el preu és el que hi ha.
J: intercoopereu?
A: Sí, amb coopes de comunicació no tant, amb audiovisual segur, amb coopes de video i pro-
gramacio web hi va haver una època que ho teníem integrat però no acabava de sortir. 
Ara s’ens ha convidat a participar a un Enfortim que és la conjunció de varies cooperatives de 
comunicació
J: això és més obert i de sensacions de cadascú eh. …creieu que seria xulo o aportaria alguna 
cosa que hi hagués algun espècie d’organisme, que pugués agrupar a coopes de comunicació 
i que es pugués treballar conjuntament un codi ètic o bones pràctiques? On poguéssim parlar 
de benestar laboral, amb eines de gestió emocional i empoderament personal, també potser 
pensar estratègies per incidir en aquesta manera de treballar en estudis o empreses privades.  
Creieu que seria interessant o contraproduent?
A: el problema són les hores, ja hi ha tot el mecanisme de Cultura Coop i no estariem tant lluny 
del que estàs descrivint, ara mateix et diria qee és contraproduent que estem tots molt precaris 
amb temps També crec que per sortir amb coses xules, i com funcionem i compartir coses, per 
crear un codi etic o com s’organitza cadascú, em fa patir això del temps. 
J: Hi ha cooperatives que són coopes pel sol fet de que a nivell juridic els convé, però, crec que 
fer-se cooperativa és un acte pollític, i que hi ha d’haver una petita implicació de XES, Ateneus 
etc. creieu que hauria de ser moralment obligatori fer projectes que tinguéssin un míninim im-
pacte o dedicar un tant per cent d’hores… o formar part dels Ateneus i tal?
A: bffff… jo crec que obligatori a formar part d’Ateneus o entitats no, vull dir a la Federació sí, 
però obligats a fer tal projecte i tal no, perquè també vull dir… ens anem posant més pressió 
sobre nosaltres. Per exemple a (nom de la cooperativa) que som bastanta gent potser és facil de 
distribuïr-se però pensar en coopes que són 3 o 4 potser es una carrega més gran que no sé si 
és assumible per tothom.
J: val… la resta són preguntes d’organització, externalització.. aquestes preguntes us faré un 
correu i si podeu responeu. M’interessava més tot el tema emocional de com viviu entre dos 
móns… perquè ho compartim molt entre totes i saber que no es una sensacio individual sino 
compartida, i intentar treballar-ho de forma conjunta.
A: esta guai la idea, 
J: crec que jo ja ho tinc
A: no no… ja està anem empalmant reunions avui.. hahaha…  que molaria aterrar-ho però tam-
poc.. quan vam muntar el cru cru cru. 
ens ho compartiràs quan ho tinguis acabat?
J: Clar no patiu
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A: Quedem així doncs, ens fas el correu I et responem el que falti
J: Sí, d’acord! Moltes gràcies pel vostre temps!
A: a tu! Adéu!

******** RESPOSTES PER MAIL *********

Expliqueu de forma resumida: Quan es va constituïr la cooperativa i com us organitzeu?
La cooperativa es va constituir l’any 1996.
La cooperativa fa assemblees generals, també anomenades «assemblees», aproximadament 
cada mes i són per fer seguiment, debat i decisió sobre tots els temes clau de la cooperativa. Hi 
són convocades totes les sòcies i es valora cada vegada si s’hi vol convidar alguna assalariada 
o bé totes. El mecanisme d’aprovació és, en primera instància, el consens; si no hi ha consens, 
es continua treballant el tema en un grup de treball fins que n’hi hagi. En el cas que no s’hi arribi, 
es prendrà la decisió per majoria simple. Entenem per consens quan totes les sòcies hi estan 
d’acord, i per consentiment quan algunes no hi estan d’acord però no veten el que es decideixi.
La cooperativa també es reuneix setmanalment en reunions de caire laboral on assisteixen totes 
les persones sòcies, assalariades i becàries. Puntualment es poden prendre decisions urgents 
d’assemblea.
També es pot activar el «peu dret» en què es convoca en un moment donat la gent que hi hagi 
per prendre una decisió important que no pot esperar la següent reunió setmanal.
Totes aquestes reunions es poden fer de manera presencial, virtual o en format híbrid.
Es distribuïm per àrees segons àmbits de treball (disseny, text, comunicació o tasques reproduc-
tives), i cada una s’organitza com creguin millor les seves integrants.
En paral·lel, l’assemblea designa, de manera rotatòria, una persona coordinadora perquè faci el 
seguiment del dia a dia dels plans de gestió i prepari els debats en les reunions i assemblees. La 
persona coordinadora exerceix aquesta funció durant un període de 2-3 anys. Les àrees també 
tenen una persona coordinadora per facilitar-ne l’organització interna i externa. Les coordina-
cions d’àrea i la coordinació general han d’intentar representar la proporció de gèneres que hi 
ha a la cooperativa.

Heu creat material propi de difusió sobre disseny, comunicació o altres?
Hem creat una guia per fer una campanya de comunicació amb pocs recursos:
https://apostrof.coop/com-fer-una-campanya-de-comunicacio-amb-pocs-recursos/

També hem publicat “Català inclusiu i natural”, amb 44 propostes lingüístiques per a evitar l’an-
drocentrisme i el sexisme del català, i també per a evitar el classisme, el racisme, l’LGTB-fòbia, 
el capacitisme i l’estigma:
https://apostrof.coop/llenguatge-inclusiu-canviem-el-mon/

Teniu espais de cures? Podeu explicar-me com us organitzeu en relació a aquest tema?
Dos cops a l’any, fem una roda personal on posem en comú com hem estat aquests mesos, i 
de quins desitjos tenim pels següents (tant en l’àmbit personal com laboral). Això en serveix per 
saber com estem, i donar resposta a les inquietuds i benestar de tothom, intentant convertir el 
que es posa en comú en canvis organitzatius o afegint-ho al pla de treball anual.
Per altra banda, també volem tenir espais de trobada informals, i sempre fem un dinar mensual 
després de l’assemblea, i una sortida anual d’un parell de dies.
A més d’aquests moments de creixement personal i d’àmbit relacional, també hem anat prenent 
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accions per garantir un bon equilibri amb la vida personal, com la flexibilitat en l’horari laboral, el 
teletreball, facilitat per canviar la jornada laboral (que mai supera les 35 hores setmanals), aug-
ment de baixa maternal o paternal, o l’implementació d’un salari equitatiu segons les necessitats 
personals de cada sòcia.
Com actueu si hi ha una companya que està malament a nivell emocional?
Dintre les necessitats personals, partim de la confiança per posar-ho en comú, treballar accions 
a partir d’aquí i poder fer pinya. Moltes vegades la persona necessita temps, i el que fem és 
deslliurar al màxim el volum de feina, repartint-la entre la resta i ajudant al màxim amb dies lliures 
o canvis de jornada.
Què en penseu de l’autoexplotació que pateixen els dissenyadors gràfics?
Creiem que va força lligada tres eixos tensionadors. Per una banda, el tipus de feina (poc valo-
rada, justificant moltes vegades la pròpia feina, calendaris apretats, etc.), també la realitat de les 
nostres feines en un mercat capitalista, que es basa en la producció per sobre de tot, i finalment 
la convivència de tot això amb el món cooperatiu, on l’autoexplotació forma part de la majoria 
d’organitzacions.
Penseu que passa més als dissenyadors que a altres professions? Perquè creieu que passa? 
Creieu que hi ha alguna relació amb el gènere?
No sabem si més que altres professions, però com a mínim hi ha uns factors que faciliten molt 
l’autopexplotació en el disseny. A més de la feina poc valorada que comentàvem a l’anterior res-
posta, també sumem les hores extres que moltes vegades es destinen a projectes perquè vols 
donar un extra pel tipus de projecte, client o sector. És una professió molt lligada a tenir un book 
actualitzat per poder aconseguir altres feines, i moltes vegades es fa feina extra per poder-lo 
millorar amb la idea d’aconseguir noves feines o posicionar-te d’alguna manera.
Com pràcticament tot, també està relacionat amb el gènere. El fet de ser una feina poc valora-
da, on tothom opina i critica des d’un punt de vista personal, les dones acostumen a patir més 
comentaris, condescendencia, etc.
Què us ajudaria a tenir un millor benestar emocional pel que fa a l’estrès i la sensació de no 
arribar?
Sempre li donem voltes, però no hem trobat la solució. Però algunes idees que sempre repetim 
són: Tenir menys volum de feines per minimitzar la dispersió per poder-te focalitzar en projectes. 
Tenir calendaris realistes i clars. Tenir feines on poder gaudir del procés. Tenir xarxa de col·labo-
radores per poder compartir feines. Tenir més temps per poder dedicar a cada projecte.
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Entrevista Oscar Guayabero

...
Judit: Sempre que anem a la fira d’Economia Social de Barcelona, pues les cooperatives de 
comunicació ens agrupem i sempre acabem fent com teràpia de grup i tinc la sensació de que 
vivim com entre dos móns, saps? No acabem d’encaixar ni en el món de perfil d’empresa pri-
vada pel fet de ser cooperativa, no, porqué tenemos que ser hippies, perroflautas, hauriem de 
tenir preus molt més barats... Potser la qualitat de la feina que fem no és.. no és... osea en plan... 
saps? No, no es valora la feina que fem, o sigui com si haguéssim de fer dissenys de poca qua-
litat o... campanyes comunicatives de poca qualitat... I en el món mercantil “normal”...mmm.. ai, 
perdona.. i des del món cooperativista pues es como un servicio elitista, que no es pot perme-
tre tothom... mmm.. que és massa, saps què vull dir? Llavors, per mi, tot el món cooperatiu té 
relació amb mm.. bueno obviament és horitzontal i democràtic, però per mi el disseny té molta 
relació amb tot això. Vull dir crec que és una manera de satisfer necessitats a les persones, de 
facilitar la vida de les persones, de donar veu a minories, vull dir que pot, que pot... és una eina 
de reivindicació. Mmmm.. llavors doncs que hi hagi aquesta contradicció em sobta una mica... 
la gent que ens dediquem a això pues no tenim aquesta... no ens sentim còmodes. Llavors, 
per què la teva figura en el meu treball? Pues una mica perquè coneixes a molta gent del món 
del disseny, perquè també coneixes història del disseny, i perquè crec que pots ser una mica el 
terreny neutre en aquest aspecte i donar una visió més, més, des de fora... 
Òscar: Vale...
Judit: Osea, desde dentro pero desde fuera... Vale, doncs, és molt informal tot plegat.. bàsica-
ment son preguntes per documentar el meu treball, contesta el que vulguis i el que no vulguis 
doncs no estas obligat a dir-ho òbviament
Òscar: (riures). Vale
Judit: Una de les primeres preguntes de moltes que et faig és... bueno, tens preguntes perquè 
clar, jo et vinc aquí a saco... I potser vols pregunt..
Òscar: No, no, yo a tu servicio
Judit: Vale (riures). MM.. bueno, una de les preguntes és tu que has pogut conèixer bastant 
perfils de dissenyadors diferents, no? Què podries dir-me que tenen en comú les seves perso-
nalitats? En plan ésuna qüestió d’actituds ser dissenyador, per exemple? 
Òscar: Vale, en general, no? No cal que siguin dissenyadors que estan en cooperatives, eh, sino, 
no? Dissenyadors en general...
Judit: en general. Perquè jo crec que això pot ser una cosa que pot posar en comú a los dos 
mundos...
Òscar: mmm, mm... Val... eh... Sí, de fet conec dissenyadors no només del sector gràfic sinó 
també del sector del... del.. producte i interiorisme i tot plegat perquè sóc... tinc un perfil molt 
estrany. És bastant, bastant, transversal, no? Jo de fet vaig estudiar producte. Vaig estudiar... 
disseny industrial i he acabat més... mmm.. com a teòric del disseny gràfic i també fent altres 
coses que no tenen res a veure com... Durant un parell d’anys vaig estar portant la secció 
d’arquitectura de l’Avui... I... també dono classes de la història de l’arquitectura i... interiorisme 
i... eehhmm.. fins i tot d’història del cinema i de la imatge vull dir que és un perfil molt estrany 
el meu... Ja entenc que no sàpigues com ubicar perquè... jo tampoco (riures). Però, però.. en 
aquest sentit.. què tenen en comú... bueno, clar, hi ha perfils molt diferents però sí que hi ha 
algunes constant que tenen en comú i... segurament alguna d’elles és que mmm.. aquesta mena 
de que mm... punt intermig entre creure’s molt a un mateix perquè si un no creu a un mateix és 
molt difícil que l’altre gent cregui en tu i... i alhora no ser un egolatra com els artistes plàstics, no? 
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Ehhmm, el disseny té aquest punt que encara està... no tots eh? Hi ha dissenyadors que estan 
molt endiosats però... té aquest punt que encara és suportable en el sentit de que... és veritat 
que hi ha molta gent que creu en un...amb ells mateixos i.. segurament és bastant imprescin-
dible eehhmm... però... però no hi ha una càrrega excessiva almenys en la majoria dels casos 
no hi ha moltes excepcions eh? Mm.. de... de creure’s més importants que altres professions... 
sobretot en el disseny gràfic. Potser en el àmbit de l’arquitectura “nada de lo que he dicho sirve” 
perquè aquests í que estan en un pedestal que no baixen d’ell ni que els matin. No tothom, hi 
ha arquitectes molt macos i que son... que entenen que la seva professió és una professió com 
qualsevol altra eehh... i en el disseny del producte, concretament amb la... mmm.. amb la.. a 
Barcelona diguéssim hi ha com una herència de una certa... no sé com dir-ho...com una mena 
d’aristocràcia és com, és com... els dissenyadors que fan producte que bàsicament és disseny 
de mobiliari, eh, il·luminació, mobiliari... la gran majoria ehhmm venen de classes socials mitja-
nes altes i hi ha com un halo de... d’aristocràcia. En  canvi de disseny gràfic és molt... és molt 
d’anar per casa, diguéssim, no? Segurament per això us sentiu més còmodes en l’entorn del 
disseny gràfic i no, i no amb altres. Mmm... el que sí que és veritat és que ja entrem una mica 
enel tema que tu estaves parlant, eh? El que sí que noto que sí tenen en comú que encara estan 
en una pantalla anterior a la que haurien d’estar, és a dir, encara estem... els dissenyadors enca-
ra estan amb el rollo de que de... vaig a fer aquest treball perquè quedarà molt xulo, perquè el 
podrem publicar perquè... perquè nosequè, perquè nosequantos... i quan es troben acaben fent 
teràpia de grup que és el que deies tu abans i parlant de... Ens va passar quan vam anar a casa 
del teu col·lega.. no sé si t’enrecordes...
Judit: El José, sí.
Òscar: que vam acabar fent teràpia de grup i jo pensava “a veure”.. aquí és l’últim lloc que m’es-
perava que estiguéssim parlant de “el cliente no me hace caso”, saps?
Judit: (riures)
Òscar: Es como... perdona? Aun estamos con eso? Mmmm...
Judit: Vols dir que..
Òscar: digues, digues...
Judit: No sé, que vull dir que potser és una mica que és un mantra que tenim interioritzat ja i 
que... pues... que ya queremos vivir así un poco...
Òscar: No ho sé eh? És veritat que el disseny està en crisis permanent. Vull dir jo... crec, jo... 
conec poques professions que es plantegin tant la seva pròpia existència vull dir diguéssim... No 
m’imagino mai amb un paleta o amb un cardiòleg preguntant-se quin sentit té la meva feina a la 
societat, no? i quin és el meu paper dins de la societat... No. Ells fan la seva feina i punt, no? I, en 
canvi els dissenyadors constantment ens estem preguntant quin és el nostre paper, què, què per 
què... Ha sortit un llibre que tinc ganes de llegir-lo del, del Eugenio Vega que es un tio fantàstic 
que es diu “¿por qué nadie entiende el diseño?” em sembla i... i... tinc ganes de llegir-lo perquè 
el Eugenio ésmolt incisiu, és molt, molt crític amb el propi disseny ehh.. i tinc la sensació de que 
anirà la cosa per aquí, aquesta cosa de ploramiques... una mica això de que “és que la gent no 
em fa cas”, no? “és quela societat no ens fa cas...no ens valora” per què vols que et valori? O 
sigui, quin quin, no sé... el fontanero no necesita que lo valore la sociedad, tiene su sueldo, va 
haciendo su trabajo... y ya está, chimpún. Emm.. segurament és perquè hi ha aquesta posició 
que deia abans híbrida entre una professió que és creativa ehh.. i que té una vinculació amb el 
món de l’art que ens ha fet mal que bé, diria... perquè hem heredat models de egotrip, creadors, 
que no té massa sentit.. i alhora aquells models de “el genio incomprendido”, no? els artistes 
que no els hi fan cas i que venen la obra quan ja estan morts i tota aquesta mandanga ehhmm.. i 
al mateix temps estem en una societat de poder i de consum i que per tant somos una empresa 
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de servicios y tampoco nos vamos a poner tan estupendos, no? No sé si he respost massa la 
teva pregunta, no?
Judit: És correcta. Mmm... vale.. amb això que comentaves, mmm.. clar, em genera una mica 
de intringulis tot això perquè al final penso que lo de valorar la feina jo penso que al final és una 
qüestió de.. de.. de que no se valora, no se piensa que la etiqueta de nosequè l’ha hagut de fer 
algú... m’entens? Vul dir que... o la, la senyal d’Stop l’ha hagut de fer algú, vull dir que com a 
professió el disseny, com a professió,no menganito, fulanito que... vull dir com a ofici és com 
que, com que... no? ésinexistent o, o.. hòstia... no sé, no sé si acaba de ser una feina... saps? 
Òscar: Però, per què la gent ha de pensar que, que... darrera de la senyal d’Stop ho ha fet algú? 
Quina importància té? És que.. és que bueno està feta i ja està. Funciona? Funciona bé? Ja està.
Judit: Vull dir que potser no arribem ni a aquest nivell de funciona... Ah vale.. o sigui, enplan.. que 
no es pregunta... o sigui... tu sabes que una aixeta l’ha fet un dissenyador de producte que... ha 
fet aquella cosa...
Òscar: En sèrio creus que la gent s’ho planteja això? 
Judit: No, jo crec que la gent va i... yo quiero que se la instale, no? 
Òscar: La gent veu una aixeta i mira si funciona si li agrada, si no li agrada i ja està... No pensa en 
el professional que hi ha darrera i potser no cal eh? Vull dir... no sé quan vas al, al.. en el metro.. 
penses en la persona que ha pensat amb la freqüència dels metros i amb la estructura electrò-
nica que cal per gestionar el trànsit dels metros? No.. I no cal que ho facis... Saps? I això vol dir 
que no es valora la feina dels informàtics que estan gestionant la xarxa de metros? No. Això vol 
dir que és una feina que és menos visible que altres... Clar, si ho compares amb un bomber... 
que està apagant un foc... doncs clar, és molt evident... ai, qui ha apagat el foc? El bomber, clar, 
perquè està allà, no? Hi ha feines que son molt més directes emm però no sé quan menjo un 
plat de pasta no em pregunto qui ha fet aquesta pasta no sé i aquella persona se li en fot… hi ha 
aquesta mena de sensació permanent de inseguretat ‘ai es que la gente no me quiere’.
Judit: Vale, per posar-te un exemple tu vas fer un libre que era com una entrevista amb Curro 
Claret, el Curro es una persona que fa una tasca que té molta responsabilitat social i considero 
que es molt humil i tot això, perdona que em pari pero m’estic ofegant amb la congestió.  Doncs 
això que per a mi és com important i fins i tot admirable que forma part o hauria de fromar part 
de la personalitat i parlo de les cooperatives perquè al final la filosofia i politica que es pretén de-
fensar ja té aquest impacte, en aquest aspecte tinc com a referent Curro Claret, Victor Papanek, 
Enzo Mari… què creus que pot ser que tinguin en comú aquestes persones que han generat 
com una corrent o una actitud/aptitud davant del disseny, si és agafar una posició política dins 
del disseny? Emm creus que haurien de ser implícites aquestes maneres de ser en un dissen-
yador?
Òscar: saps que passa que en realitat el treball del Curro per a mi és paradigmàtic I és boníssim 
es un tio que sobretot té una actitud i manera d’apropoar-se a les persones amb les que col·la-
borararà que em sembla molt encertada, poc grandiloqüent, molt de tu a tu tot i que en realitat 
tant el Curro com l’Enzo Manzini i jo mateix, seguim tenint aquest esquema del que abans se 
li deia la figura cultural, es a dir un perfil propi, una personalitat pròpia que malgrat té tota la 
voluntat de colaborar amb altres i d’establir acords amb altres mai fa el pas de desdibuixar la 
seva autoria hi és molt present malgrat ell, és veritat, que deixa moltes vegades en mans d’altres 
l’acabat de la peça o el que acaba passant amb la peça sempre inevitablement hi ha la referèn-
cia del Curro al darrera no? Emmm trobo que una de les coses interessants de les cooperatives 
per a mi és aquesta mmm aquest desdibuixar l’autoria, i que la trobo bastant necessària no dic 
que l’autoria no sigui important, hi haurà disseny d’autor de per vida però trobo imprescindible 
que es trobi noves maneres de treballar en que l’autoria no vagi per devant. Això té molt a veure 
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amb una condició de gènere també normalment els homes tendim més a necessitar aquest 
reconeixement d’autoria i en canvi estic generalitzant molt, i potser m’equivocaré en canvi les 
dissenyadores els hi és més facil establir aquest tipus d’estructures on no és imprescindible que 
el teu nom estigui omnipresent tota l’estona em … i llavors si crec que té alguna cosa en comú 
desde el Papanek, Manzini, Curro i tants altres és una cosa que diu el Papanek en el seu llibre 
de ‘Cuando todos diseñan’ que el que acostumen a fer aquesta gent no és creure que ells estan 
canviant el món sinó posar-se al cervell dels que ho estan fent. És una cosa que jo repeteixo 
molt a les conferències que estic fent sobre el llibre nou de ‘Neotopíes’, el disseny no ens salvarà 
no canviarà el món pero pot donar un cop de mà a les persones que ho estan fent i quines son 
aquestes persones? Doncs persones que estan en col·lectius del que estem anomenant inno-
vació social i aquií ve tot tipus d’estructures des de cohabitatge, horts urbans, cooperatives de 
consum, energètiques, etc… tot el que sigui treball comunitari i fins I tot també col·lectius LGTBI 
o qualsevol tipus d’estructura social que acostuma  a ser col·Lectiva i que treballa per canviar les 
coses a comú i que ho està fent ja, moltes vegades lluny del disseny, el disseny com et deia està 
en una pantalla anterior: esto va a quedar cool o no? Per això trobo que té molt de sentit que 
exiteixin els estudis en format de cooperativa perquè ja esteu en el si d’aquesta estructura de 
noves maneres de pensar, de produïr i noves autories. Aquesta idea de no necessitar que apa-
reixi la figura cultural omnipresent, està allà pero no necessitem reafirmar el nostre ego-creador. 
Judit: es molt interessant perquè es generen noves maneres de gestió, governança empresarial 
que impacten en altres coses, nucli familiar, proveïdors, etc. Vale, quin compromís social ha de 
tenir el dissenyadors?
Òscar: hi ha dues parts, una la que ja t’he explicat ara que és imprescindible que el disseny es 
posi al servei de la gent que està canviant coses, no vol dir que el dissenyadors hagin de deixar 
de treballar per empreses eh? No, pero cada cop serà més important al meu entendre, si és que 
volem que el disseny tingui un paper actiu en una societat de transició. Últimament estic pensant 
és que estem en un moment en que el paradigma actual ens porta a pensar que el futur serà un 
lloc horrorós és a dir ens han matxacat amb uns imaginaris distòpics tant bèsties desde els anys 
vuitanta fins ara, abans no era així eh?, en el llibre nou he estat investigant una mica en quan 
començen a ser hegemòniques les distopies, i coincideix amb dues coses: 
-duna banda: inici de la postmodernitat i la decepció del moviment modern que ja no dóna la 
resposta que esperàvem, el disseny suís que es l’herència de la Bauhaus és l’eina més eficaç 
perquè les multinacionals s’estableixin a tot el món i els joves universitaris americans quan hi 
havia les manis contra Vietnam a les facultats, això ho va explicar la Paula Scher, a la seva escola 
de disseny hi havia un rètol que posava Helvètica és Vietnam, perquè les empreses que estaven 
fent molts diners amb la guerra de Vietnam tenien fets els logotips amb aquesta font, així que 
la decepció del moviment modern és molt tremenda o sigui pa esto nos hemos metío en este 
fregao? O sigui al final acaba sent una eina del capitalisme més salvatge, això acompanyat de 
les teories neoliberals de l’economia (Margaret Tatcher i companyia) fa que es comencin a esta-
blir una sèrie de paràmetres, de parlar constantment del futur com algo negatiu i la raó és molt 
senzilla si tu creus que el futur és pitjor en el present no fas res et desactiva el present perque si 
el que ve serà pitjor me queoi quietecito, virgencita virgencita que me quede como estoy pues 
ostia no hago nada, perquè he de sortir al carrer a protestar contra mesures laborals o qualsevol 
altre cosa? Si sé que el futur será un lloc pitjor? Doncs em quedo a casa mirant una peli, llavors, 
una forma molt eficaç de desactivar el present és fer-nos creure que el futur serà horrorós i on no 
tindrem res a dir, així com a la època de la modernitat el disseny i la societat creia que el futur els 
pertatnyia, el Walter Gropius quan fa el manifest de la Bauhaus diu hem de crear un nou home 
per a un nou mon hòstia joder que bèstia des d’una escola de disseny, però aquesta confiança 
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de que el futur depenia de nosaltres ara ja no hi és ara tots sospitem que el futur depèn del ca-
pital, amb diferents versions:
- versió conspiranoica: uns tios en una sala fosca controlant el món club Bildelberg i companyia, 
o versió del capitalisme abstracatiu no hay nadie en el volante salvase quien pueda,  pero en 
tot cas tenim la sensació que el futur no ens pertany, per tant davant aquest escenari els dis-
senyadors sí que tenim un altre obligació o paper a jugar que és crear o ajudar a crear imaginar 
escenaris de futur que no siguin distòpics ens urgeix tenir al cap a l’imaginari col·lectiu, referents 
de futur que no siguin lo peor de lo peor perquè això es la única manera que ens pot fer que 
activem el present. Com es pot fer des del disseny? El disseny Gràfic pot visualitzar escenaris de 
futur, tot el tema del disseny especulatiu o disseny ficció que esta treballant en aquesta onda, hi 
ha referents en altres àmbits: tot l’àmbit de la ciencia ficció cada cop més estan sortint corrents 
el Solar Punk o el Hope Punk, d’esperança, que són sobretot escriptores que escriuen ciència 
ficció des d’un altre lloc on dibuixen escenaris de futur que no són lo peor de lo peor són com-
plexes, passen coses perquè sinó no ho llegiries perquè si tot es maravilloso llavors no passa 
res pero tenim possibilitats de fer algo i aquests escenaris de futur sempre s’activen a partir de 
la intel·ligència col·lectiva, l’acció conjunta no de l’individu quan abans les úniques maneres que 
semblava que hi havia d’establir futurs interessants era quan l’individu es rebelava contra el con-
jujnt, i ens ha portat en un lloc on l’individu es l’individualista i el que ha passat és que el sistema 
és l’individu, els únics futurs que no són distopics són aquells que es basen en el col·lectiu. 
No fer de la posició de l’individu el més important perque hem arribat a un punt on la única 
cosa que importa és el meu plaer, el meu benestar desde les relacions afectives a les relacions 
laborals i crec que una cosa que sí podriem fer, una cosa que estic fent als tallers que faig amb 
gent jove estic passant-ho molt bé perquè de cop i volta la gent comença a activar la capacitat 
d’imaginar-se futurs, abans de conectar-me estava mirant uns treballs perquè hem fet un treball 
de Design Thinking amb la Tamoko Sakamoto que es la parella del David Lorente que tenen un 
Estudi que es diu Spread i fan llibres d’arquitectura, i la Tomoko coneix molt al lucky Hoover que 
s’ha inventat el Manual Thinking que és una metodologia de treball amb enganxines i mapes, 
doncs entre els dos hem fet aquest curs i els hi hem proposat un treball sobre això, imaginar-se 
futurs fent servir les eines del Design Thinking i un d’ells em deia és la primera vegada que pen-
so en el futur en positiu perquè sempre que m’imaginava el futur m’imaginava que seria un lloc 
tremendo. 
Judit: clar les notícies que rebem constantment són castastrofistes…
Òscar: no s’ha de banalitzar perquè hi ha perills reals, de fet el creador de Black Mirror, en una 
entrevista va dir que renunciava a fer Black Mirror perquè en comptes de ser que una manera 
que la gent reaccionés va ser un ‘ah bueno pues es lo que viene’ com una mena de resignació 
d’un futur distòpic i deia hòstia és just el contrari del que esperava que passés
Judit: aleshores per la construcció d’aquests nous futurs que comentes, creus que les inicia-
tives de les coopes i l’economia social poden ser eines? I de quina manera es podria fer que 
la població confiés en això? Perquè seguim sent una minoria. A part de la dependència del 
finançament públic per tirar endavant algunes d’aquestes iniciatives, creus que la gent té ganes 
d’implicar-se? 
Òscar: si hi ha varies coses aqui per una banda el sistema ha sigut mol hàbil en descarregar la 
responsabilitat sobre l’usuari. Hi ha una part que jo comparteixo en el sentit de dir si no és pos-
sible no és legal vendre un prodcute que em fagi mal o sigui que estigui en males condicions, 
perquè és possible vendre un producte que estigui fent malbé l’entorn o estigui fabricat en unes 
condicions laborals que no són justes, hi hauria d’haver lleis que prohibissin això, ja sé que es 
utòpic, la resposta a això és vale la actitud personal és important però si descarreguem tota la 
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responsabilitat sobre l’actitud personal el grau de pressió que té l’usuari és molt alt i quan veu a 
més que hi ha grans contradiccions, ara hi ha sequera, tallen el canal d’Urgell pel rec agrícola i 
en canvi asseguren l’aigua de boca i l’aigua destinada al turisme… de centres recreatius des de 
golf fins al que vulguis, clar que passa? Que la gent esta dient hòstia com es que ens estan de-
manant sacrificis per una banda… quan en realitat això sempre ha sigut així… jo sóc més vell, hi 
havia una campanya que sempre explico que deia aunque tu puedas pagarlo España no peude, 
era una campanya per tancar els llums de casa, i en contra del malbaratament, la campanya va 
funcionar molt bé i la gent va començar a prendre-s’ho en serio i a estalviar, de cop i volta les 
elèctriques deien hòstia estem guanyant menys diners, i van començar a canviar a partir de lleis 
fetes pels govern… que ja sabem que els que governen acaben estant a consells directius de 
les energètiques, doncs van canviar que la càrrega de la factura està més en el servei que en el 
consum, perquè el que estàs pagant és tenir accés al servei, perquè la gent estava reduïnt el seu 
consum i ara que la gent està escurada intenta reduïr al màxim pero no rebaixen la factura vale 
okei, ecològicament segueix funcionant econòmicament no, és un desastre. Jo no sé si el que 
hem de fer es exigir al ciutadà aquesta actitud proactiva d’apropar-se a col·lectius o el que hem 
d’intentar fer que es el que fem amb altres qüestions de disseny és dibuixar aquests escenaris 
de manera que ells vegin que es una opció vàlida i còmoda. Barcelona és la ciutat que utilitza 
més el transport públic i menys el privat no han obligat a ningú a no agafar el cotxe però s’ha 
generat un context on el més pràctic és agafar el Bicing o el transport públic, no? per tant estàs 
modificant maneres de fer generant contextos determinats, la idea de que apareixi el tema del 
Bicing ara sembla molt normal pero quan jo era jove si ens haugéssin dit que agafariem la bici 
en un lloc i que la deixariem en un altre punt de Barcelona I que algú gestionaria això i que no 
robarien aquestes bicis doncs no ens ho haguéssim cregut i ara està més que assumit, és a dir 
els canvis van succeïnt pero no són radicals és el que li diuen protopía, que és com demà serà 
una mica millor que avui però no serà molt millor sinó una mica millor. 
Mira.. Canvis d’actitud com en altres àmbits, abans hi ha coses que canvien quan deixen de ser 
guais, de ser cool, abans molava dir que anaves molt ràpid amb el cotxe que havies arribat amb 
pocs minuts que t’havies saltat semàfors etc, però en general la societat ha deixat de ser guai, 
és com fumar… fumar va ser molt cool, les tabacaleres van pagar molts diners a Hollywood 
perquè els actors fuméssin, quan veies al James Dean fumant deies hòstia esto si que mola, ha 
deixat de ser algo guai. La idea de treure la gent a fumar al carrer és tremenda es que són uns 
putus paries, es la hòstia. El sistema acaba pervertint la qüestió, hi ha una paraula en anglès que 
significa quan la gent que ascendeix a l’empresa perquè són fumadors, perquè allaà s’acaben 
trobant el tio de comptabilitat que pringa amb un jefe i comencen a xerrar i de cop i volta quan 
diuen hi ha una vacant tal… doncs hi havia gent que simulava fumar per tenir contacte amb els 
executius. Ara això ha deixat de passar perquè fumar està massa mal vist, és a dir que els hàbits 
malgrat sembla que no canvien, canvien i van canviant i nosaltres podem anar estirant cap a on 
creiem que han d’anar canviant i ho podem fer des del nostre àmbit de treball moltes vegades 
amb el Joan Carles Cassassín que fa tipografia i no sé que sempre diu el mateix, tot això que 
expliques esta molt bé però això és pel disseny de producte pot canviar les coses pero el dis-
senyador gràfic no pot canviar res, nosaltres fem lletres tio! Pero no és veritat perquè tu amb un 
cartell amb una comunicacoió, ara que acabo de fer el llibre de la comunicació de l’Ajuntament 
de Barcelona és molt evident quan tu canvies el to de la comunicació canvien coses, no serà un 
canvi radical no és de la nit al dia tot és diferent però ara hi ha coses a l’agenda de les persones 
a l’imginari colectiu de la gent a Barcelona que abans no hi eren… i en part és perquè en les 
campanyes de comunicació  han sigut molt matxacons amb el tema de la cosa inclusiva: llen-
guatge, persones de diferents etnies, diversitat funcional, de genere etc… i al final vas generar 
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algo que va quedant… 
Judit: es va normalitzant no? Jo crec que aquí és el quit de la qüestió, que la població vagi 
normalitzant aquestes coses… tu la primera vegada que veus un poster amb una persona que 
porta una pròtesi i esta fent una activitat normal t’impacta, perquè no es la norma. El fet de que 
et sorprengui ja ha fet part de la missió que havia de fer.
Òscar: de fet l’elecció dels perfils de gènere, d’ètnia, etc són bàsics perquè no és reperesenta-
tiva la imatge que seguim tenint en la publicaitat per exemple, la imatge que seguim tenint es la 
població blanca amb algunes excepcions. Hi ha algunes excepcions algunes marques de roba 
interior o d’algun sabons o alguna cosa pero és l’excepció, és una feina de formiguetes, no 
canviaran els coses de la nit al dia.. la cosa és tenir-ho en ment. Cada cop que fagis una feina 
tenir-ho en ment. Si és possible colar-la la coles. I és una feina molt de picar pedra i crec que el 
disseny aquí sí que pot fer coses perque decideix molts imaginaris. 
Al final l a publicitat i el disseny van de la mà no?
Judit: aviam, bueno parlant una mica de la Festa del Grafisme, la veig una mica una reivindicació 
que va una mica en contra corrent d’altres festivals de disseny i que potser té un punt d’econo-
mia social.
Òscar: si té un punt perquè som uns hippis pero no s’ha pensat mai en aquests termes, sale de 
natural. 
Judit: Vale però som persones que tenim un esperit una mica així, que s’agrupen persones amb 
unes característiques, inquietuds, maneres de pensar, un terenná concret.
Òscar: la diversitat d’edat fa veure que no sempre es pensa igual, hi havia una noia jove que era 
molt matxacona amb el tema del gènere, pero és que s’ha de ser! I va proposar que hi hagues 
un punt Lila a la festa del grafisme… això en algun cas semblava marciano, pero ja hi havia una 
distancia generacional, no és que… la festa s’estableixi des de l’economia social pero si, hi ha 
un cert regust d’ESS.
Judit: veient alguns festis de disseny veig que no hi ha res que s’acaosti aqui
Òscar: clar, es que no és una empresa… és que hi ha festivals que persones viuen d’aquests 
festivals, per tant ho enfoquen com una empresa
Judit: Aquests festivals són inaccessibles, i promocionen una dualitat?
Òscar: absolutament, en molts casos es reforçen egos, i els festivals pateixen d’aquesta malal-
tia d’alimentació al capitalisme. Segurament els festivals de disseny són els menys important, 
perquè estan treballant amb economies molt precàries. Però els festivals de música per exemple 
necessiten revisar-se, perquè com que son esdeveniments culturals ‘todo vale’ i no… no ‘todo 
vale’. S’ha de tenir en compte els impactes. En els festis de disseny? Doncs em fa gràcia perquè 
fa uns anys es parlava de congrés ara es fan festivals.. noslatres ja no fem ni un festival fem 
una festa, (riu). Quan eren congressos estava molt clar que l’objectiu del congrés era d’alguna 
forma rearmar ideològicament a la professió sobre un tema determinat, ara hi ha una expo a la 
Virreina sobre arquitectura social i parla d’una cosa que es deia ‘pequeños congresos’ que es va 
fer entre Madrid i Barcelona durant els anys 70 - 80 on els objectius eren disctuir sobre diferents 
models i aprendre, els festivals han acabant éssent un lloc de lluiment que diuen que tot es fan-
tàstic, que la seva vida és collonuda… 
Judit: però el que més em sorprèn d’això, és que a l’últim festival que vaig anar van convidar a 
gent molt reconeguda que porta públic i altres que no eren tant coneguts i tenia l’esperança que 
en aquesta gent desconeguda pogués veure projectes o experiències amb un millor rerefons… 
Òscar: aquí també hi ha un tema important que amb tot el tema de la pandèmia hi ha molts es-
tudis que han tancat, i quins han aguantat? Tinc un amic que té un Estudi que té una teoria molt 
demolidora: si analitzes els estudis que han aguantat són estudis que tenen un suport econòmic 
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que no ve de la seva propia feina sino que ve de qüestions d’herència, patrimoni, família. I són 
les que han pogut aguantar el tiríon, per tant estem ajudant a fomentar un elitisme que abans no 
hi era en el disseny gràfic. Però que cada cop s’esta fent més evident que per qüestions alienes 
a la seva professió estan aguantant el tirón, altra cosa són les condicions laborals aquests estu-
dis que venen que fan trabajos maravillosos després t’enteres que tenen una pila de becaris o 
qui no paguen, clar a mi em sembla de juzgado de guardia. 
A l’últim festival que vaig anar, vaig anar a una presentació d’un llibre que té un títol molt encer-
tat, i que s’esta venent com a rosquilles, perquè amb el títol que té tothom t’el comprarà, té un 
títol que es un 10 pero la tesis del llibre es esfereïdora, una mica el que deies tu ara ‘cree en ti 
mismo’, ‘ tu te forjas tu futuro’
Judit: llibres d’autoajuda
Òscar: totalment, doncs jo li deia a l’autora en públic i es va mosquejar, vale has fet un Llibre per 
la gent que esta molt putejada i els hi estas dient tu tranquil creu en el teu talent, etc… potser 
hauriem de fer un llibre pels que estan putejant al personal, potser la teva estructura empresarial 
no es pot basar en l’explotació laboral perque aquest model no es sa…  i em deia: pero tu t’has 
llegit el llibre? I es va com enfadar pero és que estem llençant … el que diuen de la happycracia 
‘se feliz se feliz’ tu puedes, tienes talento… blabla, i en cap moment estem parlant del context 
socioecònomic on estem vivint que la gent està cobrant un terç del que es cobrava abans per fer 
la mateix afeina, on el lloguer és més elevat i la cistella de la compra també. A mi m’esta passant 
i diria que ara en sé un amica més… i als que estan treballant en estudis els està passant això, 
precisament és interessant el món cooperatiu perque trenca aquestes dinàmiques! Vaig fer un 
llibre per una empresa que fa displays molt grans, i m’explicava el jefe, que volia optar a fer un 
producte igual que el que fa aquí pero a França, a França hi ha una llei que obligatòriament les 
empreses que concursen a fer una feina amb diner públic han de ntenir com a molt un diferen-
cial de 17 en forquilla salarial i és un requisit legal per tant si tu vols optar al concurs públic, has 
d’assegurar que qui cobra mes diners no cobri més de 17 vegades que el que cobri ménys, a ells 
els hi passava que el jefe cobrava més, que va fer? Va canviar les condicions dels que cobraven 
menys… pero es que ara a Espanya el diferencial en general estem parlant de diferencials de fins 
al 200% és una bestiesa, per tant tu en realitat pots generar contextos on les condicions siugin 
millors per la gent, el món laboral no es un fenòmen meterològic, es donen unes condicions de-
terminades perquè passin unes condicions laborals determinades. Quan estava a l’Ajuntament 
una cosa que teniem molt clar era donar prioritat a les cooperatives amb temes de contractació, 
ser una cooperativa t’hauria de donar punts per entrar en un concurs públic, però intenta asse-
gurar una certa justicia dins de la dinàmica de la propia empresa. 
Si alguna cosa bona té l’economia social és que esta generant nous models I hauria d’infiltrar-se 
en altres models una manera de fer-ho crec que és la contractació pública, una raó per les que 
hem d’apretar des de l’ESS és per la contractació pública que sembla que quedi lluny del nostre 
abast pero no està lluny. 
Judit: una de les coses que es debat molt dins de l’ESS, és la dependència que té l’ESS del diner 
públic, és a dir sense aquest diner públic no podriem fer moltes coses de les coses que estem 
fent, hi ha gent que considera que no hauria de ser així, hi ha divisions en el moviment, sota el 
meu punt de vista el diner públic es de totes i perquè s’el quedi algú altre que no té responsabil-
tat social ens el quedem nosaltres i li donem un retorn
Òscar: i sobretot l’operador públic és un operador potent dins l’àmbit de clients que pots arribar 
a tenir, es un client important per tant si es marquen uns estàndards en la contractació pública 
aquest estàndards acaben infiltant-se en la contractació privada. Jo l’operador públic no el des-
cartaria perquè marca model, tenència
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Judit: alguns ajuntaments per quota o per convicció volen contractar cooperatives, aleshores 
aqui ens trobem. Relacionat amb tot això et vull preguntar, creus que pot ser interessant que hi 
hagi alguna plataforma que agrupi les cooperatives i els dongui veu i eiens per empoderar-se? 
Les cooperatives que tenen interés en ser-ho per forma juridica i no participen en res haurien de 
tenir un sello de oye esto es una coope pirata? 
Òscar: hi ha per una banda una feina de diulgació tipus manual de bones pràctiques de contrac-
tació, jo crec que això és una feina matxacona que s’ha d’anar fent si aquesta feina l’ha de fer 
un ‘ente’ que agrupi coope de comunicació doncs no t’ho se dir, provablement sí a menys que 
acabi sent un ‘ente’ d’aquests burocràtis que en comptes d’ajudar el que fa és entorpir. 
A vegades algunes entitats que agrupen acaben justificant més la seva existència que donar 
un bon servei al col·lectiu, d’entrada no em sembla descabellat, intueixo que es un sector que 
esta creixent i per tant que hi hagi un lloc on et puguis assessorar, doncs em sembla bé i molt 
interessant, ni que fos un lloc web on pugui acudir. 
Judit: Bueno, doncs fins aquí no tinc més preguntes… estem en contacte i ens veiem divendres
Oscar: Sí! Fes-me un mail que et pugui passar alguna informació més.
Judit: d’acord Òscar, moltes gràcies pel teu temps!
Oscar: de res, adéu
Judit: adéu

Entrevista Raquel Pelta

Judit: Soy diseñadora gráfica estoy en una cooperativa de comunicación, soy socia fundadora 
y trabajadora, estoy en el mundo cooperativo. Estoy también estudiando en la UOC de donde 
habia rescatado algunos materiales que había encontrado bastante interesantes, y pues estoy 
estudiando tambien un posgrado en la universidad autónoma de Economía Social y Solidaria
Raquel: Y en la UOC que estudias diseño?
Judit: Sí, estoy haciendo diseño y recursos digitales, más vale tarde que nunca.
Raquel: Toca cuando toca.
Judit: Entonces, pues no estoy a disgusto hehe, entonces nada mi trabajo consiste un poco en 
hacer un pequeño análisis emocional de la cooperativas de comunicación, en general hablamos 
mucho de curas, perspectiva feminista, y una defendemos una serie de principios que son muy 
guays, liberales y anticapitalistas pero luego  hay autoexplotación, niveles de estrés elevados no 
se están usando herramientas ni teniendo en cuenta los cuidados, es decir nos contradecimos 
con lo que predicamos,
Raquel: en casa d’herrero cuchillo de palo no? Qué es un poco lo que yo veo del entorno de lo 
social no? Yo me metí a estudiar el master en trabajo social y tengo aprobado como un curso y 
medio de las asignaturas de trabajo social no? Hablábamos mucho de la responsabilidad social 
de los diseñadores, del diseño social etc. pero una cosa es eso y la otra es la realidad y la reali-
dad es que son sectores muy complicados donde la gente esta muy mal pagada precisamente 
el respeto a las buenas condiciones y tal no se cumple, el sector social es muy complicado y 
lo abordamos siempre con una gran ingenuidad de pensar que se puede cambiar el mundo tu 
sola… con tu grupo solos  y luego te das cuenta que puedes hacer una pequeña parte puedes 
trabajar a nivel micro pero que las cosas tienen su complejidad y que no se pueden abordar 
desde una visión ingenua porque no se llegas a nada, llegas a la mirada esta un poco inocente 
pero luego te das cuenta que las cosas son mas complicadas de lo que pueden parecer.
Judit: el otro día hablando con Oscar Guayabero hablábamos del humo que se vende en los 
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festivales de diseño, a los estudiantes entonces pues la vida real te arrolla de otra manera
Yo te quería preguntar Raquel, bueno, me he leído el articulo de la transdisciplinariedad y es 
lo que te comentaba que creo que tiene relación con lo que hacemos en las cooperativas, el 
cotrabajo y pone en valor las característica que tiene la ESS. Tu crees que es fácil que estas 
cualidades se apliquen en los estudios de diseño al uso por ejemplo?
Raquel: pues mira no… esto pasa por tener un cambio de mentalidad completamente, y cuando 
doy clase a mis alumnos todavía se les educa en la historia casi del artista de que tu eres tal 
de hecho hay que combatirlo en primer curso vienen con unas ideas de lo que es el diseño ‘yo 
voy a crear’ no? Y luego después cuando llega otra parte muy profesional de reivindicar mucho 
el gremio, desde mi experiencia en proyectos sociales no? me doy cuenta que la única manera 
de trabajar en el siglo veintiuno con todo lo que nos es esta cayendo es hacerlo de una manera 
interdisciplinar, o sea no sumar disciplinas, sino de manera interdisciplinar porque la transdis-
ciplinariedad aun está muy lejos, porque supone compartir objetivos pero compartir también, 
la renuncia, supone mucha comunicación, mucha generosidad y yo creo que de momento los 
alumnos de diseño no están entrenados para eso como no lo están de otras disciplinas eh? 
Trabajo, derecho social, sociología… No están acostumbrados a colaborar con otros a admitir 
a que su conocimiento puede ser tan valido e interesante como el tuyo pues eso esta lejos, en-
tonces en los estudios de diseño yo creo que todavía cuesta mucho es decir aunque en teoría 
el diseño es una disciplina interdisciplinar porque teóricamente siempre estas colaborando con 
gente de otros ámbitos incluso podría ser transdisciplinar porque estas trabajando con gente 
muy distinta en proyectos muy distintos aunque eso esta ahi el ejercicio real es mucho más 
difícil, en teoría el diseño es itnerdisciplinar pero en la practica si te fijas estas en el estudio so-
lamente vas a resolver el encargo que te ha dado el cliente pocas veces he visto que se ponga 
en duda, pocas veces he visto que los diseñadores en el ámbito que están, también porqué les 
pagan los que les pagan, pues recurran a decir oye pues aquí necesitamos para abordar este 
trabajo un psicólogo o un sociólogo… pues porque tampoco hay posibilidades. A día de hoy por 
lo que te digo es complicado ni se dan las condiciones ni se da la mentalidad todavía, estamos 
muy barriendo para casa, un ejemplo caro son los festivales de diseño ¿quién va ahí? Pues la 
gente de diseo no va gente de otras disciplinas, para mi el diseño es algo totalmente transversal
Judit: si… en las investigaciones que estoy haciendo, pues como por ejemplo el ICSID, se ha-
blad e congresos y no de festivales… que al final es como que nos hemos querido modernizar 
en ese aspecto y no se si ha sido un poco una…
Raquel: es que es distinto porque por ejemplo yo dirigí el congreso de Tipografía de Valencia, 
en todas su ediciones que hubo que no fueron pocas que fueron 12 años tiene un carácter mas 
académico y de investigación un festival tiene un punto de divertimento de presentar cosas mas 
de la disciplina del día a día, pero es diferente no? El congreso del ICSID de los años 70 estaba 
en una época en que había salido ‘Diseñar para el mundo real’, había habido todo lo de Mayo del 
68, en que en el mundo del diseño se había montado el pollo padre en la trienal de Milan, los es-
tudiantes habían hecho pintadas y los había detenido la policía, en que en Suomelina se habían 
reunido estudiantes Escandinavos para criticar como se estaba llevando a cabo el diseño, lo 
que paso en el evento este de Aspen de Colorado del congreso que hacían los americanos que 
también se monto mucha movida es una etapa donde hablaban de un congreso donde había 
diferentes perspectivas desde teóricas a otra mas practicas. Pero ya te digo, en aquel momento 
cuando en Aspen pasa lo que pasa que se monta tanta bronca, al año siguiente ya invitan a 
Papanek, Fuller, hacen hasta yoga no?, y las reivindicaciones que habían hecho los estudiantes 
eran muy políticas y muy sociales entonces eso ahora no se esta dando que te aparezca un 
grupo de gente que te diga que las tierras de los indios hay que devolvérselas a los indios, que 
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hay que luchar por los derechos de homosexuales y negros y que hay que abolir la desigualdad, 
durante un tiempo se politizó el diseño y ahora hemos vuelto a unas épocas en que es muy pro-
fesional, entonces en un festival rara vez tiene cabida esto en un congreso como el que hicimos 
en valencia hablamos de diseño publico y reflexionamos de lo publico mi idea siempre era invitar 
a gente que no era del diseño un año estuvo Manuel Delgado por ejemplo y otros años estuvo 
gente que no tenia nada que ver con el diseño que era la conferencia inaugural porque era muy 
importante introducir la mirada de esa gente que no tenia nada que ver con el diseño. A lo que 
me preguntas yo creo que todavía estamos lejos porque falta formación tiempo los proyectos se 
pagan mal, las empresas catalanas y españolas tienen una mentalidad donde cuesta mucho la 
idea de abordar un proyecto porque siguen concibiendo el diseño como una cuestión estética, 
sin pensar que el diseño tiene un impacto medioambiental, social… 
Judit: Correcto. Tengo algunas preguntas que han ido saliendo con todo lo que decías, en rela-
ción a estos eventos, en mi trabajo hablo un poco del desencanto que ha habido del capitalismo 
en la profesión pero bueno también tengo un poco de dudas con eso porque hay dos corrientes 
algunas que han abierto los ojos y otras que no, un poco lo que pasa con la Bauhaus que cree-
mos que es el cambio pero al final acaba alimentando el capitalismo. Cuando crees que se nos 
cae la venda si se nos cae?
Raquel: Creo que hay un amplio sector de gente que trabaja para el mercado, en el ámbito de 
lo social no podemos obligar a la gente a que trabaje para lo social, a finales de 2020 un dise-
ñador me preguntaba en unas jornadas, si yo quería que todo el mundo se dedicara a lo social, 
y yo dije que no obviamente, para nada, porque exige mucho, es muy vocacional te encuentras 
con situaciones muy duras, no he teorizado solamente, es que ¡me he ido a trabajar al barrio 
de la mina! Con las gitanas, y me he ido al Raval durante tres años y ahora estoy dando cursos 
a trabajadores sociales para enseñarles técnicas de codiseño y algunos proyectos de innova-
ción.  Que todo el mundo se dedique a lo social es complicado per a demás estamos en unas 
estructuras capitalistas que son muy difíciles de cambiar no? Entonces hay un sector que es 
todavía pequeño que cree que el diseño no es solamente para el mercado. Nosotros miramos el 
mundo tal y como lo vemos por la gente que nos rodea, que tengan éxito festivales dónde todo 
lo que muestran es para el mercado pues es muy significativo no? Y que otros festivales entre 
comillas con una perspectiva de diseño más social no lo ves, cuántas cooperativas como la tuya 
participan en esos festivales? Cuantos premios os dan? 0! 
Judit: en el caso de los Laus no nos presentamos, y el aura de los festivales ya como que te 
ahuyenta, 
Raquel: hay premios en los que te puede proponer alguien pero es muy raro que te llamen para 
hacer una conferencia en un macro festival en cambio en una escuela de diseño es mas usual 
que te digan de hacer una conferencia de diseño mas social, pero en los festivales es raro, lo 
que hay ahí gente más anticapitalista es casi anecdótico, habría que cuestionarlo un poco, a mi 
estos proyectos que dicen ‘hemos hecho un proyecto con los niños discapacitados’ y hacen 
fotos de todos no? Me recuerda un poco las damas de la caridad, oye tú sacas a todos traba-
jadores de la Seat? Es decir, vamos a ponernos la medalla de que hacemos proyectos sociales, 
ya te contaré si quieres alguna anécdota de línea dura. Algunas personas vemos el diseño de 
una manera diferente, no es lo general quizá en relación a la pregunta de la responsabilidad 
social, he estado dando vueltas hace ya mucho tiempo y cuando Adela Cortina habla de que 
a mayor poder, mayor responsabilidad, estoy  muy de acuerdo con ella pero claro, pienso que 
es un elemento clave cuando tenemos que pensar cual es la responsabilidad de los diseñado-
res? El poder del diseño? Y dónde esta? Dónde tenemos que usarlo? En el mercado donde se 
usa mayoritariamente o en el mundo? Yo creo que es minoritario todavía, la venda de los ojos 
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sobre el capitalismo no te creas que se le ha caído a tanta gente, o sea la gente todavía sigue 
pensando que es mejor que la Coca Cola le encargue una campaña que ponerse a hacer un 
proyecto social que la repercusión económica es mínima. Entonces más que reflexionar que si  
ser capitalistas o no capitalistas, creo que hay que reflexionar un poco desde la responsabilidad 
social empresarial, al final el diseño esta en todas partes  como decía Rick Poynor, ‘Vivimos y 
respiramos diseño’, y nada está libre de su toque alquímico, el hecho de ser conscientes de que 
tiene un toque alquímico y puede convertir la basura en algo valioso y es un bluf, eh muchas 
veces, eso que demanda? Una responsabilidad social no? A lo mejor lo que tenemos que aplicar 
es la responsabilidad empresarial, los diseñadores trabajan para empresas o crean sus propias 
empresas. Los diseñadores no solamente tienen responsabilidad social sino que están en un 
entramado de responsabilidad social (empresas, personas a nivel personal i individual) en esta 
época de crisis mas que plantearse si somos anti mercado o no , creo que hay que reflexionar 
dentro de ese marco que es muy difícil salir de el no nos engañemos, entonces hay que reflexio-
nar dentro de ese marco,  sobre la relación ante responsabilidad social y ética, no solo ética 
personal sino de  ética i empresarial, hay gente que trabaja para ONG y tiene contratado a su 
personal en pésimas condiciones con contratos precarios, salarios de lástima, entonces cuando 
pensamos en eso, en esa responsabilidad social,  quizás hay que pensar en que de alguna ma-
nera como dice Adela Cortina en un articulo muy interesante, que lo que estamos haciendo es 
gestionar recursos sociales todo el rato, aunque tengas una mini empresa, cuando tu gestionas 
recursos sociales, tienes que devolver algo a la sociedad en la que estas viviendo no? Porque 
esos recursos sociales no los has encontrado tu sino que son esas infraestructuras que ya te 
has encontrado, hay que concebirlo casi como una responsabilidad de carácter empresarial 
dentro de la estructura capitalista, fíjate que hasta incluso Adam Smith, que se le considera el 
origen de las ideas del capitalismo, defendía que las empresas tenían que hacer el bien por la 
sociedad entonces en l momento en que tu estas hablando de eso tienes que pensar en que 
bien haces para la sociedad.
Judit: en relación a eso, que dices, hablo de los diseñadores todo el rato o la gente que trabaja 
en estas coopes de comunicación ya tienen una presión encima por los tiempos y ademas le 
sumamos la carga de hacer las cosas bien de no fallar, de que lo hagan tenga un impacto posi-
tivo en tranformación climática, es una sensación de esfuerzo contante y remar contracorriente 
entonces, la pregunta es, como crees que afecta o si a veces nos quejamos por vicio, como 
crees que nos afecta o si es para tanto? También había esta parte de que los diseñadores te-
nemos esta actitud que luego se relaciona con las personalidades, pero que a lo mejor somos 
un poco individualistas, egoístas, mirar por encima del hombro, pues no sé es como un trabajo 
personal muy complicado hacer esta transformación hacia un sistema empresarial que tenga 
esta responsabilidad social.
Raquel: si creo que hay como una carga añadida, en el momento que tienes unos valores tienes 
más responsabilidad, pero en realidad todo el mundo tendría que tener esta responsabildad, en 
ese sentido. El diseño esta en todas partes, no se puede comparar el trabajo de un panadero 
con el de un diseñador, el alcance es distinto, un panadero hace bien el pan para un barrio 
pero cuando tu estas trabajando para una empresa grande pequeña o institución esto tiene un 
impacto grande en las personas, tengo la sensación que cuando te dedicas a lo social tienes 
más cargo, tienes que ser modélica, una especie de Santa, tienes que vivir hasta de manera 
miserable, y creo que se confunden cosas, tiene que haver una ética de la responsabilidad pero 
de toda la profesión otra cosa es que decidas organizarte de manera cooperativa, si tienes ese 
poder de estar en todas partes tienes una responsabilidad grande, que no debería ser solo de 
las cooperativas o de la economía social tendría que ser para toda la profesión
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Judit: em.. es complicado, como podríamos acercarnos, hacer esta pedagogía, creo que hay 
muchos estudios o agencias que ni tan solo conocen ésta manera de trabajar
Raquel: creo que muchos no lo conocen porque quién ha dominado en estos terrenos? Pues 
agencias grandes que lo viven como un negocio, los pequeños pues a lo mejor encuentran las 
vías de las cooperativas pero lo buscan más por motivos éticos porque es la salida a otras po-
sibilidades empresariales que son mas complicadas a nivel fiscal, muchos diseñadores no son 
buenos gestores, desde el punto de vista económico, hay mucho desconocimiento pero creo 
que en la facultad se habla de las empresas típicas, no se plantean alternativas. Es verdad que 
el tema de la economía colaborativa, solidaria y circular están entrando muy recientemente, y 
ademas esa manera de entender las empresas pues ya te digo mas allá de que la gente se haga 
una cooperativa porque no sabe como funciona una SL, tendría que ser más una decisión per-
sonal, desde el momento en que no… en la universidad no trabajamos mucho estos aspectos 
de responsabilidad social, hay algunas carreras que tienen ética profesional. Desde el momento 
que no trabajas eso es complicado que hagas el enlace de voy a trabajar de manera cooperativa 
no perque no me quede más remedio sino porque ‘lo quiero hacer así’. Porque entiendo que es 
mejor así y porque entiendo que una empresa no tiene que ganar un 500% sino que rinda un 
poco de cuentas hacia la sociedad sabes, así que la base en todo esto un poco es la educación, 
organizar más jornadas desde las asociaciones, explicando que es esto, porque se hace, sino 
como una vía de posibilidades pero que no sea es que no me queda otro remedio, sino porque 
realmente yo lo entiendo así. Eso es un cambio de mentalidad también, requiere tiempo
Judit: Es un cambio de estilo de vida, tienes que hacer un decrecimiento
Raquel: Tienes que romper con la mentalidad de lo que es el bienestar, de lo que se espera de 
ti, de lo que es el éxito. 
Judit: Crees que es mas un tema de hombres que de mujeres?
Raquel: no lo sé, creo que es en general porque las mujeres que vienen del diseño se les ha en-
señado desde una perspectiva patriarcal, todavía venimos enseñando la escuela suiza y cosas 
similares no? O al modo de la escuela suiza y eso no se muy pocas mujeres que sean diseña-
dores feministas, entonces no se si es más de hombres que de mujeres, al final creo que es una 
cuestión de mentalidades
Judit: así a modo muy breve, qué responsabilidades tienen los diseñadores con la sociedad?
Raquel: para mi a ver… yo creo que en el fondo creo que es una responsabilidad casi empre-
sarial entender que los recursos que manejas no son tuyos vienen de la sociedad y que eso se 
merece una devolución y por otra parte creo que hay que ser conscientes de que los diseñado-
res manejan materiales, no toman las decisiones ultimas, puedes proponer a un cliente que no 
use plástico que use otro material y te puede decir que no entonces ahí tu dices pues no hago 
este proyecto o si lo hago asumo que haré algo que no quiero hacer. 
Está todo el impacto de materiales en el medio ambiente, que tipo de imágenes usamos, usar 
imágenes más inclusivas, ser conscientes que hay que aplicar la perspectiva de genero, los 
productos del mercado todavía están cargados de estereotipos de genero, hay que pararse a 
pensar no? Que estamos comunicando y cómo? pienso muchas veces que la responsabilidad 
de los diseñadores esta dentro de un entramado de responsabilidades, porque no podemos 
olvidarnos que al final trabajas para un cliente, y si la responsabilidad social no forma parte de 
su credo pues.. también esta trabajando para un usuario, puedes ser muy sostenible pero si 
ese producto no lo compra nadie? Sabes? Muchas veces cargamos la responsabilidad social a 
hombros de diseñadores y diseñadoras, pero creo que se tendría que exigir más a las empresas 
eh para que también digamos apoyaran esta responsabilidad social de diseñadoras i diseña-
dores, si tu vas a una empresa y dices vamos a usar esta imagen en vez de esta otra y te dicen 
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que no que haces? Porque eso pasa muchas veces, te peleas a muerte, dejas el trabajo? Es 
muy complicado porque estamos en un entramado de mercado, de instituciones que son muy 
conservadoras, muchas veces tienen gente que es la que no tendría que estar, muchas veces 
han entrado por una oposición de tener que aprenderse temas de memoria, o también tienen 
jefes que son de carácter político, por tanto todo es mas complicado de lo que parece, pienso 
que los diseñadores tienen una responsabilidad limitada en el momento que trabajan para em-
presas y para los usuarios, entonces si que tienen responsabilidad en el medio ambiente, incluir 
la perspectiva de genero, inclusión de las personas, eh no se creo que ademas en general no? 
tienen la responsabilidad en tener un comportamiento ético en sus propios estudios de diseño, 
he conocido casos de gente que paga muy mal pero encima acosa a sus trabajadoras, estas 
trabajando para una institución publica y luego dentro de tu casa haces estas cosas? O esa 
es una responsabilidad empresarial sumada a la perspectiva ética de cada cual, no se puede 
perder de vista que el diseño es una actividad económica que tiene una dimensión moral, la 
gente que habla de ética empresarial dicen que cuando se presenta una empresa como la tuya 
no? Una cooperativa por decirlo de una manera de carácter social, entonces, digamos ahí entra 
el tema de que parece que tienes que tener desinterés en los aspectos económicos etc. Adela 
Cortina habla de que las cooperativas como la tuya tienen que tener un interés universalizable, 
tienen que hacer actuaciones que no estén marcadas, que estén marcadas por la importancia 
el impacto que tienen sus decisiones y de que manera influyen en el entorno, ahí entra eso, esta 
idea de que hay que tener una responsabilidad pensando siempre en el impacto de lo que vas 
hacer y de que manera y que numero beneficia a las personas y eso tiene mucho que ver con 
la justicia. 
Judit: ahora estaba pensando… me venían diferentes cosas, si las cooperativas hacen trabajos 
para la administración publica esto genera un impacto mayor porque al final es un producto que 
llegara a muchas personas pero por otro lado esta la contradicción de que esta administración 
esta contactando con nosotras por el hecho de la cuota, entonces bueno decides tirar adelante 
porque mejor eso que no nada,
Raquel: a mi me genera más problema que eso de la cuota, porque al final es cuestión de 
justicia, hoy estaba viendo el telediario que se han incrementado los sueldos pero las mujeres 
siguen teniendo el sueldo mas bajo que los hombres, a mi me genera mas problemas cuando 
tienes que trabajar con una administración publica con un signo con el que esta en contra, de 
repente que tengas en un ayuntamiento haya gente de la derecha o incluso ultraderecha, claro 
a lo mejor no te llaman pero a lo mejor si, por la cuota por quedar bien, vete tu a saber, A mi 
genera muchos problemas, que hago? Trabajo para ellos? O les dejo el campo libre para que 
hagan lo que les sale del forro? Porque si tu te retiras, es como toma! todo lo publico que se lo 
queden ellos, entonces a mí me genera muchos problemas, estamos viendo el cambio de signo 
que en Cataluña a lo mejor va a ser menor entiendes? pero en el resto del estado español las 
cooperativas que haya pobrecitas, en valencia si tienen que trabajar para el PP y para Vox… 
pues no sé igual no les llaman nunca y entran en las listas negras o a lo mejor llaman alguien 
entonces que haces ahí?
Judit: si si, volviendo un poco al inicio de la conversación, cuando decides crear una cooperati-
va para mi es un acto político aunque haya gente que la cree por beneficios fiscales, tiene que 
acogerse a los 7 principios igualmente, y estos son un poco de izquierdas mas que de derechas. 
Ya veremos el panorama…
Raquel: es que por una parte me da rabia decir ‘toma, te dejo todo el espacio publico para ti’ no 
señor, es que no me da la gana! Sabes? Es que porque les tenemos que dejar todo el espacio 
publico por mucho que hayan ganado unas elecciones vete tu a saber, por una parte te da rabia 
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y por otra parte piensas estoy colaborando con ellos o que estoy haciendo no?  Todo eso es 
es… un tema que afecta,  una sociedad.. una sociedad limitada no tendría ningún problema , 
yo soy profesional trabajo para el beneficio de la empresa… esa es mi responsabilidad social, 
como pasaba en los años 50,60, 70, cual es la responsabilidad de los diseñadores? Trabajar 
para el bien de su empresa y ya está, y darle beneficios a la empresa para el cliente que les ha 
encargado eso, para mi es una historia totalmente diferente a eso, por eso te digo que vivimos 
un momento muy complicado para las personas que son de izquierdas o como tu que están en 
la economía social, porque dices… como va a ser esto? Les vamos a dejar espacio publico a 
esta gente?
Judit: estamos en un punto que tenemos que ser mas activistas aun, se nos autoexigirá mas, 
ocupar mas espacio , por no dar mas espacio a los demás, esto ira tensando la cuerda y a ver 
hasta donde llegamos, por eso te preguntaba que como afectan a nuestras emociones, yo creo 
qeu estamos en u momento en que la ansiedad y el estrés pues están a la orden del día, que 
pasan también en el mundo privado eh? Pero esto se agudiza con lo que hablamos ahora, y 
dar paso a los cuidados no? Leia un articulo antes de reunirme contigo, es de la revista Nexe 
que habla de la autoexplotacion del mundo cooperativo que hay muchos inputs que nos hacen 
tensar la cuerda, reclamamos unas jornadas reducidas, donde las horas sobrantes van a estar 
dedicadas a curas domesticas…
Raquel: si, pero todo esto pasa por una reflexión que a lo mejor es la que estas haciendo tú en el 
trabajo no? Pasa por una reflexión que los derechos humanos tienen que estar dentro del núcleo 
de la cooperativa, dentro de la responsabilidad social y ver que aspectos de esta actividad que 
estas haciendo, eh son practicas de derechos humanos, de respeto, el pensar como se pueden 
crear indicadores para evaluar esas practicas, recurrir a una auditoria externa par a ver también, 
muchas veces ese día a día,… es lo que le pasa a muchas personas que se dedican a temas 
sociales, yo que conozco muchos trabajadores sociales, están en el síndrome del Quemado al 
dos por tres constantemente tienen que estar haciendo terapia, estas relacionándote con un 
mundo muy complejo que ademas, claro como vosotros tenéis un componente ético mucho 
mas fuerte que es lo que estábamos hablando antes, que otro tipo de organizaciones empre-
sariales, etc. esto te somete a una mayor tensión y mayor cantidad contradicciones que no se 
pueden obviar, creo que se necesita reflexionar sobre eso ser conscientes de que estáis en un 
espacio incomodo, el mantener siempre esa responsabilidad, ética, etc., ese día a día y el nivel 
de exigencia que tiene el mundo de las instituciones  publicas o ONG cuando trabajas para ellas 
y ver también cual es vuestro lugar, yo pienso también el tema de los cuidados no? No puede 
haver espacio de los cuidados si no hay en una sociedad que valora los cuidados. Es imposible 
que tu te plantees en tu cooperativa: vamos a hacer una jornada de 30 horas cuando hay una 
institución o una empresa o para quien trabajéis que te dice para mañana necesito el proyecto, 
no hay nada tan importante que tenga que ser para mañana, entonces mientras en la sociedad 
no esté instalado esa idea del cuidado que aun falta es muy complicado en cooperativas como 
la tuya en la ESS lograr un equilibro con todo eso, vosotros podéis hacer lo que podéis hacer, 
estar alerta, analizar, reflexionar, entender que pasa, intentar encontrar mecanismos para poder 
conciliar, pero mientras no haya un cambio a otra escala de esa sociedad que valore mas el 
cuidado si es que .. mira mi madre esta en una residencia que la tengo que pagar y es una sal-
vajada, no se ni como voy a hacer, los últimos tres años de mi vida han sido cuidarla, cuidarla, 
cuidarla, claro a ti te piden las notas, te piden que vayas a dar clase, si se pone enferma no 
puedes parar porque nadie te paga… es como imposible que puedas desarrollar una vida pro-
fesional medianamente satisfactoria cuando tu tienes que hacerte cargo de los cuidados porque 
es que además el estado español es un estado de bienestar familsita, todavía mediterráneo , 
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que dices perdona, no puede ser un estado de bienestar familista porque la sociedad en los 
últimos 50 años ha cambiado infinitamente, esto podía ser  no se hace 60 o 70 años pero ahora 
es imposible llevar a cabo una sociedad de estado bienestar familista o de estado de malestar 
familista, sabes entonces todo eso si te lo llevas a tu mundo laboral es que es muy normal que 
tengáis esas tensiones, porque hay una carencia de recursos muchas veces, para poder desa-
rrollar de manera efectiva los proyectos no se como trabajáis vosotras pero siempre trabajáis 
bajo una cierta precariedad, no me imagino que tengáis grandes presupuestos donde digáis que 
me permite controlar un equipo grande, hay carencia de recursos eso impacta en los recursos 
humanos, financieros, infraestructuras que tu tienes, luego hay una gran flexibilidad de repente 
te entra un proyecto y te tienes que quedar hasta las tantas mañana a lo mejor no, eso desequi-
libra muchísimo, impide proyectar en algo que de alguna forma sea solido y a largo plazo vas 
apagando fuegos el día a día y eso quema, quema a todo el mundo, no se cual es la salida pero 
pienso que se tendría que fomentar más el enfoque cooperativo en las escuelas tendríamos que 
formar mas en esto, segundo,  se tendría que concienciar a las instituciones que es el sector con 
el que mas trabajáis ONG y demás?
Judit: trabajamos con empresas del tercer sector, otras cooperativas y administración publica, 
uno de los debates es la dependencia del dinero publico par a poder avanzar… 
Raquel: ademas al final si trabajas para empresas del tercer sector tampoco acaban de entender 
que supone que te pidan un trabajo a un dinero precario y rápidamente de un día para otro, creo 
que no son conscientes de todo lo que supone, en esas empresas del tercer sector igual que las 
instituciones se funciona con mentalidad privada pero con recursos públicos, o sea ilimitados o 
sea se producen contradicciones en todo lo que hacen
Judit: una de estas contradicciones, me hizo gracia porque me decía: una empresa del tercer 
sector me decía que claro como hacia diseño que presupuesto mas elevado que era carísimo 
y una empresa del sector privado en plan que los menospreciaba, el trabajo no tendría que ser 
de calidad… 
Raquel: Tienen la sensación que por tener una cooperativa ya eres una hippie, y las del tercer 
sector como no saben muy bien para que sirve el diseño, que ese es otro tema… otra de las 
batallas, yo hace mucho tiempo que me parece mas importante que vayamos a congresos del 
tercer sector que que vayamos a congresos de diseñadores, si no acaban de entender para que 
sirve y por que es muy difícil, pienso que vosotros estáis en buen camino, con el tiempo va a 
haver hueco.
Judit: si , estamos en un proceso de transición, en 10 años a lo mejor estas tensiones pues se 
rebajan, dado que el escenario habrá cambiado
Raquel: a mi me pasa también que nos toca picar piedra para que luego vengan otros… la di-
ficultad de que entiendan en ciertos sectores sociales que es lo que estoy haciendo yo ahora, 
cual es el papel del diseño, en que les puede ayudar, como se puede trabajar en equipos de 
diseñadores, sociólogos trabajadores sociales… es picar piedra porque ni en el mundo del dise-
ño te entienden ni el mundo de lo social te entienden, creo que acabará funcionando. Habrá un 
sector para el mercado pero habrá otros sectores que funcionarán de otra forma
Judit: el mundo es tan diverso que tiene que haver de todo
Raquel: hay una decisión personal, y un posicionamiento que quieras trabajar de esta manera 
te quema pero también tiene otras satisfacciones falta un poco ese orgullo de ‘lo que estoy ha-
ciendo es importante’
Judit: no cambiaria por nada del mundo el modo que tengo de trabajar desde hace dos años 
en la cooperativa, no volvería al mercado privado, no encajo. Mis niveles de ansiedad eran más 
altos que ahora. 
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Raquel: si es un cambio de prioridades volvemos al tema de los cuidados, qué es lo importante 
para ti? Qué es prioritario? Por tanto para mí si es esto por tanto si hago esto lo disfruto, enton-
ces al final tu trabajo si trabajas para una pequeña empresa pero la relación es buena lo que has 
hecho tiene un cierto impacto social, todo esta en entender que es el éxito para ti. Porque si el 
eéto es crecer y tener 50 empleados y tener 25 multinacionales como clientes pues entonces no 
has tenido éxito… pero si para ti el éxito es otra cosa y entender que lo mas importante no es 
eso porque a la tumba no te llevas eso sino otro tipo de experiencias, … yo creo que cuando tra-
bajas en ciertos entornos se pierde la perspectiva, jo… fíjate otra vez… estos días estoy dando 
clase a unos funcionarios de la comunidad de la Madrid porque colaboro con la UNED y están 
tan quemados que era como… para que hacemos este curso de innovación social si no podre-
mos aplicarlo? Pues bueno el rodillo ya nos lo pasaran pero de momento, si podemos colarnos 
por una grieta pues algo podeos hacer… el mundo de la social tiene mucho desaliento, porque 
hay muy buena fe detrás, hay ilusión, esperanza… cosa que no tienes en una empresa normal 
ahí a que aspiras? a que te suban el sueldo, un proyecto que sea un reto… no es lo mismo que 
en lo social que hay un componente emocional muy fuerte y creer que tu trabajo tiene una uti-
lidad para la sociedad por eso es mas doloroso, hay más inquietud y más desazón no ante las 
situaciones y lo que estamos hablando ahora el panorama político que vemos ahora como viene 
pues tela eh tela marinera estoy super preocupada…
Judit: es muy preocupante la verdad 
Raquel:; y tu no has vivido el tema franquista, cuando era pequeña pero aun así lo viví… una 
amiga que yo tenia iba con su novio se dieron un  beso y la guardia civil les puso una multa… 
Judit: estamos haciendo una retrospectiva a lo peor, 
Raquel: ya hay un cartel de vox que es tremendo, símbolo feminista, bandera arcoíris, a la basu-
ra todo.. y esto no lo prohibe nadie? Porque es realmente ofensivo.
Judit: hay un momento en que nos olvidamos de la memoria histórica del país de lo que se 
ha vivido, muchas personas que han votado esto pues probablemente han sido víctimas del 
franquismo… no sé,…cosas que me parece que pasan mucho… y me da tristeza pensar en la 
venda… que hablamos antes
Raquel: nosotras vivimos en un entorno donde creemos que a muchas gente se le ha caído la 
venda pero no. no es que la gente sea de derechas sino que ha aceptado que se trabaja para el 
capital y punto filipinas, en la facultad yo soy un poco extraterrestre, en la asignatura de practi-
cas contemporáneas de diseño que doy lo que me parece que no me van a dejar si se enteran, 
les doy diseño social y que diseñen servicios públicos, pero soy un bicho raro y me salvo de 
todo eso casi no me llaman para dar conferencias últimamente porque yo no intereso
Judit: me supo muy mal cuando me dijiste ‘lo mío ya no interesa’ 
Raquel: Judit pero a mí me da todo igual! Yo voy por mi comarcal mientras todo el mundo va por 
la autopista, y si no pues mira me interesa Ami que eso es lo importante. Entonces claro somos 
una minoría en ese sentido , cuantas veces te llaman de un festival para hablar de una coope-
rativa de comunicación? Rara vez… pues oye tenemos nuestro hueco todos, yo sigo pensando 
que uno tiene que hacer lo que le apetece. No interesa lo que yo cuento pero da igual.
Judit: a mi me encantas, leía Monográfica, me gusta lo que escribes por lo menos aquí tienes 
una fan… 
Raquel: la columna de experimenta que no cobro pues mira escribo lo que me da la gana
Judit: si tienes la libertad es maravilloso
Raquel: estoy pensando en hacer un texto sobre seguridad alimentaria y también estoy con el 
tema de colonizar el diseño que ya toca, y ademas en las aulas este año ya he tenido alumnas 
chinas, negras y eso me gusta, muy bien, ya era hora.
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Judit: Crees que los diseñadores sus personalidades tiene algo en común? Es decir los que 
estudian diseño tienen cosas en común entre ellas?
Raquel: si, una cosa que tienen en común es que son creativas, la gente que maneja mas la 
creatividad, tiene una actitud de querer cambiar las cosas o mejorarlas y esa capacidad pre-
cisamente, creo que los diseñadores y diseñadoras tienen una manera creativa de abordar la 
realidad, tienen esa capacidad de indagar, entender los problemas, hablaban de.. como se llama 
este… Rittel y Weber, de los problemas perversos no? Creo que los diseñadores y diseñadoras 
tienen en común esa capacidad para abordar los problemas y las necesidades de un amanera 
creativa y eso lo he visto mucho tiempo mientras he estado dando clase en la universidad, que 
es desde el 95… imagínate y he dado clase a periodismo, publicidad, comunicación audiovisual 
i diseño fundamentalmente y hay esa capacidad de ser creativas, que pueden resolver cosas 
que están indagando en como resolver no se que… dando vueltas en ver como se pueden hacer 
las cosas de otro modo.
Judit: una ultima pregunta: esta sensación general que tienen los diseñadores de que están 
como en el proceso final de una cadena que viene de diferentes procesos, ahora que se tienen 
que hacer imágenes para las redes sociales todo este estrés que tienen siempre ha sido así? 
Crees que siempre ha sido ‘el para hoy’? Y que es común de los diseñadores?
Raquel: de lo que me dices hay varias cosas, por una parte están al final de la cadena cosa 
que esta muy equivocado, tendrían que estar desde el principio de los proyectos hasta el final, 
(suena el teléfono de fondo) lo que te decía, ha habido un planteamiento de que los diseñadores 
ponen la guinda final para dar forma a las cosas, desde procesos de marketing e investigación 
y creo que no es así tendrían que estar del principio al final de todos los proyectos esto cam-
biaria el que tengas que correr, entonces creo que eso se acabaría si los diseñadores estuvieran 
en el principio de todos los procesos, pensar en la gestión el marketing etc… todo eso esta 
cambiando con todo el tema del diseño de experiencia de usuario, de codiseño ahí si que 
esta cambiando un poco. Y lo que me preguntas históricamente, creo que a ver el ordenador 
ha cambiado muchísimo, tu date cuenta que antes de que aparezca el ordenador en los años 
80-84, antes de eso las agencias o estudios tenían mucha gente, porque tenían el que era el 
diseñador o croquista, los artefinalistas, los fotógrafos, entonces cuando llego el Mac mucha 
gente pensó ‘ay que bien’ podremos trabajar con una perspectiva total entonces que ha pasa-
do? Que los diseñadores han asumido tareas que eran de otros, antes los correctores de texto 
era lo habitual, ahora hay diseñadores que están maquetando texto tienen que encargarse de 
poner bien la bibliografía, esto antes era impensable, se ha ido sobrecargando de tareas que 
antes hacían diferentes personas, cuando aparece el Mac, todo el Mundo piensa que lo hace 
mas rápido y si lo hace mas rápido pero te cae más trabajo lo que antes antes era un mes ahora 
es una semana… mira te cuento una anécdota que me parece divertida: Daniel Giralt Miracle me 
encargó una investigación sobre su padre, estuve mucho tiempo en el archivo y saque muchos 
documentos de Ricard Giralt MIracle, el tenia el estudio en Principe de Asturias en Barcelona, le 
hacen un encargo de un cliente que debería estar en paseo de gracia y le manda el encargo por 
carta pidiéndole al Sr Ricard que pase por ahí cuando le vaya bien, y él le responde por carta, 
imagínate, el tempo de los encargos y hizo unos 20.000 encargos! Así que le dio tiempo a todo. 
Entonces ahora es como pasó con los electrodomésticos y las mujeres se prometía que les aho-
rraría trabajo pero no fue así, hacían todas las tareas, todo el tiempo libre lo usaban para cuidar 
hijos y maridos, no se yo si estaríamos mejor sin electrodomésticos, feministas de los años 30 y 
20 pretendían cooperativas donde es compartía todo no que hubieran electrodomésticos indi-
viduales. Sabes? En el mundo del diseño ha pasado un poco igual, lo que antes asumían varias 
personas ahora lo tienes que asumir tu sola…
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Judit: multitasking y tienes que saber de todo
Raquel: tu mandabas una foto a un tío que era retocador, esto lo he conocido yo yo trabajaba en 
un estudio de diseño el año 94, y cuando tomabas una foto en un mal día de lluvia lo mandabas 
al retocador, eso no lo hacíamos nosotros, poner la tipografía, te la ponían en la imprenta, les 
dabas un texto falso te componían en la imprenta, resulta que … fijarte los colores, las planchas, 
lo hacían en la fotomecánica, con ese control eres diseñadora, retocadora, etc… todo!
Hay una sensación de la gente que trabaja en el mundo del diseño y dice que no, que eso tam-
bién pasa mucho en el estado español que dices que no y ta no te llaman mas en la vida, así que 
la gente tiene autentico pavor a decir que no con lo cual tragas c on todo te cae todo y es como 
siempre estar ahí y dices que no un día no pasa nada no? La historia con los clientes no? Que la 
gente no acaba de entender, que puedes decir un día que no porque te ha pasado no sé que… 
creo que es una cuestión sistémica, quizás el tema de las cooperativas ante eso que haces, 
trabajas como el resto? Igual  a lo mejor hay que replantearse como trabajar en una cooperativa 
de otra manera, para no entrar en ese factor de venga producir producir.
Judit: en el caso de la cooperativa la ventaja el hecho de decir no como se toma de forma colec-
tiva, y has tenido el soporte de tus compañeras, pues es como que te da fuerza de decir .. .no.. 
poner limite, pierdes el miedo. Decir no es una decisión valiente,
Raquel: lo que es verdad es que tiene un precio, claro
Judit: una cosa que veo es que se hace una previsión de mínimos, que nos podamos sostener 
para sobrevivir, pero bueno al final este estudio anual te permite poder decir que no. en algunas 
ocasiones te lo tienes que comer decir que si y sino no puedes sostener. Puedes presentar-te 
brevemente?
Raquel: Raquel Pelta, soy profesora de la UB del grado de diseño de la facultad de Bellas Artes, 
me dedico a la investigación en diseño en temas sociales, codiseño aplicado al trabajo social 
con comunidades y con grupos, historiadora del diseño. Mis lineas de investigación son el co-
diseño. Soy profesora desde el año 98 en la universidad. Gracias
Judit: nada pues yo hasta aqui llega mis preguntas
Raquel: no se si te he aclarado algo
Judit: me ha resultado agradable escucharte, 
Raquel: yo soy muy sincera, cuando  no se algo no sé algo, hay que mostrarse vulnerable si 
es el caso. Cuando trabajaba en visual de ir a una entrevista y luego encontrármelo en la cola 
del pescado pues mira… somos personas humanas, cuando no se algo pues lo digo, te puedo 
ayudar en otra cosa pero en esto no.
Judit: muchas gracias Raquel
Raquel: creo que tu tema lo puedes ligar … sobretodo con la responsabilidad social vinculado 
ala idea de empresa porque yo creo que cuando hablamos de la cosa social es muy abstracto y 
en realidad lo que estamos hablando es de una responsabilidad social donde dede una coope-
rativa ya no es una ética personal sino de una cooperativa, con lo cual la responsabilidad esta 
en el núcleo de la cooperativa.  Te has mirado Ruskin?  Tiene un libro donde habla de economía 
política este libro inspiró a Ghandi y a Martin Luter King, te comparto el enlace. Es un libro en 
inglés antiguo… pero lo tienes que mirar, sino el libro algún comentario del libro. 
Judit: Perfecto
Raquel: ya te digo, te tienes que mirar eso, estamos hablando del siglo XIX que eso es la base 
de la teoria social del diseño junto con las ideas de Ruskin. Hay un cambio, hasta el siglo XX 
nadie habla de responsabilidad social, entonces a partir de los años 20 empiezan a hablar de 
responsabilidad social porque empiezan a ver que las empresas tienen que devolver algo a la 
sociedad a partir de los años 50 digamos que hay un cambio porque se ve que las empresas 
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tienen mucha importancia en la sociedad, y en los años 60 hablan empiezan a hablar de que la 
responsabilidad de las empresas es con las empresas con sus accionistas, eso al final tiene su 
paralelismo en el campo del diseño, en los años 20 hay una visión utópica pero en los años 50 y 
60 en Aspen se decía buen diseño es buen negocio, la idea de que los diseñadores tengan que 
trabajar para las empresas para que tengan un buen negocio y esas se supone que repercuten 
positivamente en la sociedad luego que ha pasado? Que a partir de los años 80 se ha cuestio-
nado porque ha habido movimientos éticos que han puesto en cuestión esas ideas, y eso acaba 
llevando a plantearte como tienen que ser los objetivos de los diseñadores función de todo el 
cambio que ha habido sobre la sostenibilidad, y si te has mirado la cuestión de la economia 
circular que IDEO tiene un plataforma sobre economía circular esto es muy significativo, aunque 
sea poco haz una referencia a esas cosas. 
Judit: Perfecto, vale
Raquel: cuando empiezas a mirar un poco ves que el diseño tiene puntos de contacto con 
cualquier otra cosa, estoy haciendo mi segunda tesis doctoral en trabajo social para ver como 
aplicar el codiseño al trabajo social en grupos y comunidades y he descubierto una relación muy 
directa de las pioneras del trabajo social con el Arts and Crafts. El diseño tiene muchas patas.
Muy bien
Judit: muchas gracias Raquel
Raquel: gracias por contar conmigo si necesitas algo me escribes o me llamas, ya nos contarás 
como va la nota. Adiós!
Judit: Adiós!


